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یادداشت
عماد آبشناس؛ تحلیلگر مسائل بین الملل

آنچه در شــرایط کنونی بیش از هر امر دیگری حائز اهمیت 
است، اصل نفس گفت وگو و مذاکره اســت؛ ولو آنکه طرف 
گفت وگو، خصمی دیرین و بدسابقه باشد، زیرا حتی گفت وگو 
با دشمن، مقتضیات و الزامات خاص خود را دارد و بی مبالاتی 

در این مسیر، نتیجه ای جز اتلاف فرصت ها نخواهد داشت.
تجربه مذاکره با ایالات متحده امری نوظهور و بی سابقه نیست؛ بلکه پیش تر نیز جمهوری 
اسلامی ایران در مقاطع و موضوعات گوناگون، پای میز گفت وگو با طرف آمریکایی نشسته 
است. به نقل از جناب آقای محمد مخبر، معاون اول دولت فقید شهید سیدابراهیم رئیسی، 
در دو نوبت ایران و آمریکا تا آستانه حصول توافق پیش رفتند، لیکن در واپسین مراحل، 

مذاکرات با مانع مواجه شدو نتیجه ای حاصل نشد.
این گفت وگوهای غیرمســتقیم که اکنون از مرحله تعاملات غیررسمی فراتر رفته اند و 
جنبه رسمی به خود گرفته اند، امتداد همان روند انتقال پیام هایی است که پیش تر نیز در 

جریان بوده است.
بی تردید، آنچه برای جمهوری اسلامی ایران مطلوب و بایسته است، دستیابی به توافقی 
عزتمندانه و مبتنی بر منافع ملی اســت؛ توافقی که نه خللی در اصول وارد سازد، نه مایه 
خدشه به استقلال و اقتدار کشور شود. با این حال، تحقق چنین امری در گرو میزان صداقت، 
جدیت و تعهد طرف آمریکایی در جریان مذاکرات است؛ چرا که سابقه ایالات متحده در 
عرصه تعهدات بین المللی، نه تنها نسبت به ایران، بلکه در برابر بسیاری از ملت ها و کشورها، 

آکنده از بدعهدی، پیمان شکنی و فریبکاری است.
ممکن است برخی در آســتانه غروب برجام و احتمال فعال ســازی مکانیسم موسوم به 
اسنپ بک، ضرورت بازگشت به میز مذاکرات با طرف های غربی را مطرح کنند. با این حال، 
موضع جمهوری اسلامی در این خصوص روشن است: ما از هیچ تهدیدی هراسان نیستیم، 
چرا که این ایران نبوده که از انجام تعهدات برجامی خود ســر بــاز زده، بلکه این ایالات 
متحده و هم پیمانان اروپایــی اش بوده اند که با بی اعتنایی و نقض عهــد، این توافق را به 

حاشیه رانده اند.
نکته کلیدی در این میان، صیانت از منافع ملی و تقویت آن در بســتر گفت وگو است، اما 
واقعیت آن است که در معادله کنونی، دست برتر با ایران است. تهدیدها و هیاهوهای دونالد 
ترامپ نیز دقیقاً از همین جایگاه برتر ایران نشــأت می گیرد؛ او به خوبی دریافته است که 
سیاست فشار حداکثری، آنگونه که در گذشته امید بسته بود، دیگر کارگر نیست و راهبردی 
نو در قبال ایران می طلبد. تحریم های اقتصادی که زمانی سلاح اصلی ترامپ بود، اکنون 

دیگر کارایی پیشین خود را از دست داده اند.
علاوه بر این، ترامپ امروز در وضعیتی قرار دارد که در جبهه های مختلف جهانی با تنش ها و 
بحران هایی متعدد مواجه است؛ از این رو، ورود به یک ماجراجویی نظامی پرهزینه با ایران، 
نه تنها سودی برای او در پی ندارد، بلکه ممکن است ضرباتی جبران ناپذیر به اعتبار و امنیت 
داخلی اش وارد ســازد؛ چراکه ترامپ آن قدر هم از عقل تهی نیست که پیامدهای چنین 

درگیری پرهزینه ای را درنیابد.

دست برتر ايران در مذاکره با آمريکا

اراده ایران در مذاکرات به دنیا نشان داده شد

میزگرد تحلیلی درباره مذاکرات عمان در تلویزیون همشهری  

تماشاگر 
منتشر شد
پرونده ای برای   یکی از 

بزرگ ترین ستارگان تاریخ

 ۳۰ مسیر گردشگری
 برای تهران تعریف شده

که ۱۶مسیر در منطقه ۱۲ است.

۳۰۰۰  مترمربع 
بهسازی میدانگاه تاریخی 

سبزه میدان بازار وسعت دارد.

با اســکن ایــن کیو آرکد، گزارشــی دربــاره دلايل 
موفق نبودن طرح های احیای درياچه و راهکارهای 
آينده را  ببینید.

ادعا: ایران نمی تواند 
هیچ قاعده یا 

درخواستی را مطرح 
کند. )تمی بروس، 

سخنگوی وزارت امور 
خارجه آمریکا؛ یک روز 

پیش از مذاکرات( 

واقعیت: ایران شروط 
مذاکره را تعیین کرد: 

 گفت وگوهای 
غیرمستقیم 

 مکان مذاکره از امارات 
به عمان تغییر کرد )طبق 

خواست ایران(.

ادعا: مذاکره مستقیم 
با ایران انجام خواهد 
شد.)کارولین لوویت، 
سخنگوی کاخ سفید( 

واقعیت: اسماعیل 
بقایی)سخنگوی وزارت 
امور خارجه(: مذاکرات 

غیرمستقیم و در 
سالن های جداگانه بود.

تأیید منبع ثالث: 
گزارش اکسیوس از قول 

منبع آگاه

ادعا: مذاکرات فقط 
یک نشست برای 

سنجش جدیت ایران 
است.)تمی بروس، 

سخنگوی وزارت امور 
خارجه آمریکا( 

واقعیت: ترامپ: 
»این گفت وگوها، 

دیپلماتیک 
هستند.«)در پاسخ به 
خبرنگاران در مسیر 

فلوریدا(

ادعا: مذاکرات 
برای تبادل 

زندانیان و کاهش 
تحریم هاست.

)رویترز به نقل از 
منبع عمانی( 

واقعیت: اسماعیل 
بقایی: »چنین 

ادعایی صحت ندارد 
و صرفا فضاسازی و 

شایعه است.«

ادعا: آمریکا خواستار 
برچیدن کل برنامه هسته ای 

ایران است.)استیو 
ویتکاف، در گفت وگو با 

وال استریت ژورنال( 

واقعیت: 
 ویتکاف پیش تر گفته بود 
هدف جلوگیری از دستیابی 

به سلاح اتمی است.
  ترامپ هیچ گاه خواستار 

توقف کامل برنامه صلح آمیز 
هسته ای نشد.

دروغ سخنگوی وزارت 

امور خارجه آمریکا 
 دروغ درباره 

مذاکره مستقیم 
تحریف ماهیت 

القای مذاکرات 
دروغ درباره تبادل ضعف ایران 

دروغ درباره هدف زندانیان 
مذاکرات 

دروغ 
نیویورک تایمز 

ادعا: جلسه محرمانه 
مقامات ایرانی با رهبر 
انقلاب؛ هشدار درباره 
لزوم مذاکره مستقیم 
)نیویورک تایمز؛ ۲روز 
پیش از مذاکرات( 

واقعیت: مهدی 
فضائلی)دفتر نشر 

آثار رهبری(: »ادعاها 
دروغ و عملیات روانی 

است.«

12۳4567 ادعا: ایران نگران و 
آسیب پذیر است.

)ترامپ، در کاخ سفید( 

واقعیت: 
 غنی سازی ۶۰درصدی 

تثبیت شده 
 قدرت موشکی 
و پهپادی ایران به 

رسمیت شناخته شده 
  فشار حداکثری 

آمریکا شکست خورده

 ستارگانجنگ
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با اسکن این کیو آرکد، نظرات محسن پا ک آیین، دیپلمات و مصطفی نجفی، تحلیلگر 
ارشد مسائل بین الملل را درباره  مذاکرات عمان  در تلویزیون همشهری ببینید.
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معاریو:عراقچیتعیینکنندهجهتمذاکراتاست
روزنامه صهیونیســتی معاریو ضمن تمجید از ســید عباس عراقچی به عنوان دیپلمات باتجربه نوشت: »شطرنج باز 
ایرانی« تعیین کننده جهت مذاکرات ایران با آمریکا در عمان است. هرچند که تهران در مورد شانس موفقیت مذاکرات 

کمتر خوش بین است، اما نظام ایران به توانمندی عراقچی برای هدایت ماهرانه موقعیت ایران اطمینان دارد./ ایرنا

مجلس

اخبار کوتاه مجلس

 عمان زیر ذره بین بهارستان؛ 
نه به تحمیل، آری به تفاهم عزتمند

روز گذشته مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا با میانجیگری 
عمان در مسقط برگزار شد. این مذاکرات در حالی برگزار شد 
که حافظه تاریخی ایران مملو از بدعهدی های ایالات متحده 
در توافقات قبلی است و به همین دلیل با انتظارات خاصی از 

سوی جمهوری اسلامی ایران همراه است.
از نگاه نمایندگان مجلس شورای اسلامی، هرگونه مذاکره 
باید بر اســاس اصولی اســتوار باشــد که به حفظ عزت، 

مصلحت و منافع ملی کشور کمک کند. 
به گفته بهنام رضوانی، عضو کمیســیون صنایع مجلس، 
جمهوری اسلامی ایران همواره آمادگی خود را برای مذاکره 
در چارچوبی که بر اساس عزت و مصلحت کشور باشد، اعلام 
کرده اســت. رضوانی در گفت وگویی با همشــهری افزود: 
»چارچوب مذاکرات جمهوری اسلامی مشخص است و ما 
همواره از تیم مذاکره کننده خود حمایت می کنیم و برای 

آنها دعای خیر داریم.«
از ســوی دیگر، ارکان جمهــوری اســلامی از پارلمان تا 
وزارت امور خارجه بر غیرمســتقیم بودن مذاکرات برای 
راستی آزمایی و مسئولانه عمل کردن آمریکا در قدم اول 
تأکید دارند. سخنگوی وزارت امور خارجه کشور نیز در آغاز 
مذاکرات، فضای این گفت وگوها را به این شــکل توصیف 
کرده اســت: »مذاکرات در محل پیش بینی شــده توسط 
میزبان عمانی، با اســتقرار نمایندگان جمهوری اسلامی 
ایران و آمریکا در ســالن های مجزا و با وساطت وزیر امور 
خارجه عمان انجام می شود. طرفین نقطه نظرات و مواضع 
خود را از طریق وزیر امور خارجه عمان به یکدیگر منتقل 

می کنند.«
در عین حــال، مجلس بر لزوم یک توافق »شــرافتمندانه 
و منصفانــه از موضع برابــر« تأکیــد دارد؛ ویژگی ای که 
نمایندگان بارها به آن اشاره کرده اند و رهبر انقلاب نیز در 

تذکرات خود به آن پرداخته اند. 
اسماعیل کوثری از اعضای کمیسیون امنیت ملی مجلس در 
گفت وگو با همشهری می گوید:  »اگر آمریکایی ها بخواهند 
در مذاکرات، خواســته ای فراتــر از چارچوب های عرفی و 
منطقی مطرح کنند یا قصد داشــته باشــند چیزی را به 
جمهوری اسلامی ایران تحمیل کنند، بدون تردید با پاسخ 
قاطع مواجه خواهند شد. ما تجربه تلخی از بدعهدی های 
گذشته آمریکا داریم و امروز هیچ فرصتی برای آزمون وخطا 
باقی نمانده است. جمهوری اسلامی ایران اهل منطق است، 
اما اگر طرف مقابل دنبــال زیاده خواهی باشــد، ما کوتاه 

نمی آییم.«
در این میان، برخــی نمایندگان نیز بر لــزوم حمایت از 
تیــم مذاکره کننده تأکیــد دارند و معتقدنــد که فضای 
ضدمذاکرات و تخریب تیم مذاکره کننده درســت نیست. 
آنها تأکید دارند که اکنون که مذاکرات آغاز شده، باید به 
یک وفاق داخلی برای حمایت از تیم مذاکره کننده برسیم 
تا با انســجام داخلی، به طور مؤثری از منافع ملی کشــور 

دفاع کنیم.
ولی الله بیاتی، ســخنگوی کمیسیون شوراها در این باره 
می گوید: »قبل از انجام مذاکره نیاز داریم انســجام لازم 
در کشور شکل گرفته باشــد تا اخبار مذاکرات و موضع 
جمهوری اسلامی ایران به صورت واحد به جهان مخابره 
شــود و همه باید حامی مذاکره کنندگان کشــورمان 

باشیم.
با توجه به روند مذاکرات و با عنایت به نظرات نمایندگان، 
باید منتظر مانــد و دید که آیا این مذاکــرات در نهایت به 
تفاهمی مؤثر و مطابق با اصول جمهوری اســلامی ایران 
خواهد انجامید یا اینکه در ادامه شاهد تکرار بدعهدی های 

گذشته خواهیم بود.

طیب نیا؛ گزینه جدی دولت برای وزارت اقتصاد
علیرضا ســلیمی، عضو هیات رئیســه مجلس گفت: طبق 
اخبار واصله علی طیب نیا جدی تریــن گزینه دولت برای 
معرفی به مجلس به عنوان وزیر پیشنهادی امور اقتصادی 

و دارایی است.

حضــور ۷ وزیــر دولت در جلســات هفتــه جاری 
کمیسیون های تخصصی مجلس

وزرای بهداشــت، آموزش و پــرورش، تعــاون،  کار و رفاه 
اجتماعــی،  ارتباطات و فناوری اطلاعــات، صمت،  میراث 
فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری و نیرو در جلسات 
هفته جاری کمیســیون های تخصصی مجلس حضور پیدا 

می کنند.

بررسی علل بروز حادثه معدن زغال سنگ مهمان دویه 
دامغان

اعضای کمیسیون صنایع و معادن مجلس و کمیته معادن 
روز یکشنبه)امروز( با حضور مسئولان دستگاه های ذیربط 
به بررسی علل بروز حادثه معدن زغال سنگ مهمان دویه 

دامغان خواهند پرداخت.

راهبردمحوریدرافزایشتوانموشکی
هم افزایی نیروهای مسلح و مراکزعلمی، زمینه ساز ارتقای توان بازدارندگی شده است. امیر علیرضا صباحی فرد، فرمانده 
قرارگاه مشترک پدافند هوایی خاتم الانبیا)ص( در این باره تأکید کرد: افزایش توان موشکی و توسعه تجهیزات پدافندی 

در راستای دفاع همه جانبه از مرزهای هوایی در برابر هرگونه تهدید احتمالی است./ پایگاه اطلاع رسانی ارتش

سحر خان محمدی؛ روزنامه نگار

پیاماقتدارازمسقط
میزگرد تحلیلی درباره مذاکرات عمان در تلویزیون همشهری

اراده ایران در مذاکرات به دنیا نشان داده شد

روز شنبه همه نگاه ها به مسقط، پایتخت عمان دوخته شده 
بود؛ جایی که عباس عراقچی، وزیر امورخارجه ایران و استیو 
ویتکاف، نماینده ویژه رئیس جمهــور آمریکا در خاورمیانه 

آمده بودند تا دور تازه ای از گفت وگوهای غیرمستقیم ایران و 
آمریکا را هدایت کنند؛ مذاکراتی که نقش ویژه ای در پیشبرد 
مناســبات پیش روی طرفین و همچنین تحولات منطقه ای 
و بین المللی خواهد داشت. توجه و عنایت به این مذاکرات 
نه تنها برای ایران و آمریکا بلکه برای سایر کشور های منطقه 

نیز از اهمیت و حساسیت ویژه ای برخوردار است.
این مذاکرات اما در شرایطی آغاز شد که طی روزهای اخیر 

شاهد حجم ســنگینی از فضاســازی ها و خبرسازی های 
رسانه ای با کلان راهبرد تحت فشار قرار دادن ایران بوده ایم؛ 
از ادعای بروز اختلاف در میان مقام های ارشد ایران گرفته تا 
طرح تهدیدهای مختلف درباره نتیجه مذاکرات. اینها در حالی 
است که فضاسازی ها نه تنها نتوانسته رویکردهای مذاکراتی 
ایران را تحت تأثیر قرار دهد، بلکه ناظران تحولات بین المللی 

اذعان دارند که دست ایران در مذاکرات مسقط پر است. 

در چنین شــرایطی آنچه در نتیجه مذاکرات ایران و آمریکا 
در عمان از اهمیت راهبردی برخوردار اســت، راهبردهای 
مذاکراتی دوطرف است که در نشســت تحلیلی تلویزیون 
همشــهری با حضور محســن پا ک آیین، دیپلمات و سفیر 
پیشــین ایران در جمهوری آذربایجــان و مصطفی نجفی، 
تحلیلگر ارشد مسائل بین الملل مورد بررسی قرار گرفت که 

در ادامه می خوانید.

علیرضا احمدی - محمدعلی حسن نیاگزارش1
روزنامه نگار

با وجود برگزاری مذاکرات هیأت های ایرانی و آمریکایی در عمان، 
اما از چند روز مانده به برگزاری این مذاکرات، آتش توپخانه کاخ 
سفید از واشــنگتن جنگ روانی خود علیه مذاکرات با ایران را 
آغاز کرده بود. در این میان اما ادعاهای مقامات آمریکایی درباره 
مذاکره با ایران با آنچه در واقعیت بود، تفاوت ها و تناقضات آشکاری داشت؛ تا آنجا که به روشنی می توان نوعی 
دروغ پردازی و وارونه سازی  از جانب آمریکا را در آستانه مذاکره با ایران ردیابی کرد. در این گزارش نگاهی به این 

تناقض ها و روایت  سازی  های نادرست طرف آمریکایی قبل از مذاکره با ایران خواهیم داشت.

رضا عموییگزارش2
روزنامه نگار
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دروغ های آوریل
آمریکایی ها پیش از مذاکرات عمان با دروغ پردازی یک جنگ روانی علیه ایران به راه انداخته بودند

2روز قبــل از آغــاز مذاکــرات ایران 
و آمریکا در عمــان، روزنامه آمریکایی 
نیویورک تایمز در گزارشی مدعی شده بود که مقامات 
ارشد ایرانی در تهران جلسه محرمانه ای با مقام معظم 

رهبری برگزار کرده اند.
آنچه نیویورک تایمز ادعا کرد: مقامات ایرانی به 
رهبر انقلاب گفته اند درصورت عدم مذاکره با آمریکا، 
جمهوری اسلامی در وضعیت بدی قرار می گیرد و ایران 
باید موضع خود درباره مذاکره با دولت آمریکا را »نرم« 
کند. نیویورک تایمز با استناد به منابع غیرمشخص خود 
ادعا کرد که در جلسه تهران نتیجه گیری شده اگر ایران 
درگیر جنگ شود، اقتصاد آن از هم خواهد پاشید و به 
اعتراضات مردم دامن زده می شــود که با تظاهرات و 
اعتصابات گسترده می تواند حکومت را با خطر مواجه 

کند و در پایان جلســه، رهبر انقلاب موافقت خود را با 
مذاکرات نخست به صورت غیرمســتقیم و با واسطه 
یک میانجی و ســپس درصورت موفقیت، به صورت 
مستقیم اعلام کرده اند. نکته جالب اینجاست که فرزانه 
فصیحی به عنوان نویسنده این گزارش، در ادامه محتوای 
جلسه ای که به زعم خودش »محرمانه و فوری« بوده را 
طوری روایت کرده که گویی خودش به عنوان نفر چهارم 

در آن جلسه حضور داشته است!
واقعیت: پس از انتشــار گــزارش روزنامه آمریکایی، 
مهدی فضائلی، عضو دفتر حفظ و نشر آثار مقام معظم 
رهبری ادعای روزنامه نیویورک تایمز درباره مذاکره با 
آمریکا را یک عملیات روانی خواند و نوشــت: »ادعای 
روزنامه آمریکایــی نیویورک تایمز صرفا یک عملیات 

روانی و کذب محض است.«

یک روز قبل از برگزاری مذاکرات عمان، سخنگوی 
وزارت امور خارجه آمریکا تــلاش کرد تا فضای 

مذاکره را به حاشیه بکشاند:
ادعای خانم سخنگو: تمی بروس، ســخنگوی وزارت امور 
خارجه آمریکا در پاسخ به ســؤالات خبرنگاران درباره نشست 

عمان مدعی شد که هدف نشست مسقط تعیین میزان جدیت 
ایرانی ها در ایجاد تغییر است. او همچنین در اظهاراتی جنجالی 
گفت: »ایرانی ها در موقعیتی نیستند که بتوانند هیچ قاعده ای 

وضع و یا هیچ درخواستی مطرح کنند.«
واقعیت ماجرا: برخلاف ادعای سخنگوی وزارت امور خارجه 

آمریکا، این ایران بوده که شــرایط مذاکره بــا آمریکا را تعیین 
کرده است:

شــرط اول مذاکرات به صورت غیرمســتقیم: برخلاف 
درخواست مقامات آمریکایی، ایران بر انجام مذاکرات در مرحله 
نخســت به صورت غیرمســتقیم تأکید کرد و همین اتفاق هم 

برخلاف درخواست آمریکا رخ داد.
تغییر محل مذاکره به درخواست ایران: همچنین با وجود 
آنکه آمریکا کشور امارات متحده عربی را به عنوان محل مذاکره 
درخواست کرده بود، اما ایران محل مذاکره را به عمان تغییر داد 

و مذاکرات در همان محل مورد نظر ایران برگزار شد.

دروغ
اول

دروغ
دوم
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دیدگاه

ردپای تیپ گولانی در قتل عام امدادگران در غزه
تیپ گولانی، یکی از 5تیــپ پیاده ارتش رژیم صهیونیســتی، بــه روی ۲ کاروان آمبولانس در رفح آتش گشــوده و 
گوری  جمعی برای پوشاندن پیکر شهدا حفر کرده است. سربازان گولانی پیش تر نیز به قتل عام غیرنظامیان، رفتار 

تحقیرآمیز با پیکر شهدا و تخریب زیرساخت های غیرنظامی متهم شده بودند./ مرکز اطلاع رسانی فلسطین

اوکراین تجزیه می شود 
 فرستاده ویژه دونالد ترامپ در امور اوکراین، گفته اوکراین می تواند مانند برلین پس از جنگ جهانی دوم به عنوان 
بخشی از یک توافق صلح تقســیم شــود. کیت کلوگ گفته نیروهای غربی می توانند مناطق تحت کنترل خود را 

داشته باشند درحالی که روس ها شرق اوکراین را در کنترل خود خواهند داشت./ ایندیپندنت 

روزنه

نفوذ اسرائیل در حلقه 
تصمیم گیران آمریکا

فایــل صوتــی فاش شــده از نشســت محرمانــه کمیته 
روابط عمومی آمریکا و اســرائیل )آیپک( در سال ۲۰۲۵، 
جزئیات جدیدی از نفوذ این سازمان لابی گر صهیونیستی 
در میان مقامات ارشــد امنیت ملی دولت دونالد ترامپ را 

آشکار می کند.
این فایل صوتی مربوط به الیــوت برانت، مدیرعامل جدید 
آیپک نشان می دهد که چگونه این ســازمان با پرورش و 
جذب چهره های کلیــدی در تیم امنیت ملــی ترامپ، به 
محافل حساس تصمیم گیری در آمریکا راه یافته و مقامات 

آمریکایی را به لابی گران صهیونیسم تبدیل کرده است.

پرورش مهره های کلیدی در تیم امنیت ملی
  برانت در این نشست محرمانه توضیح می دهد که آیپک 
با 3مقام ارشد امنیتی در دولت ترامپ ارتباط برقرار کرده و 
امیدوار است به مکالمات داخلی آنها دسترسی داشته باشد.

  این مقامات عبارتند از مارکو روبیو )وزیر امور خارجه(، 
مایک والتز )مشــاور امنیت ملی( و جــان راتکلیف )مدیر 

سازمان سیا(.
  برانت با اشــاره به ســابقه آشــنایی اش با این افراد در 
دوران عضویت آنها در کنگره، تأکیــد می کند که آنها در 
کمپین های انتخاباتی خود به شدت به حامیان مالی طرفدار 
اســرائیل متکی بوده اند و روابط نزدیکی با رهبران محلی 

آیپک در حوزه های انتخاباتی خود دارند.
  او تصریح می کند که این روابط، مســیر ارتباطی خوبی 
برای مداخله تل آویو درصورت بروز مســائل مشــکوک یا 

حساس فراهم می کند.
اظهارات برانت، ادعــای اخیر یک نماینــده کنگره مبنی 
بر پاســخگو بودن هر عضو کنگره به یک نفــر از آیپک را 
تأیید می کند و یادآور رســوایی های جاسوســی گذشته 
اســت که در آنها کارکنان آیپک متهم به انتقال اطلاعات 
طبقه بندی شده به دســتگاه اطلاعاتی رژیم صهیونیستی 

شده بودند.

ورود مقام ارشد پنتاگون به جمع لابی گران
  به گزارش تارنمای گری زون، در این نشست، دانا استرول 
که در دولت جو بایدن بلندپایه تریــن مقام غیرنظامی در 
زمینه مسائل غرب آســیا در وزارت دفاع آمریکا بوده نیز 

حضور داشته است.
  استرول آشکارا دفاع از منافع راهبردی اسرائیل از درون 
دولت آمریکا را در اولویت قرار داده و تقویت رابطه متقابلًا 

سودمند با تل آویو را خواستار شده است.
  اســترول قتل عــام غیرنظامیــان در غزه را ناشــی از 
تاکتیک های حماس دانست و نســبت به کاهش حمایت 
عمومی از تل آویو پــس از عملیات طوفــان الاقصی ابراز 

نگرانی کرده است.
  او همچنین از تلاش های برنی ســندرز سناتور دمکرات 
حامی فلسطین برای زیر سؤال بردن کمک نظامی آمریکا 
به اســرائیل انتقاد کرده و گفته اســت: چنین موضوعاتی 

نباید علنی شوند.

 دلار، فشنگ
و  جنگ ارزی تعرفه ای ترامپ

بسیاری از تحلیل گران به ویژه در داخل 
ایــران، ادبیات ترامــپ و برنامه های او 
را صرفــا به روحیه تجاری وی نســبت 
می دهنــد؛ هرچند او و ایلان ماســک 
درصدد منافع شــخصی هم هســتند، اما واقعیت پشــت 
صحنه که طی ماه های آینده خود را بیشــتر نشان خواهد 
داد، این است که اقدامات شتابزده و غیرمتعارف ترامپ که 
توسط جمهوری خواهان و سرمایه داران آمریکایی حمایت 
می شود، برای حفظ قدرت دلار در اقتصاد بین الملل و رقابت 

با چین است.
در دولت ترامپ جنگ تعرفه ها به صورت گسترده 

بــرای کاهــش واردات و افزایش تولیــد داخلی و 1
صادرات در راســتای تقویت تراز پرداخت ها و کاهش فشار 
روی انتشار دلار بیشتر در خارج و اوراق مالی آغاز شده است.

حمایت ســنا و کنگره از اقدامــات ترامپ با وجود 
ریسک حیثیتی، فاصله گرفتن از اقتصاد و تجارت 2

آزاد و ابهام در نتایج آن اوج نگرانی سیاستمداران آمریکا از 
آینده اقتصادی آمریکا را نشان می دهد.

اقدامات غیرمعمول دولــت ترامپ ازجمله تلاش 
برای دســتیابی به منابع طبیعی اوکراین، کانادا و 3

گرینلند و فشار برای ورود سرمایه از کشورهای نفتی غرب 
آسیا ازجمله عربستان در سابقه اقتصادی آمریکا به ندرت 

دیده می شود.
حمله به یمن، فشــار بر لبنان و اســتقرار بیشتر 

نیروها و تجهیزات نظامی در سوریه و تلاش برای 4
کوچ مردم غزه در کنار اقدامات نامتعارف اقتصادی همان 
دکترین »دلار در کنار فشــنگ« اقتصاد آمریکاست که 
بارها و بارها تکرار شده اســت؛ با این تفاوت که دکترین 
جدید با کنار گذاشتن ارزش های آمریکایی همراه شده که 
موجب شگفتی تحلیل گران سیاســی و اقتصادی جهان 

لیبرال شده است.
پیداســت که فاصله گرفتن یک نظام اقتصادی و سیاسی 
از ســابقه، ارزش ها و نظامات اقتصادی ۲۰۰ ساله خود کار 
آسانی نیست. ازسوی دیگر، همبســتگی و درهم تنیدگی 
اقتصاد آمریکا با اقتصاد جهانی اثرات بازخوردی منفی ای در 

اقتصاد آمریکا خواهد داشت.

محسن رضایی؛ دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام در روزهای اخیر شاهد موضع گیری های گوناگون 
در آمریکا درباره موضوع مذاکره با ایــران، به ویژه درباره 
چارچوب مذاکره بوده ایم. هدف اولیه واشــنگتن از چنین 
رویکردی را چگونه تحلیل می کنید؟ موضوع محوری به راه 
انداختن یک جنگ روانی است یا اینکه هدف ویژه دیگری 

پیگیری می شود؟ 
محســن پا ک آییــن: رئیس جمهــور آمریــکا دوره دوم 
ریاست جمهوری خود را با نوعی ســتیزه جویی آغاز کرده است. 
این رویکرد نه تنها در مواجهه با ایران، بلکه در برخورد با بسیاری 
از کشــورهای دیگر دیده می شــود و درواقع هیچ کشــوری از 
رویکرد ســتیزه جویانه دونالد ترامــپ در امان نمانده اســت. 
درباره ایران نیز اگرچه برخی انتظار داشــتند او نســبت به دور 
نخست ریاســت جمهوری اش، رویکرد مثبت تری داشته باشد، 
اما شــاهد بودیم که نخســتین اقدامش، امضای یک یادداشت 
اجرایی علیه ایران بــود؛ بنابرایــن او از ابتــدا مواجهه خود را 
با ایران با عامل فشــار آغاز کرد و کوشــید بــا در پیش گرفتن 
رویکردی قلدرمابانه، جمهوری اســلامی را مرعوب کند. این اما 
در حالی بود کــه ایران اعلام کرد تحت فشــار مذاکره نمی کند 
و پای میز »مذاکره مستقیم« نیز نمی نشیند. اینها در شرایطی 
است که جمهوری اســلامی طی حدود ۵دهه اخیر ثابت کرده 
همواره اهل مذاکره بوده  اســت. پس از پیروزی انقلاب اسلامی 
و در مقاطــع مختلف، مذاکره داشــته ایم؛ ازجملــه مذاکراتی 
که به قــرارداد الجزایر منجر شــد، اما آمریکایی هــا بدعهدی 
کردند. پس از آن، ماجرای »مک فارلیــن« پیش آمد که طرف 
مقابل دوباره عهدشــکنی کرد. در داســتان افغانستان پس از 
11ســپتامبر نیز در شــرایطی که منافع دوطــرف در مقطعی 
هماهنگ شــد، مذاکره هایی بــا آمریکایی ها صــورت گرفت و 
مقام های ارشــد آمریکایی اذعان کردند چنانچه اطلاعات ایران 
نبود، نمی توانستیم بر طالبان غلبه کنیم. آنها اما پس از شکست 
طالبان و روی کار آمدن حامد کــرزای، با بهانه های واهی، ایران 
را جزوی از »محور شــرارت« معرفی کردند. در دوره اصلاحات 
هم از ایران خواســتند که برنامه هســته ای اش را تعلیق کند و 
تأکید کردند که در زمینه دســتیابی ایران به صنعت هسته ای 
کمک می کنیم، اما بار دیگر بدعهــدی کردند. در ماجرای عراق 
هم با وجود مذاکره هایی که با طرف آمریکایی انجام شد، اما باز 

هم شاهد عهدشکنی آنان بودیم. آخرین مورد هم برجام بود که 
ترامپ پس از روی کارآمدن، از این توافق خارج شــد؛ بنابراین 
واضح است که ایران به مذاکره به عنوان یک »تابو« نگاه نمی کند. 
این ترامپ اســت که مرد مذاکره نیســت؛ آنها می خواهند نقد 
بگیرند و نسیه بدهند، اما ایران زیر بار چنین رویکردی نمی رود.

چرا قبل از شکل گیری مذاکرات، شاهد راه انداختن 
جنگ روانی ازسوی طرف آمریکایی بودیم؟ این مدل جنگ 
روانی، خاص ترامپ است یا اینکه ازسوی تیم مشاوران او القا 
می شود؟ در این چارچوب ارسال بی سابقه ناوها به منطقه به 

چه معناست و آنها به دنبال چه هستند؟
مصطفی نجفی: دستورکار آمریکایی ها درباره مذاکره با ایران در 
دور دوم ریاست جمهوری ترامپ با دوره نخست او متفاوت است؛ 
در دوره کنونی این موضوع در چارچوب سیاست فشار حداکثری، 
اما به صورت جامع تری دنبال می شــود. نکته اینجاست که بسته 
سیاســتی دور اول ریاســت جمهوری ترامپ نتیجه بخش نبود؛ 
چراکه نتوانســت رفتار ایران را تغییر دهد. درواقع در کنار فشار 
اقتصادی، فشار نظامی را نیز اضافه کرده اند. براین اساس هم هست 
که در کنار صدور یادداشــت اجرایی ضدایرانی ازســوی ترامپ، 
شاهد گسیل گسترده تجهیزات ســنگین نظامی و راهبردی به 

منطقه هستیم.

چنین رویکردی را باید یک »بلوف« دانســت یا 
اینکه سیاست ویژه ای در پس آن دیده می شود؟

نجفی: این رویکرد، یک راهبرد برای ایجاد سایه جنگ با هدف 
کســب امتیاز از ایران بر ســر میز دیپلماسی اســت و به نوعی 
»دیپلماســی اجبار« محسوب می شود. ازســوی دیگر برخلاف 
دور نخست، دیپلماسی هم آغاز شــده است؛ بنابراین اکنون هم 
باب دیپلماسی باز شــده و هم اینکه احتمال تقابل افزایش یافته 
اســت. احتمال هر دو گزینه وجود دارد و طرفین نیز برای هر دو 

سناریو آماده اند.

در روزهای اخیر شــاهد ادعای رسانه های غربی، 
ازجمله »رویترز« درباره نگاه ها در ایران به موضوع مذاکره 
بودیم که البته تکذیب شد. انتشار این دست گزارش  ها با چه 

اهدافی انجام می شود؟
محســن پا ک آیین: یکی از ویژگی های این دور از مذاکرات 
هســته ای، وجود اجماع در همه ارکان کشــور درباره »مذاکره 
غیرمستقیم« با آمریکا از مسیر وزارت امورخارجه است. ازسوی 
دیگر همه قوا، نیروهای نظامی، نخبگان و سلایق مختلف سیاسی 

هم از این نگاه حمایت کرده اند. 
در چنین شــرایطی آمریکایی ها می خواهند این اجماع شکسته 
شود و می کوشــند ایجاد دوقطبی را در کشــور در این زمینه، 
حتی در سطح سران قوا، القا کنند. این در حالی است که واقعیت 
به گونه دیگری اســت. تصمیم اتخاذ شده درباره موضوع مذاکره 
بر مبنای کارشناســی بوده و نکته مهم این اســت که از موضع 
برتر در مذاکرات شــرکت می کنیم؛ چراکــه اولا تأکید کرده ایم 
صرفا در موضوع هسته ای مذاکره می کنیم و دوم اینکه گفته ایم 
مذاکره فقط باید به صورت »غیرمستقیم« باشد. این نوع مذاکره 
در گذشــته هم وجود داشــته  و از موضع قوی خود که به دلیل 
بی اعتمادی به آمریکا، با آنها به صورت مستقیم مذاکره نمی کنیم، 
عدول نمی کنیم. نکته ســوم هم این است که »محل مذاکره« را 
هم ما تعیین کردیم. آنها می خواستند مذاکرات در امارات باشد، 
اما درنهایت گزینه مطلوب ما یعنی عمان تعیین شــد؛ بنابراین 
نکته مهم این اســت که هم اکنون شــاهد نمونه ای از هماهنگی 
»دیپلماسی« و »میدان« هستیم. اینها ویژگی های خاص مذاکره 

ایران و آمریکا در این دوره است.

فارغ از نتیجه مذاکرات در عمان، حاضر شدن ایران 
پای میز مذاکره غیرمستقیم با آمریکا چه پیامی را از طرف 

تهران برای جامعه جهانی مخابره می کند؟ 
نجفی: سیاست بین الملل عرصه پویایی است. موضوع مهم این 
است که فارغ از جنبه های اعلامی، سیاست ها براساس تغییرات 
در صحنه بین الملل، تغییر می یابند. برخی معتقدند موضع ایران 
قبل از نامه ترامپ »نفی مذاکره« بــود، اما این رویکرد به دلایل 
مختلف تغییر کرد. بخشی ناشــی از رایزنی های سیاسی داخلی 
است که بسیار مهم ارزیابی می شود. یک بخش دیگر هم مربوط 
به تمایل آمریکا برای مذاکره اســت. آنها بودنــد که برای ایران 
نامه ارسال و تقاضای مذاکره کردند. ایران در پاسخ به این نامه، 
اعلام آمادگی کرد؛ منتها نه در چارچوب مدنظر آنها. براســاس 
شــنیده ها، آنها برای ایران فرصت ۲ماهه تعیین کرده بودند، اما 
ایران براساس اجماع داخلی جواب نامه را داد که در نهایت منجر 
به شکل گیری مذاکره شد. آنچه مهم است اینکه برخلاف برخی 
فضاســازی های مخرب، مذاکره با آمریکا یک امر استثنا نیست. 
در همه دولت های جمهوری اســلامی بــا آمریکایی ها مذاکره 
داشته ایم و مذاکره هیچ گاه »تابو« نبوده است. همواره متناسب 
با سیاســت های خود، مذاکرات را پیش برده ایم که در مقاطعی 
نیز منجر به کاهش فشــارها شده اســت. با وجود این، بدعهدی 
آمریکایی ها نکته مهمی در مذاکرات گذشــته بوده است. نکته 
راهبردی اما معطوف به این اســت که گفت وگــو در چارچوب 

منافع ملی ماست.

چرا در برهه کنونی ســیدعباس عراقچی، وزیر 
امورخارجه، به عنوان رئیس هیــأت مذاکره کنندگان ایران 

انتخاب شده است؟
پاک آیین: بایــد درنظر داشــت علاوه بر اینکــه عراقچی وزیر 
امورخارجه ایران است، از نیروهای متخصص دستگاه دیپلماسی 
نیز محسوب می شود و تجارب گسترده ای در این وزارتخانه دارد. 
او موضوع مذاکره را می شناسد و در دوره برجام نیز حضور فعالی 
داشــته و در عمق مذاکرات حضور یافته و بر تحولات این حوزه 
مسلط است. ازســوی دیگر تیم مذاکره کننده آمریکا نیز استیو 
ویتکاف را در رأس خود می بیند که از چهره هایی است که تمایل 
بیشتری برای مذاکره دارد؛ به عنوان مثال اگر مارکو روبیو، وزیر 

امورخارجه آمریکا برای مذاکره با ایران به عمان می آمد، با توجه 
به رویکردهای تند او، مشــخص نبود چه می شود. ویتکاف فرد 
مناسبی برای مذاکره است و ترکیب عراقچی – ویتکاف، ترکیب 

مثبتی است که می تواند زمینه ساز پیشرفت در مذاکرات شود.

جدا از نتیجه ای که ممکن اســت در مذاکرات به 
دست  آید، اصولا پیام پذیرش مذاکره ازسوی ایران چیست؟

پاک آیین: به نظــرم مهم ترین پیام این اســت کــه ایران 
صلح طلب است و از مذاکره استقبال می کند و درعین حال با 
نوعی بی اعتمادی به طرف مقابل وارد مذاکره می شویم؛ چراکه 
ســابقه بدعهدی های طرف مقابل را می دانیم؛ موضوعی که 
زمینه ساز احتیاط می شود. ما در عین اقتدار، از تنش استقبال 
نمی کنیم. نکته دیگر، پر بودن دســت ایران در مذاکره است. 
ما به دنبال بمب اتمی نیستیم و این سلاح در دکترین دفاعی 
ما جایی ندارد؛ در مقابل مطالبه اصولی جمهوری اســلامی، 
رفع تحریم هاســت. ما خیلی با اعتماد به نفس می توانیم در 

مذاکرات حاضر شویم.

برخی بر این گمان هستند که اگر توافق می خواهیم 
باید سرمایه گذاری اقتصادی آمریکایی ها را داشته باشیم. 
آیا اساسا چنین نگاهی درست است و می توان شاهد برخی 
مراودات اقتصادی میان طرفین بود یا اینکه چنین گزاره ای 

خوش بینانه به حساب می آید؟
پاک آیین: نکته اینجاســت که ما هیچ گاه منعی در این زمینه 
نداشته ایم، اما آمریکایی ها تاکنون واکنش مثبتی به این موضوع 
نداشــته اند. اگر ترامپ عاقل باشد، می کوشــد با کاهش فشارها 
مسیر همکاری ها را هموار کند تا ســرمایه گذاران آمریکایی در 
ایران حضور یابند. شــرط تحقق این موضوع، اعتمادسازی و لغو 

تحریم هاست.

گذشــته از تحلیل های موجود، اصولا بر سر چه 
موضوع هایی مذاکره می کنیم؟ 

نجفی: به نظرمن آنچه در مذاکرات  دنبال می شود، بحث بر سر 
نامه های رد و بدل شــده میان تهران و واشــنگتن است. ترامپ 
در نامه خــود انتظاراتی را مطرح کرده اســت؛ بــدون اینکه از 
»امتیازات« سخنی بگوید. به نظرم مذاکرات حول محور محدود 
کردن انتظارات و قرار دادن گفت وگوها روی ریلی مشخص است. 
آنها همواره موضوع های مختلفی ازجمله فعالیت های هسته ای 
ایران، بحث موشــکی و تحولات منطقــه ای را مطرح کرده  اند، 
اما این موضوع، مطلوب ایران نیســت. به نظــرم هیأت ایرانی از 
یک ســو به دنبال محدود کردن مذاکرات در موضوع هســته ای 
است و ازسوی دیگر روی موضوع مهلت ۲ماهه آمریکایی ها کار 

خواهد کرد.

با توجه به وضعیت کنونی، می تــوان گفت که به 
سمت توافق پیش می رویم؟

نجفی: باید دیــد در مذاکرات عمان چه تحولــی روی خواهد 
داد؛ اینکه پس از مذاکرات چه گفته می شود، از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است. نکته مهم این اســت که ترامپ در دوره کنونی 
ریاســت جمهوری اش، از دوره اول تجربه ای بابت مشاوره های 
چهره های تندرویی مانند بولتون اندوختــه بود و با آن ذهنیت 
وارد حل و فصل پرونده های بحرانی مطرح برای آمریکا نشــد. 
او برای مذاکــره با ایران فرد مورد اعتماد خــود را معرفی کرد و 
تیم امنیت  ملی اش را یک گام عقب تر نگه داشت. ازسوی دیگر 
حضور ویتکاف خیلی مهم است. اگر موفق نشود، احتمال ورود 
چهره های تندروتر وجــود دارد که نمی تواند بــرای مذاکرات 

مطلوب باشد.

مصطفی نجفی: بر خلاف فضاسازی های رسانه ای، 
مذاکــره بــا آمریــکا نــه استثناســت، نــه تابــو؛ بلکــه 
ابزاری در جهت تحقق منافع ملی اســت که در همه 

دولت های جمهوری اسلامی دنبال شده است

محسن پاک آیین: ایران با اقتدار و اعتمادبه نفس 
وارد مذاکره می شود؛ نه به دنبال بمب اتم است، 
نه از مذاکره گریزان؛ بلکه خواسته اصلی اش رفع 
تحریم هــا و تثبیــت حقانیــت در چارچــوب منافــع 

ملی است

هشدار حماس نسبت به شعله ور 
شدن جنگ مذهبی 

»فراخوان صهیونیست ها برای ذبح قربانی در مسجدالاقصی جنگ دینی 
را شعله ور می کند.« این هشــداری است که حماس دیروز)شنبه(  صادر 
کرده است. به گزارش مرکز اطلاع رسانی فلسطین، هارون ناصرالدین، عضو 
دفتر سیاسی و رئیس دفتر امور قدس در جنبش حماس با هشدار نسبت 
به فراخوان های تحریک آمیز گروه های تندروی صهیونیستی موسوم به 
»گروه های معبد یا هیکل« برای ذبح قربانی در مسجدالاقصی طی ایام 
»عید یهودی پسح«، این فراخوان را اقدامی خطرناک در راستای شعله ور 
کردن جنگی دینی توصیف کرده است. ناصرالدین با بیان اینکه این اقدام 
بخشی از سیاســت های هدفمند و نظام مند رژیم اشــغالگر برای تغییر 

وضعیت تاریخی مسجدالاقصی است، تأکید کرده است: 
  مردم فلسطین اجازه نخواهند داد این مکان مقدس به تنهایی در برابر 

چنین تجاوزاتی قرار گیرد؛ حتی اگر بهای سنگینی در پی داشته باشد.
  مقاومت در تمام اشکال خود، همواره سدی مستحکم و سپری در برابر 
اشــغالگران و طرح های آنان باقی خواهد ماند؛ چرا که قدس و الاقصی، 
محور اصلی نبرد ما با اشغالگران و قلب این معرکه اند که تا پاکسازی کامل 

مقدسات از لوث اشغالگران این نبرد ادامه خواهد داشت.
  چنین اقداماتی با حمایت کامل دولت رژیم صهیونیستی انجام می شود 
و توهینی آشکار به احساسات مسلمانان در فلسطین و سراسر جهان است.

  ملت های عربی و اسلامی باید مسئولیت های دینی و تاریخی خود در 
قبال نخستین قبله مسلمانان و سومین مکان مقدس اسلامی را ادا کنند.

  پیش تر نیز ناصر الهدمی، کارشناس امور قدس، هشدار داده بود که رژیم 
صهیونیستی از مناســبت ها و اعیاد یهودی به عنوان ابزاری برای تشدید 
یورش ها به مسجدالاقصی و تحمیل واقعیت های جدید در آن با هدف نشان 

دادن سلطه و کنترل خود بر این مکان مقدس اسلامی استفاده می کند.

درباره شکل مذاکره در عمان، 
آمریکایی هــا ادعای غیرواقعی 

و نادرستی را پیش از مذاکرات عنوان کردند:
ادعای مذاکره مستقیم: برگزاری مذاکره 
به صورت مستقیم ادعایی بود که نخستین بار 
از سوی مقامات آمریکایی مطرح شد؛ ازجمله 
کارولین لوویت، ســخنگوی کاخ ســفید به 
خبرنگاران گفته بود که مذاکرات با ایرانی ها 
به طور مســتقیم خواهد بود و من می خواهم 
این را کاملا روشن کنم؛ چون رئیس جمهور به 
دیپلماسی، گفت وگوهای مستقیم و صحبت 

کردن در همان اتاق اعتقاد دارد.
واقعیت ماجرا: همزمان بــا آغاز مذاکرات 
عمان، اسماعیل بقایی، ســخنگوی وزارت 
امور خارجه در توییتی به صورت رسمی اعلام 
کرد که گفت وگوها در محل پیش بینی شده 
توسط میزبان عمانی، با استقرار نمایندگان 
جمهوری اسلامی ایران و آمریکا در سالن های 
مجزا انجام می شــود. همچنین پیش تر نیز 
اکسیوس به نقل از یک منبع آگاه اذعان کرده 
بود که مذاکرات ایران و آمریکا غیرمستقیم 

است.

آمریکایی ها حتی درباره شکل نشست عمان نیز به دروغ 
متوسل شدند و به صورت شفاهی تلاش کردند تا ماهیت 

جلسه مذاکره را تغییر دهند:
ادعای سخنگو: تمی بروس، سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا 
در آستانه مذاکرات غیرمستقیم با ایران در عمان، مذاکرات را در حد 

»نشست« تقلیل داد و آن را آزمونی برای »جدیت« تهران دانست.
ادعــای متفاوت ترامــپ: ایــن در حالی اســت کــه پیش از 
اظهارات ســخنگوی وزارت امور خارجه آمریــکا، »دونالد ترامپ«، 
رئیس جمهور این کشور در پاسخ به پرسش خبرنگاران در هواپیمای 
ریاست جمهوری در راه فلوریدا، درباره ایران به صراحت گفته بود که 

آنچه انجام خواهد شد، »گفت وگوهای دیپلماتیک« است.

دروغ 
سوم

دروغ 
چهارم

القای موقعیت ضعف ایران
پیش از آغاز مذاکرات عمان، مقامات 
آمریکایی تلاش زیادی داشــتند تا 
موضع ایران را بســیار خطیــر و در معرض تهدید 

نشان دهند: 
فضاسازی ترامپ: ترامپ در ســخنانی پیش از 
مذاکرات چندین بار مدعی شــده بــود که »ایران 
نگران است و احساس آسیب پذیری دارد.« ترامپ 
همچنین یک روز پیش از آغاز مذاکره در حیاط کاخ 
سفید رو به خبرنگاران کرد و گفت ایران در موقعیت 
ضعیفی قرار دارد و راهی جز پذیرش مذاکره ندارد.

آنچه واقعیت دارد: واقعیت این است که موقعیت 
ایران در مذاکرات کنونی با آمریکا بسیار متفاوت و 
بهتر از گذشته است. در دوره مذاکرات برجام، ایران 
درباره غنی سازی  ۲۰درصدی با طرف آمریکایی در 
حال مذاکره بود، اما در مذاکرات کنونی با آمریکا، 
ایران توانایی غنی سازی  6۰درصدی خود را تثبیت 
کرده و فراتر از توان هســته ای تهران در قالب یک 
قدرت موشــکی و پهپادی مهم در جهان در حال 
مذاکره با طرف آمریکایی است. درواقع آمریکا پس از 
شکست فشار حداکثری علیه ایران اکنون پیشنهاد 
مذاکره را داده است و درواقع این آمریکا بود که اول 

پیشنهاد مذاکره با ایران را مطرح کرد.

دروغ 
پنجم

داستان سازی  مبادله زندانیان
یکی از جنجالی ترین دروغ های مطرح 
شــده پیش از مذاکرات عمان درباره 
محتوای این مذاکرات بــا محوریت مبادله زندانیان 

بوده است:
آنچه ادعا شــد: خبرگزاری رویترز به نقل از یک 
منبع عمانــی ادعا کرد که هدف مذاکــرات ایران و 
آمریکا کاهش تنش ها، تبــادل زندانیان و کاهش 
تحریم هاست. براساس ادعای رویترز، مذاکرات میان 
ایران و آمریکا بر مسئله کاهش تنش های منطقه ای 
و به طور ویژه روی تبادل زندانیان دوطرف در قبال 

کنترل کردن برنامه هسته ای ایران متمرکز است.
مبادله زندانیان تکذیب شد: همزمان با برگزاری 
مذاکرات عمان، اسماعیل بقایی، سخنگوی وزارت 
امور خارجه ایران به صورت رســمی ادعای رویترز 
پیرامون تبادل زندانیان میان ایران و آمریکا را تکذیب 
کرد و گفت: »در مورد حاشیه سازی  ها ما با آنان ناآشنا 
نیستیم. هم به جهت جایگاه ایران و هم به دلیل منافع 
متعارضی که در رابطه با هر نوع تعاملی در رابطه با 
مباحث مرتبط با هســته ای ایران در بین بازیگران 
مختلف وجود دارد. این حاشیه سازی  ها که عمدتا با 
اشاره به منابع آگاه یا مقام نزدیک به مذاکرات صورت 

می گیرد، مطلقا صحت ندارد.«

دروغ 
ششم

فضاسازی درباره هدف مذاکرات
در آستانه برگزاری مذاکرات عمان، 
طرف آمریکایی به فضاسازی درباره 

هدف این مذاکرات پرداخت: 
ادعای دقیقه 90: کمتر از ۲4ســاعت پیش از 
سفر هیأت آمریکایی به عمان، استیو ویتکاف، 
در گفت وگو بــا روزنامه وال اســتریت ژورنال 
مدعی شد که موضع اولیه واشــنگتن برچیده 
شدن برنامه هسته ای تهران اســت، اما یافتن 
راه های دیگر برای مصالحه بین دو کشــور هم 

وجود دارد.
ادعای قبلی: نماینده ترامــپ در حالی موضع 
واشنگتن را برچیده شــدن برنامه هسته ای ایران 
عنوان کرد که پیش تر خود او بدون اشاره به حذف 
کامل برنامه هســته ای ایران گفته بود که »خط 
قرمز« دولت آمریکا دستیابی ایران به سلاح اتمی 
است. ترامپ هم پیش تر بدون اشاره به حذف کامل 
برنامه هســته ای ایران بارها تکرار کــرده بود که 
هدفش از مذاکره با ایران جلوگیری از دســتیابی 
ایران به تسلیحات هسته ای است. در موضع گیری 
ترامپ نیز تاکنون دیده نشــده کــه او صحبتی از 
برچیده شــدن برنامه صلح آمیز هسته ای ایران به 

میان آورد.

دروغ 
هفتم
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آب

کارگر

الگوی جدید مصرف آب ابلاغ شد 
مدیرکل دفتر مدیریت مصرف شرکت آب و فاضلاب کشور 
از ابلاغ الگوی جدید مصرف آب برای ۱۴۰۴ خبر داد و گفت: 
بر مبنای الگوی تعیین شــده در سال گذشــته، ۵۲ درصد 
واحدهای خانگی و ســاختمانی در کل کشور، کمتر از الگو 

و ۴۸ درصد بالای الگوی تعیین شده، مصرف آب داشتند.
 علی سیدزاده از ابلاغ میانگین الگوی جدید مصرف آب در 
سال۱۴۰۴ خبر داد و گفت: بر این اساس، به صورت میانگین 
به ازای هر یک نفــر ۱۳۰ لیتر در شــبانه روز الگوی جدید 
تعریف و ابلاغ شده اســت. وی با بیان اینکه میانگین الگوی 
مصرف آب در سال ۱۴۰۳ به ازای هر یک نفر ۱۵۰ لیتر در 
شــبانه روز بود، افزود: بر مبنای الگوی تعیین شده در سال 
گذشــته، ۵۲ درصد واحدهای خانگی و ساختمانی در کل 
کشــور، کمتر از الگو و ۴۸ درصد بالای الگوی تعیین شده، 
مصرف آب داشتند. مدیرکل دفتر مدیریت مصرف شرکت آب 
و فاضلاب کشور در این زمینه یادآور شد: حجم معادل مصرف 
آب مشترکان با مصرف کمتر از الگو )۵۲ درصد مشترکان( 
معادل ۲۸ درصد کل مصرف اســت، این در حالی است که 
حجم معادل مصرف آب درخصوص مشترکان بالای الگوی 
مصرف )۴۸ درصد مشترکان( ۷۲ درصد را شامل می شود. وی 
یادآور شد: نکته مهم این است که اعداد عنوان شده به صورت 
میانگین در کل کشور تعیین شده است ولی در الگوی ابلاغی 
جدید برای سال ۱۴۰۴ به تفکیک هر شهر و در مجموع برای 
۱۴۰۰ شهر به تناسب بعد خانوار آن شــهر و شرایط آب و 

هوایی الگوی متناسب تدوین و ابلاغ شده است.

 ضرورت بازنگری دولت
در حق مسکن کارگران

 تصمیــم شــورای عالی کار مبنی بر تثبیت حق مســکن 
کارگران، آن هم در شــرایطی که تورم مسکن رکوردهای 
تازه ای را ثبت نموده، نه تنهــا غیرقابل توجیه بلکه به نوعی 

بی توجهی به منزلت و کرامت کارگران است.
بررســی ســوابق تصمیم گیری درخصوص حق مســکن 
کارگران نشــان می دهد که این مؤلفه همواره مورد چالش 
میان شــرکای اجتماعی در شــورای عالی کار بوده است. 
مطابق مــاده ۴۱قانــون کار، تعیین حداقل دســتمزد و 
مزایای تبعی همچون حق مســکن باید بــا درنظر گرفتن 
نرخ تورم رســمی و سبد معیشــت خانوار کارگری صورت 
گیرد. درحالی که قیمت مســکن در ســال های اخیر رشد 
سرسام آوری داشته، سهم حق مســکن در مجموع حقوق 
کارگران نه تنها افزایش نیافته بلکــه از قدرت واقعی خود 

به شدت کاسته شده است.  
 اکنون که حداقل مزد سال جاری در شورای عالی کار تعیین 
شده و چشــم ها به تصمیم نهایی هیأت دولت درخصوص 
تصویب و ابلاغ رقم جدید حق مســکن دوخته شده است، 
انتظار جامعه کارگری آن اســت که این بار نه تنها افزایش 
واقعی و متناسب حق مسکن در دستور کار قرار گیرد، بلکه 
با نگاهی واقع بینانه، عقب ماندگی و اجحافی که در ســال 
گذشته متوجه کارگران شد  نیز به درســتی جبران شود. 
این مطالبه، نه صرفاً یک خواســته صنفی، بلکه نشانه ای از 
پایبندی دولت به اصول عدالت اجتماعی، کرامت انسانی و 

حمایت از تولید ملی است.

بستهنجاتبخشمستأجرانازراهمیرسد؟
نشست بررسی بسته ساماندهی بازار اجاره مسکن به ریاست پزشکیان امروز برگزار می شود

صفحه آرا:  مهرداد هاشمیان

 براساس اعلام مجری ساماندهی اســتخراج رمزارزها در شرکت توزیع نیروی برق، بین 
۳ تا ۵ درصد از پیک مصرف شبکه برق کشور به ماینرهای غیرمجاز اختصاص دارد.این 
حجم از مصرف انرژی، معادل برق تولیدی 2 نیروگاه اتمی است و فشار قابل توجهی به 

شبکه سراسری برق وارد می کند.

از ابتدای سال تاکنون یک میلیارد و ۳۱2 میلیون دلار از ســوی بانک مرکزی برای واردات کالای 
اساسی و دارو، صنایع و نیازهای خدماتی تامین ارز شده است. ۸۷۹ میلیون دلار از ارز تامین شده 
به گروه تجاری و بازرگانی تخصیص داده شده است. صنایع »حمل ونقل خودرو«، »ماشین آلات و 

تجهیزات تولید« و »معدنی« به ترتیب بیشترین سهم را از ارز واردات صنایع داشته اند.

5
درصد

1.3
میلیارد دلار

گشتی در اقتصاد جهان

گشتی در اقتصاد ایران

  فرار سرمایه از اسرائیل جهش کرد
آمارهای رسمی نشان می دهد در 6 ماه اخیر، میلیاردها 
دلار سرمایه از اسرائیل خارج شده و بیش از ۲۵درصد 
شــرکت های فناوری دفاتر خود را به خارج منتقل 
کرده اند. طی 6  ماه  دوم سال ۲۰۲۳ و همزمان با آغاز 
جنگ، بیش از ۷.۳ میلیارد دلار ســرمایه از اسرائیل 

خارج شده است. 

 رئیس صندوق توســعه ملــی از کمک 
۵.6 همتی این صندوق به شــرکت های 
دانش بنیان تاکنون خبر داد و گفت: امسال 
نیز حدود ۱.۵ همت دیگر برای کمک به این 

شرکت ها اختصاص یافته است.

اکبــر کمیجانی، رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی گفت: امروز نمود کسری بودجه را 
در منحرف شدن تلاش های بانک مرکزی 
برای مهار تورم و کنترل آن شاهد هستیم 
و تا زمانی که کسری بودجه مهار نشود تورم 

پایین نمی آید.

 وزیر جهادکشــاورزی گفــت: به همت 
دامداران پرتلاش کشور، ایران امروز جزء 
۵ کشور برتر جهان در صنعت دامپروری 
به ویژه در حوزه گاوداری شیری قرار دارد. 
در گذشته ما واردکننده محصولات لبنی 

بودیم.

به گفته حسین صمصامی، نماینده مجلس، 
نرخ محاسباتی ارز گمرکی برای کالاهای 
اساسی از ۲۸ هزار و ۵۰۰ به 6۸ هزار و ۷۰۰ 
تومان افزایش یافته و با فرض ثابت ماندن 
نرخ ارز هزینه خریــد کالای وارداتی را 

۱۵درصد  افزایش داده است.

مجری طرح های بهینه سازی  مصرف توانیر 
گفت: تحمیل چندین برابری بار از ســوی 
مشترکان پرمصرف برق نباید موجب تحمیل 
محدودیت به سایر مشترکان شود. مشترکان 
پرمصرف موظف شده اند برق خودشان را از 

طریق نیروگاه تجدیدپذیر تامین کنند. 

 محمود نجفی عرب، رئیس اتاق بازرگانی 
تهران گفت: دولت در شــرایط کنونی با 
محدودیت جدی ارز روبه روست بنابراین 
برای واردات خودرو می تواند به جای ارز 
حاصل از صادرات از روش بدون انتقال ارز 

استفاده کند.

سیاست تثبیت اقتصادی مانع تورم فزاینده شد
تیمور رحمانی ،عضو هیأت علمی دانشگاه تهران گفت: 
سیاست تثبیت توانســته از تورم فزاینده جلوگیری 
کند. سیاست تثبیت در ۲ سال ۱4۰۱و ۱4۰۲تا حدودی 

موفق بوده و توانسته از تورم فزاینده جلوگیری کند.

جنرال موتورز اعلام کرد که به دلیل افت 
فروش، تولید ون تجاری برقی را در کارخانه 
مونتاژ خود در انتاریــوی کانادا متوقف 
خواهد کرد و در نتیجه، حدود ۱۲۰۰ نفر از 

کارگران موقتا اخراج خواهند شد.

پیش بینی می شود صادرات نفت عربستان 
سعودی به چین در ماه میلادی آینده، به دلیل 
کاهش قیمت فروش ســعودی ها به میزان 
قابل توجهی افزایش یابد. صادرات عربستان 
سعودی  ۳۵.۵ میلیون بشکه  برای تحویل 

در ماه جاری برنامه ریزی شده بود.

شرکت خودروسازی تســلا تحت تأثیر 
اقدامات تلافی جویانه    ۲ اقتصاد بزرگ 
جهان، دریافت سفارش های جدید۲ مدل 
تولیدی اش در آمریکا را در وب ســایت 
چینی خود به حالــت تعلیق درآورده 

است.

تعرفه های ۲۵ درصــدی خودرویی دونالد 
ترامپ که اوایل آوریل اعمال شد، می تواند در 
سال جاری برای خودروسازان آمریکایی ۱۰۸ 
میلیارد دلار هزینه داشته باشد. دونالد ترامپ، 
رئیس جمهور آمریکا، تعرفه های ۲۵ درصدی 

واردات خودرو را از سوم آوریل اجرا کرد.

رئیس فــدرال رزرو نیویــورک گفت: 
انتظار می رود تعرفه هــای دونالد ترامپ، 
رئیس جمهور آمریکا، نرخ تورم این کشور 
را بین ۳.۵ تا 4 درصد در سال جاری افزایش 

دهد.

از هفته گذشته و پس از معلوم شدن زمان مذاکرات تا روز گذشته قیمت هر دلار آمریکا 
دست کم ۷هزار تومان کاهش یافت و از محدوده ۱۰۵هزار تومان به 9۸هزار تومان رسید. 
دیروز نیز از ابتدای صبح شیب قیمت دلار نزولی شد و تا میانه های ظهر که هنوز نتایج 
مذاکرات هسته ای مشخص نشــده بود قیمت هر دلار آمریکا در بازار آزاد با ۱.۵درصد 
کاهش به محدوده 9۷هزارو ۵۰۰تومان رسید. این یعنی اینکه از زمان اعلام آغاز مذاکرات 
تا دیروز قیمت هر دلار آمریکا بیشتر از ۷درصد افت کرده است. به زعم کارشناسان نتایج 
این مذاکرات ظرف روزهای آینده می تواند این بازار را بیشتر متاثر کند. به موازات نزول 
قیمت دلار شیب قیمت طلا و سکه هم از هفته گذشته نزولی شده است. آنطور که آمار ها 
نشان می دهد قیمت هر سکه طرح جدید از هفته قبل تا دیروز نزدیک به ۸درصد افت کرده 
است و با ۷.۵میلیون تومان کاهش از 96میلیون تومان به ۸۸میلیون و ۵۰۰هزار تومان 
تا ظهر دیروز رسید.قیمت سکه طرح قدیم و ربع سکه نیز در همین مدت به ترتیب 6.۵و 
۵.۳درصد افت کرده است. هر گرم طلای ۱۸عیار نیز با وجود رشد قیمت هر اونس طلا در 

بازار های جهانی ۴.۴درصد نزول کرده است.

روز آرام بازارها
 قیمت طلا و ارز با نزول مواجه شد  

روز گذشته   همزمان و پس از مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا در 
عمان قیمت طلا و ارز با نزول مواجه شد  و بورس روند صعودی به خود 
گرفت. به گزارش همشهری، با آغاز مذاکرات هسته ای ایران و آمریکا 
در عمان نگاه بازار ها به این مذاکرات دوخته شد و آنطور که نمودار قیمت طلا و ارز و در 
عین حال بورس نشان می دهد همه بازار ها از هفته قبل که مشخص شد این مذکرات از 

روز شنبه آغاز می شود به این رویداد واکنش نشان داده اند.

خبر

احمد میر خداییگزارش
روزنامه نگار

نشست شورای عالی مسکن امروز 
به ریاســت مســعود پزشکیان، 

رئیس جمهور  و با حضور مسئولان 
اقتصادی دولت برگزار می شــود. 
نخستین دســتور کار این نشست، 
بررسی و تصویب بسته ساماندهی 
بازار اجــاره مســکن و حمایت از 

مستأجران است. همشهری به این 
مناسبت به بررســی وضعیت بازار 
اجاره، دورنمــای احتمالی آن در 
ماه های پیش رو و الزامات ساماندهی 

این بازار پرداخته است. 

اوضاع بازار اجاره از زبان آمارهای رسمی
در آخرین گزارش تورم مرکز آمار ایران، تورم بازار اجاره در ســال گذشــته، ۴۰.۳درصد 
محاسبه شده است؛ به این معنا که در سال قبل مستأجران ساکن در یک واحد مسکونی 
یکسان نســبت به ســال ۱۴۰۲به طور میانگین ۴۰.۳درصد هزینه بیشتری برای اجاره 
پرداخته اند. نکته قابل تأمل اینکه، تورم سال گذشــته ۳۲.۵درصد بوده و هزینه اجاره با 
ســهم حدود ۳۷درصدی در ســبد هزینه مصرفی خانوار، ۷.۸واحد درصد تورم بالاتری 

تجربه کرده است.

مهم، شیوه ساماندهی بازار است
رئیس اتحادیه صنف مشاوران املاک تهران 
در آستانه تصویب و ابلاغ بسته ساماندهی 
بازار اجاره و حمایت از مســتأجران، گفت: 
نفــس توجه دولت به قشــر آســیب پذیر 
مستأجر بسیار ســتودنی است؛ اما بیش از 
بسته حمایتی دولت و محتویات آن، نحوه 
اجرای بسته و ساماندهی بازار اهمیت دارد 
و تعیین کننده سرنوشت بازار و مستأجران 
اســت. کیانوش گــودرزی در گفت وگو با 
همشــهری با اشــاره به اینکه ازنظر برخی 
مالکان، افزایش دســتمزد و حقوق، بدون 
هیچ توجیه کارشناسی، ملاک تعیین اجاره 
در ســال جدید قرار می گیــرد، افزود: این 
رویکردهــا، دامن زدن به نابســامانی بازار 
است و هیچ عقلانیت و مصلحتی آن را تأیید 
نمی کند. او همچنین با اشاره به سیاست های 
قبلی دولت نظیر تعیین سقف قیمت اجاره، 
اظهار کرد: حتی سال قبل که دولت افزایش 
۲۵درصدی را برای اجاره تعیین کرد، این 
رقم از توان بسیاری از مســتأجران خارج 
بود، ضمن اینکه در خانه هایی که قبلًا با رقم 

پایین تری اجاره داده شده بود، نوعی ناامنی 
روانی برای مالکان ایجاد کرد چراکه احساس 
کردند اگر خانه را با قیمت پایین اجاره دهند، 
در آینده قــادر به واقعی ســازی  آن قیمت 
نیستند و محکوم و جریمه می شوند. گودرزی 
با تأکید بر اینکه بازار اجاره نیازمند آرامش 
است، گفت: مسکن اســتیجاری به میزان 
کافی وجود دارد و فارغ از کیفیت مســکن 
در مناطق مختلف شــهری، کســی بدون 
مســکن نمی ماند؛ اما برای اینکه مســائل 
اقتصادی مستأجران را در تنگنا قرار ندهد، 
باید تدابیر جدی از ســوی دولت اندیشیده 
شده و با نظر کارشناســی اجرا شود. رئیس 
اتحادیه مشــاوران املاک تهران، پیش نیاز 
اجرای بسته های حمایتی در بازار مسکن و 
اجاره را تجهیز بانک اطلاعات جامع و شفاف 
عنوان کرد و گفت: ســامانه ملی املاک و 
اسکان بهترین راهبرد برای ایجاد این بانک 
اطلاعاتی و تنظیم بازار براســاس اطلاعات 
معتبر و شفاف اســت؛ ازاین رو دولت باید با 
شــیوه های غیرقهری، در اســرع وقت این 

سامانه را به کارایی کامل برساند. 

اجاره نشینان در بن بست
موضــوع مهم دیگــر در بازار اجــاره این 
است که بعد از جهش های متوالی قیمت 
مسکن از اواخر ســال ۱۳96تاکنون که 
میانگین قیمت مســکن در شهر تهران را 
۲۰برابر افزایــش داد، هزینه رهن و اجاره 
مســکن نیز با مقــداری تأخیــر افزایش 
پیدا کــرده و این بازار همچنــان در حال 
متناسب ســازی با تورم قبلی بازار مسکن 
اســت. به همین واســطه، باوجود رکود 
معاملات و قیمت مسکن، تورم بازار اجاره 
همچنان با ســرعت بالا در حــال افزایش 

است و بیش ازپیش عرصه را بر مستأجران 
تنگ  کــرده اســت. نکته قابل تأمل اینکه 
هزینه مســکن برای اغلب مستأجران به 
ارقام کلانی رســیده و حتی افزایش ۲۰تا 
۲۵درصــدی آن که اغلب در بســته های 
ســاماندهی از بازار اجاره تجویز می شود 
نیز چنان رقم بزرگی می شــود که جبران 
آن   با افزایش ۳۲تا ۴۵درصدی دستمزد   
حتی با افزایش ۱۰۰درصدی درآمدهای 
مزد و حقوق بگیران امکان پذیر نیست. این 
مســئله، مســتأجران را در بن بست  قرار 

داده است.
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زن میانسال روی خودش اسید پاشید تا همســایه اش را به دردسر بیندازد، 
اما نقشه اش لو رفت. به گزارش همشهری، یکی از روزهای مهر سال گذشته، 
زنی 50ساله به اداره پلیس تهران رفت و از زن همسایه اش به اتهام اسیدپاشی 
شــکایت کرد. وی در توضیح ماجرا گفت: چند وقتی می شود که با رویا، زن 

همسایه خود دچار اختلاف شده ام و او با اسیدپاشی از من انتقامش را گرفت.
او ادامه داد: من طبقه دوم هســتم و رویا اول. او علاقه شــدیدی به دخالت 
در امور همســایه ها دارد. چند شــب قبل صدای تلویزیون زیاد بود که رویا 
به مقابل خانه ام آمد و بر سر این موضوع فحاشــی کرد که درگیری میان ما 
شکل گرفت. هرچند با وساطت همســایه های دیگر، دعوا خاتمه یافت، اما 
اذیت های او تمامی نداشت تا اینکه چند روز قبل وقتی به مقابل خانه ام آمد، 
یک بطری از زیر لباسش بیرون آورد و محتویات داخل آن را روی دست و پا و 
 بدنم پاشید و فرار کرد. با این شکایت، تحقیقات برای دستگیری زن همسایه 
 به دستور قاضی عظیم سهرابی، بازپرس شعبه نهم دادسرای جنایی تهران 
آغاز و او سرانجام دستگیر شد. رویا، زن همسایه  قسم خورد که بی گناه است 
و هیچ نقشی در اسیدپاشی ندارد. او گفت: شــاکی در همسایگی ما زندگی 
می کند. او خانه اش را پاتوق افراد خلافکار و معتاد کرده است و ما بارها به این 
موضوع اعتراض کرده ایم. او فرهنگ آپارتمان نشینی را اصلا رعایت نمی کند 
و در زمان های نامناسب،  افراد معتاد و خلافکار به ساختمان رفت وآمد دارند؛ 
به طوری که باعث سلب آسایش و امنیت ما و همسایه های دیگر شده است. 

من با او اختلاف دارم و بارها به او تذکر داده ام، اما هرگز، چنین فکر وحشتناکی 
آن هم اسیدپاشی به ذهنم خطور نکرده بود. نمی دانم چرا این زن به دروغ مرا 

متهم به اسیدپاشی کرده است.

همسایه دروغگو
تحقیقات در این پرونده ادامه داشــت تا اینکه شواهد و مدارک موجود نشان 
داد که شاکی دروغ می گوید. یکی از دلایل، این بود که هیچ شاهدی در پرونده 
وجود نداشت و زن همسایه نیز طبق تحقیقات پلیس در زمان حادثه در خانه 
نبوده است. از سوی دیگر گفته های او صحت داشــت و قربانی اسیدپاشی، 
خانه اش را پاتوق افراد خلافکار و معتاد کرده بود. بررسی های گسترده در این 
پرونده ادامه داشت تا اینکه زن همسایه  در نهایت اعتراف کرد که به دروغ نقش 
قربانی اسیدپاشی را بازی کرده است. او گفت: رویا، زن همسایه، اصرار داشت 
که ســاختمان را ترک کنم و از آن محله بروم. من که از او کینه به دل گرفته 
بودم ، تصمیم گرفتم برای رویا پاپوش درست کنم تا مدتی زندانی شود. ناچار 
شدم روی دست و پیشانی ام اسید بپاشم و نقش قربانی را بازی کنم تا رویا برای 
چند وقت زندانی شود، اما در نهایت دستم رو شد. با افشای این حقیقت و حل 
معمای این پرونده، جای متهم و شاکی عوض شد و بازپرس جنایی برای شاکی 
پرونده که حالا تبدیل به متهم شده، قرار قانونی به اتهام دروغ بافی و پاپوش 

درست کردن، صادر کرده است.

یکشنبه  یکشنبه  2424 فروردین  فروردین 14041404- شماره  - شماره  93659365

صفحه آرا: علیرضا بهرامی

قتل برای بیمه عمر میلیون دلاری

زن جوانی که برای به دســت آوردن بیمــه  عمر 1.5میلیون 
دلاری شــوهرش، نقشه قتل او را کشــیده بود به حبس  ابد 

محکوم شد.
به گزارش همشهری به نقل از لس آنجلس تایمز، در ۲۳ ژانویه 
سال ۲01۷، پلیس لس آنجلس در جریان مرگ مردی 49ساله 
به نام فابیو ســمنتیلی قرار گرفت. این مرد در اتاق خوابش 
با ۷ضربه چاقو به قتل رســیده و دوربین های مداربســته و 
خودروی پورشه وی دزدیده شده بود. پلیس تا سال ۲0۲۳ 
هیچ سرنخی از عاملان جنایت نداشــت تا اینکه شواهدی 
به دست آورد که نشان می داد همســر مقتول به نام مونیکا 
سمنتیلی، 5۳ساله در این جنایت نقش دارد. مونیکا بعد از 
دستگیری در بازجویی ها اعتراف کرد که برای به دست آوردن 
بیمه عمر 1/5میلیون دلاری با همدستی مرد موردعلاقه اش، 

نقشه قتل همسرش را طراحی کرده است.
 مونیکا و همدستش، رابرت بیکر که یک مجرم سابقه دار بود، 
جنایت را زمانی رقم زده بودند که مقتول در حال تماشــای 
تلویزیون بود. با دستگیری همدســت این زن، آنها اعتراف 
کردند که قصد داشتند با تصاحب بیمه عمر میلیونی مقتول 
زندگی جدیدی را آغاز کنند اما به هدف خود نرسیدند. سال 
گذشــته هر دو به این جنایت اعتراف کردنــد و اواخر هفته 

گذشته این دو متهم به حبس ابد محکوم شدند.

تیرباران مرد اعدامی 

مرد آمریکایی محکوم به اعدام درخواســت کرد تا حکمش با 
جوخه اعدام اجرا شود. این مرد 4۲ســاله که میکال نام دارد، 
در 14ژوئیه ۲004 وارد ســوپرمارکت یک پمپ بنزین شــد، 
یک نوشابه برداشت و وقتی فروشــنده از او پول خواست، وی 
را به ضرب گلوله کشت. او پس از جنایت با سرقت یک ماشین 
فرار کرد و در کارولینای جنوبی وارد یک مزرعه شد و صاحب 
آن را که کاپیتان جیمز مایرز، افسر بازنشسته ارتش بود، به قتل 
رساند و جسد او را به آتش کشید. سپس به فلوریدا فرار کرد و 
در آنجا توسط پلیس در خودروی مسروقه ای که سوارش بود، 
دستگیر شد. بعد از دستگیری مرد جنایتکار دادگاه او را به اعدام 
محکوم کرد. با این حال وی ۲1سال در زندان بود تا اینکه قرار 
شد حکم اعدام وی اجرا شود. مرد جنایتکار اما درخواست کرد 
که حکم او از طریق جوخه اعدام انجام شود. طبق قوانین آمریکا، 
فرد اعدامی می تواند روش اجرای حکــم را انتخاب کند که با 
درخواست این مرد، او حدود ساعت ۶ بعداز ظهر روز جمعه، در 
زندان کارولینا درحالی که کلاهی روی سرش داشت، به صندلی 
بسته شد و سه مرد مسلح به او شلیک کردند و حکم اعدام اجرا 
شد.  میکال، اعدام توســط جوخه آتش را به تزریق کشنده یا 
صندلی الکتریکی ترجیح داد. این دومین اعدامی است که ایالت 
کارولینا در 5هفته گذشته توسط جوخه اعدام انجام داده است.

کشف محموله بزرگ شیشه 

ماموران پلیس مبارزه با موادمخدر فراجا با شناسایی یک باند 
مخوف، موفق به کشــف محموله 5۲0کیلویی شیشه از آنها 
شدند. به گزارش همشــهری، این باند بزرگ توسط یکی از 
سرشبکه های اصلی قاچاق موادمخدر در کشور هدایت می شد 

که در جریان عملیات تخصصی پلیس دستگیر شد.
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فراجا درباره جزئیات انهدام 
این باند گفت: مأموران مرکز عملیــات ویژه پلیس مبارزه با 
مواد مخدر فراجا با انجام اقدامات اطلاعاتی موفق شدند باند 
بزرگ و حرفه ای را که در انتقال محموله های مواد روانگردان 
به داخل کشور و سپس توزیع در بین باندهای محلی در سطح 
استان های مرکزی کشور فعالیت گسترده داشت شناسایی 
کنند. سردار ایرج کاکاوند افزود: با شناسایی سرشاخه این باند،  
طی یک عملیات غافلگیرانه وی در یکی از استان های شمالی 
کشور به همراه تعداد دیگری از اعضای باند دستگیر و بیش 
از 5۲0 کیلوگرم ماده روانگردان شیشه به همراه ۲ دستگاه 

خودرو از آنان کشف و ضبط شد.
به گفته ســردار کاکاوند، دستگیری ســایر اعضای این باند 

به صورت ویژه در دستور کار پلیس قرار دارد. 

بسته  خبری خارجی 

مواد مخدر

خبر خوب

داخلی

بخشش قاتل، 17سال پس از قتل

مردی که 1۷سال قبل در جنایتی هولناک ۲جوان را به قتل 
رسانده و به قصاص محکوم شــده بود با اعلام رضایت اولیای 

دم بخشیده شد.
به گزارش همشهری، رســیدگی به این پرونده سال 8۷در 
ایلام آغاز شــد. آن روز به پلیس خبر رســید که ۲جوان در 
جریان درگیری با مردی به قتل رسیده اند. آنطور که شاهدان 
می گفتند ضارب از قبل با دو قربانی اختلاف داشت و همین 
اختلافات موجب درگیری بین آنها و قتل شد. هرچند قاتل 
گریخته بود اما مدت زیادی طول نکشــید تا اینکه مأموران 
موفق به دستگیری او شدند. متهم وقتی تحت بازجویی قرار 
گرفت به جنایتی که مرتکب شــده بود اعتراف کرد و گفت 
به خاطر اختلافاتی که با مقتولان داشته دست به جنایت زده 
است. در این شرایط بود که او محاکمه و به قصاص محکوم شد. 
این رأی مدتی بعد نیز در دیوان عالی کشور مهر تأیید خورد 
و آماده اجرا شد. با وجود این اولیای دم عجله ای برای اجرای 
حکم نداشتند و قاتل سال ها در زندان بلاتکلیف بود. از ۲ سال 
قبل اعضای شورای حل اختلاف ایلام نخستین تلاش ها برای 
ایجاد صلح و سازش در این پرونده را آغاز کردند. آنها در چند 
جلسه با اولیای دم از آنها خواستند با توجه به گذشت سال ها 
از قتل، قاتل را ببخشند. با اینکه اولیای دم راضی به بخشش 
نمی شــدند اما وقتی رایزنی ها ادامه پیدا کرد سرانجام چند 
روز قبل آنها حاضر به اعلام رضایت شدند. به این ترتیب این 
پرونده پس از 1۷سال با بخشش قاتل بسته شد. عابدین کوهی، 
رئیس حل اختلاف استان ایلام با اعلام این خبر از اولیای دم 
به خاطر تصمیم بزرگی که گرفتند قدردانی کرد. او گفت: این 
اقدام نه تنها جان فرد محکوم را نجات داد، بلکه به ایجاد صلح 

و آرامش در جامعه کمک شایانی کرد.

2دختر خردسال در باند سرقت پدر 
پدر بی رحم که سارق 
ســریالی پایتخت بود، 
برای گمراه کردن مردم 
و پلیــس از ۲کــودک 
خردســالش به عنوان 
همدســت اســتفاده 
می کــرد. بــه گزارش 
همشــهری، چند شب 
قبل مأموران پلیس  زن 

و مردی جوان را هنگام سرقت لوازم خودرو دستگیر کردند. 
در تحقیق از متهمان معلوم شد که مرد جوان به نام علی 
یک مجرم سابقه دار است که در زمینه سرقت لوازم داخل 
خودرو و خرید و فروش مواد مخدر فعالیت دارد. این مجرم 
سابقه دار و همدستش که زنی جوان و کارتن خواب است 
به دســتور بازپرش شعبه پنجم دادســرای ویژه سرقت، 
در اختیار کارآگاهان پلیس آگاهی تهــران قرار گرفتند 
و آنجا بود که معلوم شــد این باند ۲عضو دیگر هم دارد؛ 
۲دختر خردسال یکی از متهمان به نام علی که در برخی 
از ســرقت ها همراه او بودند. علی که سرکرده باند سرقت 
است از سرقت هایی می گوید که با همدستی دخترانش 

انجام می داد. 

پلیس 
آگاهی

اعضای بانــدی که با انتقال اتباع کشــورهای 
خارجی به تهران، با انجــام عمل های جراحی 
اعضای بدن آنها را قاچاق می  کردند، دستگیر 
شدند. به گزارش همشهری، تحقیقات پلیس آگاهی پایتخت 
برای دستگیری این باند مخوف با شــکایت خانواده یک جوان 
عراقی آغاز شد. خانواده این جوان مدعی بودند که افرادی پسر 
آنها را فریب داده و از عراق به تهران کشانده و گروگان گرفته اند.

با شــکایت این خانواده، تیمی از کارآگاهان وارد عمل شدند و 
تحقیقات تخصصی برای شناسایی محل نگهداری جوان عراقی 
آغاز شد. مأموران با بررسی های تخصصی و ردگیری جوان عراقی 
متوجه شدند که وی پس از ورود به ایران، به منطقه دولت آباد در 
شهرری رفته و آخرین بار نیز در این منطقه دیده شده است. با 
پیگیری سرنخ ها، محل نگهداری جوان عراقی در خانه ای در این 
منطقه شناسایی شد و کارآگاهان آنجا را زیرنظر گرفتند و به این 

ترتیب بود که اسرار باندی مخوف برملا شد.

قاچاق اعضای بدن 
بررسی های تیم تحقیق از این حکایت داشت که جوان عراقی نه 
قربانی آدم ربایان، بلکه طعمه یک باند مخوف قاچاق اعضای بدن 

شده است. یافته های مأموران از این حکایت داشت که اعضای 
این باند شــامل 5مرد عراقی و 4مرد ایرانی هستند که با فریب 
اتباع خارجی، آنها را به ایران کشانده و در ازای پرداخت مبلغی 
به آنها، اعضای بدنشان را در جریان یک عمل جراحی خارج و 
با مبلغ هنگفتی به فروش می رســانند. با این اطلاعات دستور 
بازداشت اعضای این باند صادر شد و کارآگاهان در چند عملیات 
هماهنگ و ضربتی که صبح پنجشنبه در منطقه دولت آباد رقم 
خورد، علاوه بر آزادکردن جوان عراقی موفق شدند تمامی اعضای 

این باند را دستگیر کنند.

سردار علی  ولیپور گودرزی، رئیس پلیس آگاهی تهران با بیان 
این خبر گفت: اعضای این باند در پوشش یک مؤسسه خیریه 
فعالیت می  کردند و بعد از اغفال اتباع خارجی ازجمله عراقی و 
سودانی آنها را به ایران منتقل و در اماکنی فاقد استانداردهای 
بهداشتی و درمانی بستری می  کردند. سپس اعضای بدن آنها 
نظیر کلیه و قرنیه و دیگر اعضایی که برداشتن آنها منجر به مرگ 
نمی شد را به صورت غیرقانونی برداشت می کردند. وی ادامه داد: 
اعضای باند طعمه هایشان را پس از ورود به ایران در پاتوق های 
ازپیش تعیین شده اســکان می دادند و پس از انجام عمل های 
جراحی ســنگین، اعضای بدن آنها را قاچاق کرده و به فروش 

می رساندند. 
ســردار گودرزی گفت: از متهمان مقادیر قابل توجهی اموال و 
تجهیزات مرتبط با این فعالیت غیرقانونی کشف شد که شامل 
14 پک مدارک پزشکی، 8۶00 دلار، ۶000 دینار، 85 میلیون 
و 900 هزار تومان، 5000 دنگ ویتنام، یک فقره چک 8 میلیارد 
ریالی، بیش از ۲5 دستگاه گوشی هوشمند و مقادیری داروی 
غیرمجاز برای بیماران دیالیزی است. به گفته وی، پرونده این باند 
با هماهنگی مراجع قضایی در حال رسیدگی است و تحقیقات 

برای شناسایی سایر عوامل همچنان ادامه دارد.

باند بین المللی قاچاق اعضای بدن در تهران متلاشی شد

جوان آزارگر که 23ساله اســت، سابقه کیفری ندارد و این نخستین بار 
است که دستگیر می شود. او تاکنون به آزار 40زن اقرار کرده است اما 
احتمال افزایش شاکیان نیز وجود دارد. از سوی دیگر احتمال وقوع جنایت در این پرونده 
قوت یافته است چرا که مدتی قبل جســد زنی در محدوده ایران خودرو در حالی پیدا شده 
که هدف ضربات چاقو قرار گرفته است. شواهد اولیه حکایت از این دارد که جوان آزا رگر در 
پرونده جنایت نیز نقش دارد. احتمال دارد که مقتول،  در برابر خواسته های شیطانی جوان 
آزارگر مقاومت کرده و توسط او به قتل رسیده باشد. با این حال، تحقیقات برای کشف جزئیات 
بیشتر در این پرونده که بخشی از آن پیش روی قاضی سجاد منافی آذر، رئیس شعبه یازدهم 
دادگاه کیفری در حال رسیدگی است، ادامه دارد. سرهنگ مرتضی نثاری، معاون مبارزه با 
جرائم جنایی پلیس آگاهی تهران به همشــهری گفت: با توجه به افزایش شکایات، دستور 
انتشار تصویر متهم از سوی قاضی پرونده مطرح شده است و شاکیان می توانند برای شکایت 
به اداره شــانزدهم پلیس آگاهی تهران مراجعه کنند و خیالشان راحت باشد که هویتشان 

محفوظ می ماند.

احتمال جنایتمکث

چه شــد که تصمیم گرفتی، 2دختر 
خردسالت را وارد دنیای خلافکاران 

کنی؟
بچه هایم را با خودم می بردم تا کسی به من مشکوک نشود.

بچه هایت چند ساله هستند؟
2دختر 4و 6ساله.

چطور آنها را با خودت همراه می کردی؟
به آنها شیشه می دادم که چیزی متوجه نشوند. 

همسرت از نقشه ای که کشیده بودی، باخبر بود؟
فهمیده بود که بچه ها را با خودم می برم، اما نمی دانســت 
آنها را معتاد کرده ام. هر وقت می خواست اعتراض کند، او 

را تهدید می کردم. 
با همدست دیگرت چطور آشنا شدی؟

با مریلا در پاتوق معتادان آشــنا شدم. او هم سال هاست 
شیشه می کشد و کارتن خواب است. به خاطر تامین هزینه 

مواد مخدر حاضر شد با من همکاری کند.
در همه سرقت ها، بچه هایت را هم با خودت می بردی؟

تقریبا در همه سرقت ها بچه هایم را با خودم می بردم؛ البته به 
جز سرقت، قاچاق و خرید و فروش مواد مخدر هم می کردم . 
در اغلب معامله هایم، بچه ها را با خودم می برم تا گیر نیفتم.

اما وقتی پلیس مچتان را در آخرین سرقت گرفت، بچه ها 
همراهت نبودند؟

آن شب  بچه ها نبودند و چون نبودند گیر افتادم. 
چند وقت است که سرقت می کنید؟

8ماهی می شود. قبلا 5،  6مرتبه به جرم سرقت لوازم داخل 
خودرو دستگیر و زندانی شــدم. آخرین بار 8 ماه قبل از 

زندان آزاد شدم. 
از سرنوشت بچه هایت خبر داری؟

بعد از دستگیری، شنیدم که به بهزیستی سپرده  شده اند 
تا با کمک مددکاران این سازمان، شیشه را ترک کنند. حالا 
که فکر می کنم می بینم من چه پدر بی رحمی بودم که با جان 

جگرگوشه هایم بازی کردم.

پدر بی عاطفهگفت و گو

پاپوش اسیدی برای زن همسایه 

چنــد روز پــس از بازداشــت موتورســوار 
شیطان صفت که با ربودن بیش از 40زن، آنها 
را مورد آزار و اذیت قرار داده و اموالشان را به 
سرقت برده، احتمال وقوع جنایت از سوی او 

مطرح شده است.
به گزارش همشــهری،  این پرونده از اواخر 
بهمن سال گذشته در اداره شانزدهم پلیس 
آگاهی تهران تشکیل شد. نخستین شاکی که 
زنی جوان بود با حضور در پلیس آگاهی تهران 
از مردی به نام »آقای ملکی« به اتهام تجاوز 
شکایت کرد. او توضیح داد: من کارم نظافت 
منازل است و در سایت دیوار آگهی داده بودم 
که چند روز قبل مردی به نام »آقای ملکی« 
به من زنگ زد و گفت برای نظافت راه پله های 
ســاختمان نیاز به کارگر دارد. او یک نشانی 
در منطقه چهارراه ایران خــودرو به من داد 
و با تصور اینکه قرار اســت بــرای نظافت به 
ساختمانی در غرب تهران بروم، راهی نشانی 
مورد نظر شدم.  وی ادامه داد: وقتی رسیدم 
مرد موتورسواری را دیدم که خودش را »آقای 
ملکی« معرفی کرد و از من خواســت ترک 
موتور بنشــینم تا مرا به ساختمان ببرد. من 
هم بی خبر از همه جا سوار بر موتورسیکلت 
سبزرنگ او شدم اما موتور ســوار به سمت 
اتوبان کرج تغییر مسیر داد و به بیراهه رفت. 
وقتی اعتراض کردم با چاقــو تهدیدم کرد و 
اموالم را به ســرقت برد. سپس مرا مورد آزار 
و اذیت قرار داد و ســوار بر موتورش شــد و 

گریخت.

 شکایت های سریالی 

با توجه به حساســیت موضوع، تیم ویژه ای 
از کارآگاهان اداره شــانزدهم پلیس آگاهی 
تهران، تحقیقات خود را برای شناســایی و 
دســتگیری متهم آغاز کردند. همچنان که 
بررسی ها ادامه داشت، چند زن دیگر راهی 
اداره آگاهی تهران شدند و از مرد موتورسوار 

به اتهام تجاوز و سرقت شکایت کردند. اکثر 
شاکیان به گمان اینکه قرار است،  کار نظافت 
انجام دهند در دام مرد آزارگر گرفتار شــده 
بودند اما در این بین پرستار کودک و شخص 
دیگری که می گفت جوان موتورسوار، خودش 
را سرهنگ معرفی کرده نیز به چشم می خورد. 
همه شاکیان می گفتند که جوان آزارگر، سوار 
بر یک موتور سیکلت ســبز رنگ بوده است. 
او تمــام طعمه هایش را به ســمت چهارراه 
ایران خودرو، محدوده چیتگر می برد و در آنجا 
به آنها تجاوز می کرد. سپس تمام اموال قیمتی 
طعمه هایش مانند طلا، گوشی موبایل، ساعت 
و لوازم ارزشــمند دیگر را به سرقت می برد و 

آنها را در همان شرایط رها می کرد.

دستگیری

جست و جو و اقدامات اطلاعاتی برای شناسایی 
متهم و دستگیری وی ادامه داشت تا اینکه 
مأموران اداره شانزدهم پلیس آگاهی تهران 
چند روز قبل موفق به شناســایی متهم در 
محدوده چهــارراه ایران خــودرو، روبه روی 
فرش فروشی شدند. زمانی که مأموران برای 
دستگیری وی وارد عمل شــدند، متهم به 

جدال بــا مأموران پرداخت امــا در نهایت با 
تیراندازی و اقدام بموقع پلیس دستگیر شد.

اعتراف

متهم پس از دستگیری به جرم خود اقرار کرد 
و انگیزه اش را نفــرت از زنان و وسوســه های 
شــیطان دانســت. او گفت: برای اجرای نقشه 

خود به جست و جو در سایت دیوار می پرداختم 
و خانم هایی را که در جســت و جوی کار بودند 
شناســایی می کردم. آنهاعمدتــا زنانی بودند 
که می خواســتند تحت عنــوان نظافتچی یا 
پرستار کودک استخدام شــوند. سپس با آنها 
تماس می گرفتم و قرار می گذاشــتم. در محل 
قرار، طعمه هایم را ســوار موتور سبزرنگ خود 
می کردم و به منطقه خلوتــی در غرب تهران 
می بردم. در آنجا با تهدید به طعمه هایم تجاوز 
می کردم و اموالشان را به سرقت می بردم. وی 
ادامه داد: هدف من، تجــاوز و آزار زنان بود نه 

سرقت. البته سرقت را تفریحی انجام می دادم.

وحشت از جوان آزارگر

صبح دیروز این متهم درحالــی برای مواجهه 
حضوری با شــاکیان به اداره شانزدهم پلیس 
آگاهی تهران منتقل شــد که شاکیان با دیدن 
جوان موتورسوار به سمت وی هجوم بردند و او 
را کتک زدند. چند نفر از آنها نیز با دیدن جوان 
آزارگر وحشت کردند و دست و پایشان شروع 
کرد به لرزیدن. یکی از آنها می گفت که پس از 
این اتفاق حتی از سایه خودش هم وحشت دارد. 
دیگری می گفت که تحت نظر روانپزشک قرار 
گرفته و داروهای اعصاب مصرف می کند. متهم 

اما خونسرد و آرام ایستاده بود و حرفی نمی زد.

الهه فراهانیگزارش
روزنامه نگار

استرداد کلاهبردار 10هزار میلیاردی به کشور
جانشــین رئیس اینترپل ایران از اســترداد فردی بــه اتهام کلاهبــرداری 10هــزار میلیارد ریالی به کشــور خبر 
 داد. به گفته سرهنگ نقی محمودی، این فرد از چندین نفر در قالب جذب سرمایه گذار کلاهبرداری کرده و

 تحت تعقیب و به خارج از کشور گریخته بود که با تلاش اینترپل دستگیر و به ایران مسترد شد.

کشف خط لوله 6000متری انتقال سوخت قاچاق در قشم
فرمانده پایگاه دریابانی قشــم از شناســایی خط لوله انتقال ســوخت قاچاق بــه طول 6000متر در ســواحل این 
شهرستان خبر داد. سرهنگ فیروز طولابی گفت: قاچاقچیان این خط لوله را در سواحل به طرز ماهرانه ای زیر 

ماسه ها جاسازی کرده بودند که با تلاش ماموران کشف شد.
کلاهبرداری

انتظامی

متهم تا کنون به آزار و اذیت بیش از 40زن اعتراف کرده است

احتمال جنایت در پرونده آزارگر زنان تهرانی احتمال جنایت در پرونده آزارگر زنان تهرانی 

تصویر بدون پوشش متهم با دستور قضایی منتشر می شود.
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حراست از ۲۰ میلیون هکتار مراتع
ترحم بهزاد، مدیرکل مرتع ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشــور: برای حراســت از مراتع برنامه مدونی 
از سوی سازمان منابع طبیعی کشور تدوین شده و برنامه هفتم توسعه نیز تکلیف کرده که باید ۲۰ میلیون 

هکتار احیا و توسعه و مدیریت مراتع کشور صورت گیرد.

افزایش گوزن های کرخه 
علی ســجاد جلالی، رئیس پارک ملی کرخه: در پارک ملی کرخه تعداد ۱۲ گوزن زرد نگهداری می شــد و  ۲ ماه 
پیش هم 3 گوزن زرد دیگر از ســایت تکثیر ایلام به ســایت تکثیر کرخه انتقال یافت. تا ســه هفته دیگر هم 

فصل زایمان گوزن هاست و تعداد این گونه در پارک ملی کرخه بیشتر می شود.

 رفتار گردشگران در جزیره هرمز در نوروز امسال 
اتفاق بسیار ناخوشایندی بود. تصاویر و عکس های 
منتشر شــده از هجوم گردشــگران و جمع آوری 
خاک هرمز و همراه بــردن آن به عنوان یادگاری 
یکی از پیامدهای گردشــگری بی ضابطه اســت 
که آثار بسیار مخرب زیســت محیطی را به دنبال 
دارد. تخریب جنگل های شــمال و غــرب ایران 
و آتش ســوزی جنگل ها و عرصه هــای طبیعی و 
تبدیل عرصه های طبیعی بــه زباله دانی در فصل 
اوج ســفر نیز ازجمله اتفاقاتی اســت که در پی 
رواج گردشــگری غیرمســئولانه رخ داده است. 
جزیره هرمز نوروز امسال 14برابر بیش از ظرفیت 
گردشگری خود مسافر گرفت و کارشناسان حوزه 
گردشــگری و محیط زیســت می گویند، تعیین 
برد ظرفیت گردشگری برای عرصه های طبیعی 
می تواند از چنین پیامدهایی کم کند. ظرفیت برد، 
حداکثر افرادی هستند که می توانند از یک مقصد 
گردشگری طبیعی، بازدید یا در آن اقامت کنند، 

بدون اینکه آن مکان مورد تخریب قرار بگیرد.

صبر هرمز لبریز شد
ظرفیت جزیره هرمز روزانه 857مسافر است اما 12هزار گردشگر وارد جزیره شدند 

الهام مصدقی رادگزارش
روزنامه نگار

کشف معدن سنگ های کاخ داریوش 
محمدابراهیــم زارعی، رئیــس پژوهشــگاه میراث فرهنگی و 
گردشــگری: داریوش در یادبود بنیاد کاخ آپادانا به محل تأمین 
ســنگ های استفاده شــده در این کاخ با نام »ابیرادوش« اشاره 
کرده است. طبق بررسی های اولیه، ممکن است معادن گمشده 
هخامنشی در دامنه های کبیرکوه آبدانان کشف شده باشد. این 
فرضیه منحصربه فرد، نخستین بار توسط محمد حیدری، معلم 
آبدانانی، مطرح شد و با ارزیابی اولیه لقمان احمدزاده شوهانی، 
باستان شناس پایگاه میراث جهانی شوش، همراه شد. این یافته از 
طریق تلفیق بررسی های میدانی، داده های ماهواره ای و مطالعات 
زمین شناسی امکان پذیر شده است. بر این اساس، تیم پژوهشی 
تحت نظر پژوهشکده باستان شناسی پژوهشگاه میراث فرهنگی و 
گردشگری موفق به شناسایی ساختار و بقایای معدن کاری عظیم 
هخامنشــی، ابزارهای برش سنگ، شواهد اســتخراج و مقادیر 
چشمگیری از سنگ آهن در کنار سنگ های آهکی شدند؛ سنگ 
آهنی که احتمالاً در ساخت بست های فلزی در معماری سنگی 
هخامنشــی به کار می رفته است. کشــف معادن در دامنه های 
کبیرکوه در آبدانان می تواند این معمای تاریخی 2هزارســاله را 

حل کند.

میراث فرهنگی

تغییر اقلیم، آلرژی را طولانی تر کرد 
پژوهشی جدید نشان می دهد، تغییر اقلیم فصل آلرژی را شدیدتر 

و طولانی تر کرده است.
نتایج پژوهشــی در دانشکده پزشکی دانشــگاه جورج واشنگتن 
نشان می دهد که افزایش دمای جهانی باعث طولانی تر شدن فصل 
گرده افشانی در بسیاری از نقاط جهان شــده است. پژوهشگران 
داده های منتشرشــده بین ســال های 2000تا 2023را بررسی 
کرده و 30مطالعه را یافتند که به بررســی تأثیر گرمایش زمین 
بر زمان و میزان آزادســازی گرده پرداخته اند. در 16مورد از این 
مطالعات، ارتباط مستقیمی بین افزایش دما و طولانی تر شدن فصل 
گرده افشانی گزارش شده است؛ اتفاقی که می تواند برای مبتلایان 
به آلرژی نگران کننده باشد. ممکن است آغاز فصل آلرژی زودتر از 
گذشته باشد و در برخی مناطق، این تغییر اقلیم تا 19روز اضافه 

برای دوره گرده افشانی ایجاد کند.

تغییر اقلیم

صفحه آرا: مجید اصغری

آب و هوا

پاییز امسال دیرتر آغاز می شود
رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان 
هواشناســی کشــور با اعلام اینکه تغییرات آب و هوایی در 
ایران منجر به بروز پدیده های جدید شده است اعلام کرد: 
پیش بینی می شود پاییز سال جاری نیز به علت تقویت جریان 

مونسون، دیرتر آغاز شود.
احد وظیفــه، رئیس مرکز ملــی اقلیــم و مدیریت بحران 
خشکسالی سازمان هواشناسی کشــور افزود: به علت تداوم 
پدیده لانینای ضعیف با گرایش به شــرایط خنثی، انتظار 
مــی رود بارش های کمتــر از نرمال در ایران و ســایر نقاط 

خاورمیانه رخ دهد.
احد وظیفه گفت: دمــای حوزه مرکزی اقیانــوس آرام در 
شرایط مثبت 0.5 و منفی 0.5 درجه )نیم درجه زیر نرم و یک 
درجه بالای نرم( در شرایط نرمال تعریف می شود. زمانی که 
از منفی 0.5 درجه عبور می کند، شرایط لانینا رخ می دهد. 
این در حالی اســت که میانگین دمای 3 ماه گذشته حوزه 

مرکزی اقیانوس آرام منفی 0.6بوده است.

پلاستیک های کوچک، دردسرهای بزرگ
بسیاری از پلاســتیک هایی که روزانه دور می ریزیم، آنقدر 
کوچک اند که قابل بازیافت نیســتند. درپــوش بطری ها، 
بســته بندی شــکلات ها، نی، قاشــق های یکبارمصرف و 
پلاستیک دور نی های نوشــیدنی ازجمله این مواردند. این 
پلاستیک ها چون سبک، ریز و ارزان اند، یا اصلًا جمع آوری 
نمی شــوند یا در مراحل تفکیک بازیافت دیده نمی شوند و 
درنهایت سر از طبیعت، خاک یا دریا درمی آورند و درنهایت 
راحت تر به نانوپلاستیک تبدیل می شوند. برای جلوگیری از 
این وضعیت، مهم ترین کار، نخریدن این اقلام اســت. مثلًا 
به جای نی از لیوان معمولی استفاده کنیم، خوراکی هایی را 
انتخاب کنیم که بسته بندی ساده تر و قابل بازیافت دارند و 
اگر مجبور به خرید شدیم، همه اجزای بسته بندی )مثل در 
بطری( را جمع کنیم و در یک ظرف کوچک قرار دهیم تا در 
بازیافت گم نشوند. هر قطعه کوچک پلاستیکی که به چشم 

نمی آید، می تواند آسیب بزرگی به طبیعت بزند.

آموزش 

در رقابت نابرابــر و ناجوانمردانه علم 
و ثروت، درست اســت که علم هنوز 
قافیه را نباخته اما حسابی فیتیله پیچ 
شده است و دیگر آن قبراقی و شادی 
گذشته را ندارد که بر هر حریفی غلبه 
می کرد. اگر تا قبــل از این، میانگین 
معدل دانش آموزان متوسطه در امتحان 
نهایی بین 9تا 12را نشان می داد، حالا 
درد به ریشه درخت رسیده و در دوره 
ابتدایی، دانش آموزان به زبان عامیانه 
مردود می شوند و روی کاغذ »نیاز به 
تلاش بیشتر« دارند. رضوان حکیم زاده، 
معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش و 

پرورش گفته است که در بررسی های 
میدانی شان به دانش آموزانی رسیده اند 
که کم سواد هستند؛ »تاکنون ۶2۳هزار 
دانش آموز نیاز به تلاش بیشتر در کشور 

شناسایی شده اند.«
تا ابتدای دهه 80، دانش آموزان ابتدایی 
را با نمره ارزیابــی می کردند، کارنامه  
بود و نمره و معدل اما نظام ارزشیابی 
توصیفی شــد و جای نمره 20، واژه 
»خیلی خوب« نشســت و جای 18و 
19»خوب« و جای نمــره زیر 12»نیاز 
به تلاش بیشتر« تا ضرب دست نمره 
گرفته شود و استرسی به دانش آموزان 
وارد نشود. حالا روایت حکیم زاده نشان 
می دهد که عوامل مختلف باعث شده 
آمار دانش آموزان مردودی قدیم یا نیاز 

به تلاش فعلی بیشتر شود.

كارت قرمز برای6۲3هزار دانش آموز
فهیمه طباطباییگزارش

روزنامه نگار

اخبار کوتاه

سرایداران معلم می شوند؟
روز گذشته، سرایداران مدارس به خاطر 2موضوع در رأس اخبار 
اجتماعی بودند. اول به خاطر افزایش 20تا 25درصدی حقوقشان 
که حدود 5میلیون و 700هزار تومان می شــود و دوم شرایط 
به کارگیری آنها به عنوان معلم در مدارس. علی فرهادی، معاون 
برنامه ریزی وزارت آموزش  و پــرورش درباره موضوع اول گفت: 
توزیع »فوق العاده نیروهای خدماتی« براســاس نوع، ماهیت و 
حجم فعالیت، از حداقل 6854امتیاز )معادل حدود 4میلیون 
تومان( تا 9816امتیاز )معادل حدود 5.7میلیون تومان( برای هر 
یک از مشاغل خدماتی تعیین شده و برای تأیید به سازمان اداری 
و اســتخدامی و همچنین جهت تأمین و تخصیص منابع مالی 
به سازمان برنامه و بودجه ارســال شده است. به محض دریافت 
تأییدیه های مذکور، صدور احکام و برقراری مزایای مربوطه انجام 
خواهد شــد. درباره موضوع دوم هم علی باقرزاده، رئیس مرکز 
برنامه ریزی منابع انسانی و امور اداری وزارت آموزش و پرورش 
با بیان اینکه برخی ســرایداران بدون هماهنگی اقدام به ادامه 
تحصیل کرده اند، گفت: این افراد با مراجعه به واحدهای طرح و 
برنامه در استان ها می توانند درخواست خود را ارائه دهند. امکان 
تغییر سمت این افراد از نیروی خدماتی به آموزشی وجود دارد و 

اختیار این امر به استان ها داده شده است.

1۳ هزار حافظ قرآن در آزمون های 
حفظ شرکت کردند

مســئول دبیرخانه ملی حفظ قرآن کریم از ثبــت نام بیش از 
13 هزار نفر در بیستمین دوره آزمون های ارزیابی و اعطای مدرک 
تخصصی به حافظان قرآن کریم خبر داد. محمدمهدی بحرالعلوم 
گفت: در بیســتمین دوره آزمون های ارزیابی و اعطای مدرک 
تخصصی به حافظان قرآن کریم که از اسفند سال گذشته آغاز 
شده و تا روزهای اول فروردین ادامه پیدا کرد، 13 هزار و 59 نفر 
ثبت نام کردند که این تعداد بالاترین تعداد ثبت نام کنندگان در 
دوره های گذشته است و نسبت به دوره نوزدهم حدود 6 درصد 
رشد داشته است. او افزود: در این دوره از آزمون ها کوچک ترین 
ثبت نام کننده 7 ساله از استان البرز و مسن ترین ثبت نام کننده 
68 ساله از تهران است. تعداد 186 نفر از شرکت کنندگان در این 
دوره از اتباع کشورهای دیگر هستند. بحرالعلوم ادامه داد: در این 
دوره از آزمون ها، 3هزار و 676 نفر از شرکت کنندگان را برادران و 

9 هزار و 383 نفر را خواهران به خود اختصاص داده اند.

تعطیلات زیاد باعث این اتفاق شد

حکیم زاده اعلام کرد که آمار دانش آموزان »نیاز به تلاش بیشتر« برای این بالاست که 
تعطیلی زیاد بوده است؛ » باتوجه به تعطیلات مکرر در سال گذشته این اتفاق رخ داده 
است؛ چیزی شبیه اتفاقی که در دوره کرونا رخ داد و دانش آموزان با آن مواجه شدند.«

تکرار پایه در انتظار دانش آموزان ضعیف

معاون آموزش و پرورش گفت: »623 هزار نفر دانش آموزی که در مدارس سراســر 
کشور در 3درس فارسی، ریاضی و علوم مشمول طرح هستند، خوشبختانه شناسایی 
شده و ارزیابی یادگیری آنها انجام می شود. اگر این دانش آموزان، مهارت های لازم را 
کسب نکرده باشند، تداوم یادگیری ها را خواهیم داشت.« او البته تأکید کرده است 
که »ثبت نام هر دانش آموزی در پایه بالاتر منوط به کسب موفقیت در پایه پایین تر 
است. در ارزیابی های ارزشیابی کیفی و توصیفی، نمره به شکل سنتی وجود ندارد. از 
دانش آموزان انتظار داریم برای اینکه یادگیری کامل داشته باشند و به درجه »خوب« 
و »خیلی خوب« برســند، تلاش کنند ولی دانش آموز با ارزشیابی »قابل قبول« هم 

می تواند قبولی را کسب کند و وارد پایه بالاتر شود.«

مدرسه در تابستان

»طرح حمایت آموزشی مستمر یادگیرندگان )حامی( برای این دانش آموزان دنبال می شود.« معاون آموزش و پرورش 
این را گفت و افزود: »برای ارتقای مهارت های سواد پایه محصلان این طرح تا پایان سال تحصیلی توسط مدیران مدارس 

با کمک ظرفیت های مردمی مثل دانشجومعلمان و بسیج دانشجویی برگزار می شود.«

6۲3,۰۰۰
دانش آموز مردودی یا 
نیاز به تلاش بیشتر 

علت آمار بالای مردودی 
یا نیاز به تلاش بیشتر
 تعطیلات پیاپی در طول 

سال تحصیلی

برنامه آموزش و پرورش
ارتقای مهارت های سواد پایه 
 محصلان این طرح تا پایان 

سال تحصیلی

مجری طرح
دانشجومعلمان و بسیج 

دانشجویی

درباره 5 مطالبه بازنشستگان
مطالبات بازنشستگان در حوزه متناسب سازی حقوق، ارتقای 
سطح وام و تســهیلات بانکی، بیمه تکمیلی مناسب و اجرای 
ماده 85 قانون خدمات کشــوری برای بازنشستگان کشوری 
به کجا رسید؟ این سؤالاتی اســت که هر روز بازنشستگان آنها 
را مطرح می کنند و درخواست پاسخ شــفاف در این باره دارند. 
حجت الله میرزایی، مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری در 

این باره توضیح داد.

داده نما

پرداخت وام قرض الحسنه 
برای سال جاری

از قانون متناسب سازی  امسال 
اجرا خواهد شد

 افزایش حقوق بازنشستگان
در سال جاری

3۰درصد

۲۰درصد

5۰,۰۰۰,۰۰۰

اردیبهشت

۲8فروردین

زمان اجرای قانون متناسب سازی 
در سال ۱۴۰۴

 زمان اعلام نتیجه مناقصه 
تغییر شرکت بیمه  درمانی

ثبت 17میلیون تخلف رانندگی در جاده ها
ســردار ســیدتیمور حســینی، رئیس پلیس راهور فراجا: بیــش از ۱۷میلیــون تخلف در جاده هــای درون 
و برون شــهری کشــور به ثبت رســید و با پایان طرح نــوروزی۱۴۰۴، افزایــش 3۰درصدی جریمه هــا که از 

۲۵ اسفند آغاز شده بود، از ۲۰ فروردین به حالت عادی بازگشت.

عربستان، فضای مجازی زائران را رصد می کند
حجت الاســلام والمســلمین ســیدعبدالفتاح نــواب، نماینــده ولی فقیــه در امــور حــج و زیــارت: زائــران 
خانه خدا باید از فعالیت های خود در فضای مجــازی مراقبت کنند؛ چرا که این فعالیت ها با اســتفاده از 

هوش مصنوعی از طرف عربستان رصد می شود. 
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چارچوب های گردشگری پایدار تدوین می شود
شینا انصاری، معاون سازمان محیط زیست: نظام برنامه ریزی گردشگری طبیعی عقب مانده 
است. خلأ الزامات قانونی و نبود نظارت جدی دســتگاه های متولی استانی و محلی موجب 
آســیب های جدی به طبیعت ایران شده است. مشــکل دیگر بی توجهی به ظرفیت برُد در 
گردشگری طبیعی کشور، به خصوص در ایام تعطیلات و نوروز است. توجه به گردشگری پایدار 
در شرایط فعلی نه یک انتخاب که ضرورت اجتناب ناپذیر است. در بسیاری از مقاصد، شاهد 
گردشگری کنترل نشده  هستیم و یکی از راه های تقویت گردشگری پایدار، فراهم کردن زمینه 
مشارکت بخش  خصوصی و جوامع محلی در حفاظت، مدیریت و بهره برداری پایدار از منابع 
طبیعی است. به همین دلیل با همکاری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 

درباره چارچوب های گردشگری پایدار و ضوابط مشترک تدوین و ابلاغ خواهد شد.

گردشگری بی دروپیکر است
عباس محمدی، کنشگر محیط زیست: به تاراج رفتن خاک هرمز اتفاق جدیدی نیست. سال ها 
به شکل انبوه برداشت و به خارج از مرزها انتقال  یافته است. داستان پردازی مرتبط با خوراکی بودن 
خاک  جزیره هم انگیزه برداشــت را بیشتر کرد. گردشــگری در ایران بی دروپیکر است و تخریب  
طبیعت  ازجمله پیامدهای این نوع گردشگری است. متاســفانه کاری برای حفظ سرزمین انجام 
نمی شود.  وقتی تخریب ناشی از فعالیت های معدنکاوی، جنگل تراشی توسط دستگاه های دولتی، 
صید بی ضابطه و آســیب زا برای اکوسیســتم دریایی و حتی قاچاق خاک هرمز به خارج از مرزها 
انجام می شود، سخت است که به مردم عادی بگوییم به خاک هرمز دست نزنید. قبح سوءاستفاده 
از سرزمین از بین رفته است و جزیره هرمز یک نمونه از آن است. بنابراین ایجاد همدلی بین مردم 

و دستگاه های دولتی به منظور اجرای بهتر قوانین و جلوگیری از تخریب محیط زیست لازم است.

درباره دانش آموزان کم سواد یا همان مردودی که معاون وزیر آموزش و پرورش تاکید کرد خطر تکرار پایه، بیخ گوششان است

857نفر
ظرفیــت بــرد روزانه گردشــگری 

جزیره هرمز

685نفر 
ظرفیت روزانه بازدید از جاذبه های 

طبیعی  هرمز

12000نفر 
مســافران روزانه جزیره هرمز در 

نوروز 1404

14برابر
بیش از ظرفیت برد ورود مسافران 

نوروزی به جزیره هرمز
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از  پخش 3 سریال تاریخی تا مجموعه معمایی و خانوادگی

هزارتوی نفرت
 درباره نمایش »بازی استریندبرگ« که این روزها   روی 

صحنه است

نمایشــنامه »بازی اســتریندبرگ« نوشــته  »فریدریش 
دورنمات«، اقتباســی مدرن از نمایشــنامه »رقص مرگ« 
اثر »آگوست اســتریندبرگ« است که ســاختار فرسوده و 
تنش زای یک زندگی زناشویی ناموفق را با دقتی موشکافانه 

به تصویر می کشد.
این نمایشنامه که   یکی از افراطی ترین درام ها درباره زندگی 
مشترک شناخته می شــود، با بهره گیری از زبان طنز تلخ و 
دیالوگ های گزنده، داســتان رابطه زن و شوهری را روایت 
می کند که حالا به یک نبرد روانی تبدیل شده است. با ورود 
یک خویشاوند قدیمی به خانه، دشمنی آمیخته به خشونت و 
تحقیر میان این زوج، به شکل افسارگسیخته ای اوج می گیرد 

و تبدیل به جنگی تمام عیار می شود.
آنچه »بــازی اســتریندبرگ« را متمایز می کنــد، رویکرد 
بی پرده آن نســبت به زوال عاطفی و روانی است؛ جایی که 
نه خبری از مصالحه اســت و نه امیدی به رســتگاری. این 
نمایش، با فضای بسته اش، استعاره ای از زندان یک ازدواج 
ناموفق اســت. این انــزوا، حس مرگ تدریجــی را پررنگ  
می کند و تماشــاگر را وامی دارد تا میان خنده و وحشــت، 
معنای واقعی همزیستی را بازاندیشی کند. ساختار دایره ای 
و پوچ گرایانه دیالوگ ها و کشمکش های میان زوجین بارها 
 تکرار می شود؛ گویی این دو محکومند تا به ابد در چرخه ای 

فرسایشی زندگی کنند.
روانشناسی عمیق شخصیت ها در این اثر، با نگاهی تیره اما 
دقیق، مکانیسم های دفاعی، سلطه گری، تحقیر و وابستگی 
بیمارگونه را کالبدشکافی می کند و به تماشاگر نشان می دهد 
که هیچ کدام از شخصیت ها قربانی یا قهرمان کامل نیستند؛ 
بلکه همه در فساد رابطه شریکند. مرگ در این نمایش فقط 
پایانی فیزیکی نیست، بلکه اســتعاره ای ا ست از پوسیدگی 
درونی، نبود معنا و مردگی روح در یک همزیستی تحمیلی.

»بازی استریندبرگ« نمایشی است که با نگاهی بی رحمانه و 
بی تعارف به ماهیت روابط انسانی، تنهایی و نبردهای قدرت 
می پردازد. این اثر نه تنها از لحاظ روان شــناختی پیچیده و 
تأثیرگذار است، بلکه از نظر فرم نیز پیشرو محسوب می شود. 
دورنمــات در این نمایــش، پرده از چهره ای می کشــد که 
بسیاری ترجیح می دهند انکارش کنند: مرگی که می تواند 

زیر پوست زندگی جریان داشته باشد.
»بازی اســتریندبرگ« که به دلیل ساختار منحصر به فرد و 
محتوای چالش برانگیزش همواره مــورد توجه کارگردانان 
و مخاطبان تئاتر سراســر جهان بوده اســت، این روزها با 
ترجمه حمید سمندریان و کارگردانی محمدرضا مالکی در 

تماشاخانه ایرانشهر   روی صحنه است. 
کارگردان اثر در 30 ســالگی فعالیت هنــری اش، آن را به 
اســتادان خود، مصطفی اســکویی و حمید ســمندریان 
 تقدیــم کــرده و آن را ادای دینــی بــه نســل پیشــین

تئاتر می داند.

تئاتر

کاراکترهای سینمای امروز ماندگار نیستند 
سیدحامد حسینی، تهیه کننده سینما: با یک تحقیق ساده می توان فهمید که چند کاراکتر   در سینمای این 
سال های ما در ذهن مخاطبان باقی مانده است. من بعید می دانم ماندگار بودن این شخصیت ها در ذهن 

مخاطب به یک ماه برسد .٫ ایلنا 

دیگر نه قهرمان داریم و نه ضد قهرمان 
مهرشاد کارخانی، کارگردان »لاله کبود«:در دهه 50، ضدقهرمان های فیلم های خیابانی آدم های قلدری بودند 
که اگر دچار بحران می شدند، واکنشی اعتراضی نشان می دادند، اما امروز نه قهرمان داریم و نه ضدقهرمان. 

تماشاگر امروز به فیلم های آسان فهم عادت کرده و با سینمای کلاسیک نیز آشنایی ندارد.٫ سینما پرس 

سینمای جهان

هالیوود 

رخداد 

صفحه آرا: بهروز قلی پور

»بادیگارد« بازسازی می شود 
استودیو وارنر برادرز تأیید کرد قصد دارد فیلم »بادیگارد« 

را دوباره بسازد.
به گزارش مهر به نقل از ددلاین، کمپانی وارنر برادرز برنامه  
خود برای بازسازی فیلم »بادیگارد« محصول ۱۹۹۲ را که 
با بازی کوین کاستنر و ویتنی هیوستون ساخته شده بود، 

تأیید کرد. 
این استودیو اعلام کرد قرار است فیلم را این بار به کارگردانی 
سام رنچ ســازنده »تیلور ســوئیفت: تور دوره ها« بسازد و 
 فیلمنامه جدید هم توســط جاناتان ای.آبرامز نویســنده

»هیأت منصفه شماره ۲« نوشته می شود. 
درباره بازیگران فیلم هنوز هیچ تصمیمی گرفته نشده، اما 
تیلور سوئیفت و خوانندگان دیگر  می توانند امیدوار باشند 

که نقش اصلی زن فیلم را از آن خود کنند. 
فیلم اصلی »بادیگارد« به کارگردانی میک جکسون ساخته 
شد و داســتانش درباره یک مأمور سابق سرویس مخفی با 
بازی کاستنر بود که برای محافظت از یک خواننده مشهور با 

بازی ویتنی هیوستون استخدام می شود.
این فیلم ۴۱۱ میلیون دلار در گیشه جهانی فروخت و شاید 
مهم تر از آن، عنوان پرفروش ترین موســیقی متن فیلم در 
 تاریخ ســینما، با آهنگ های هیوســتون را مال خود کرد 

و ۲ نامزدی اسکار برای همین بخش  کسب کرد. 

هفته فیلم ایران در ویتنام
مراســم افتتاحیه هفته 
فیلــم ایــران در ویتنام 
عصر جمعه ۲۲ فروردین 
۱۴0۴، در مرکــز ملــی 
سینمای هانوی با حضور 
شــخصیت های سیاسی 
و فرهنگــی آغاز شــد. 
این رویداد جلــوه ای نو 
از دیپلماســی فرهنگی 
ایران را در فضای دوستانه 

روابط تهــران و هانوی بــه نمایش گذاشــت. در این هفته 
فیلم،5 اثر ســینمایی ایرانی شــامل فیلم های »در آغوش 
درخت«، »عطرآلود«، »بیرو«، »خداحافظ دختر شیرازی« 
و انیمیشن »مسافری از گانورا« به نمایش درخواهد آمد. این 
رویداد برای نخستین بار با حمایت مالی 6شرکت تجاری و 
گردشگری برگزار شده است. به گزارش ایرنا،علی اکبرنظری، 
سفیر جمهوری اسلامی ایران در ویتنام در مراسم افتتاحیه 
هفته فیلم ایران در این کشور با اشــاره به پیشینه تاریخی 
و تأثیرگذار ســینمای ایران گفت: نخســتین سالن سینما 
در ایران در سال ۱۹00 تنها 5ســال پس از اختراع سینما 
توسط برادران لومیر در تبریز تاسیس شد و نخستین فیلم 
ناطق ایرانی نیز حدود ۹0 سال پیش ساخته شد. وی افزود: 
سینمای ایران آیینه ای از فرهنگ، هویت و روایت های انسانی 
ملت ماست که با صداقت، عشق، خانواده و کرامت انسانی، دل 

مخاطبان جهانی را به دست آورده است.
ســفیر جمهوری اســلامی ایــران در ویتنام با اشــاره به 
موفقیت های بین المللی ســینمای ایران در جشنواره هایی 
مانند کن، برلین و برزیل و همچنین جشنواره فیلم هانوی  
افزود: هفته فیلم ایران صرفا رویدادی هنری نیســت، بلکه 
نمادی از دوستی پایدار و احترام فرهنگی متقابل بین ایران 
و ویتنام است. ســینما زبان مشترک ملت هاست و می تواند 

قلب ها را به هم نزدیک کند.  

محمدمسعود احدی؛ روزنامه نگار

وودی آلن، فیلمســاز پرکار آمریکایی که در آستانه ۹0ســالگی قرار دارد، 
نخستین رمان خود را امسال منتشــر می کند. به گزارش ایسنا، این رمان با خبر

عنوان »بام چه مرگشه؟« قرار است ۲3سپتامبر توسط انتشارات پست هیل 
پرس)زیرمجموعه سایمون  اند شوستر( منتشر شود.

ناشر این رمان ۱۹۲صفحه ای در توصیف این کتاب می نویسد: »تصویری از یک روشنفکر که با 
دغدغه هایی درباره پوچی و بی معنایی زندگی فلج شده اســت... نگاهی طنزآمیز به دنیای نشر 

نیویورک.«  البته این اثر به  هیچ وجه نخستین نوشته منتشرشده 
آلن نیست و او بین سال های ۱۹۷۱ تا ۲0۲۲ پنج مجموعه مقاله 
منتشر کرده و انتشار خاطراتش با عنوان »بی ربط به چیز مربوط« 
نیز در سال۲0۲0 با جنجال هایی همراه بود. در بخشی از خلاصه 
داستان رمان »بام چه مرگشه؟« آمده است: »آشر بام به آرامی در 
حال از دست دادن ذهن خود است. آیا می توان او را سرزنش کرد؟ 
یک روزنامه نگار میانســال که به رمان نویس و نمایشنامه نویس 
تبدیل شده، با اضطرابی فراگیر با همه چیز دست وپنجه نرم می کند. 
از کتاب های فلسفی سنگین او استقبال سردی شده  و ناشر معتبر 

نیویورکی اش او را کنار گذاشته است.« 

جواد عزتی؛  »زخم کاری« تا »وحشی«
»وحشی« به نویسندگی و کارگردانی 
هومن ســیدی از این هفته پخش خود 
را در حالی آغاز می کند که عنوان شده 
این سریال از یک داستان واقعی ساخته 
شده، سریالی با بازی جواد عزتی و نگار 
جواهریان که ۲ بازیگر اصلی آن هستند. 

بعد از »قورباغه« برخی منتظرند  ببینند اثر جدید او چه شباهت هایی با آن سریال 
و حال و هوایش دارد که در زمان خود توانست مورد توجه قرار بگیرد. 

هدیه تهرانی و بهرام رادان در »هزار و یک شب«
 یکــی از ســریال های پربازیگــر ایــن روزهــای شــبکه نمایــش خانگی
»هزار و یک شب« مصطفی کیایی است که به شکل مشترک در ایران و ترکیه 
تولید شده. در این سریال بازیگرانی چون پرویز پرستویی، هدیه تهرانی، بهرام 
رادان، سحر دولتشاهی، محسن کیایی، حبیب رضایی، پانته آ پناهی ها، بانیپال 
شومون، پدرام شریفی و سوگل خلیق بازی می کنند. لوکیشن های فیلمبرداری 
سریال در ترکیه و تهران اســت و کارگردان آن، مصطفی کیایی که ۲ مجموعه 
»هم گناه« و »بی گناه« را کارگردانی و تهیه کرده است.

سینا مهراد و ترلان پروانه در »بامداد خمار« 
»بامداد خمار« نوشته فتانه حاج ســیدجوادی از رمان های عامه پسند دهه ۷0 بود که 
به خصوص در میان نوجوانان خوانندگان زیادی داشــت. این ســریال را نرگس آبیار 
کارگردانی کرده و در 3 فصل تولید شــده. فیلمنامه »بامداد خمار« را محمد داوودی 
براســاس رمان »بامداد خمار« از فتانه حاج  سیدجوادی نوشــته است. فصل اول این 
سریال تا زمان عقد محبوبه و رحیم، ۲شخصیت اصلی رمان پیش می رود. گویا فصل اول 
8قسمت دارد. سازندگان سریال قصد دارند تولید فصل دوم را شروع کنند که شروع قصه 
از خانه رحیم است. تمام لوکیشن های این سریال در قزوین قرار دارد. یکی از نکات قابل 
توجه سریال »بامداد خمار«، حضور بازیگران شناخته  شده است که برای نمونه می توان 
به رضا کیانیان، گلاب آدینه، ترلان پروانه، نوید پورفرج، حمید صفت و علی مصفا  اشاره 

کرد. گفته می شود گلاب آدینه در نقش مادر رحیم جلوی دوربین رفته است.

 رضا کیانیان، مریلا زارعی
و حامد بهداد در »بی عاطفه«

»بی عاطفه« بعد از سریال »ابله« دومین کار 
کمال تبریزی در شبکه نمایش خانگی است، 
سریالی با بازی رضا کیانیان،  مریلا زارعی و 
حامد بهداد که داستانش را امیرعباس پیام 
نوشته و قرار است در یکی از پلتفرم ها پخش 
خود را آغاز کند. این ســریال در ســکوت 

خبری فیلمبرداری شده است.

»سووشون« به روایت نرگس آبیار
»سووشــون« به کارگردانی نرگس آبیار و تهیه کنندگی محمدحسین قاسمی یکی از 
پروژه های پرحاشیه ای است که در 30قسمت تولید شــده.بهنوش طباطبایی، میلاد 

کی مرام، آزاده صمدی، مجید صالحی، ترلان پروانه و ســام درخشــانی بازیگران 
»سووشون« هستند. فیلمنامه این سریال براساس رمان مشهور سیمین دانشور به 
نگارش درآمده است. این سریال بیش از ۲ سال پیش کلید خورد و با حاشیه هایی 
در طول تصویربرداری همراه بود که یکی از آنها مربوط به اختلافات تهیه کننده با 
پلتفرم پخش کننده بود و در نهایت پلتفرم نمایش دهنده سریال تغییر یافت. در 

»سووشون« بیش از 3 هزار هنرور جلوی دوربین آبیار رفته اند. در دهه 
60 محمد متوسلانی تصمیم داشت    فیلمی  براساس رمان سووشون 

بسازد، اما این فرصت هرگز برایش مهیا نشد . این سریال در حالی از 
۲ ماه آینده پخش خود را شروع می کند که عنوان شده در برخی 
از کشورهای همسایه نیز به نمایش در می آید.

»شکارگاه« با بازی پرویز پرستویی و محسن کیایی
»شکارگاه« همکاری مجدد پرویز پرستویی، 
محسن کیایی و بهنوش طباطبایی به عنوان 
بازیگران اصلــی بعد از فیلــم »مطرب« و 
سریال های »هم گناه« و »هزار و یک شب« 
است. این سریال دومین تجربه سریال سازی 
نیما جاویدی برای شــبکه نمایش خانگی 
است که پیش از این سریال »آکتور« را با بازی نوید محمدزاده و احمد مهرانفر ساخته 
بود. ماجرای این مینی سریال ۹ قسمتی در دوران قاجار می گذرد و آنطور که گفته 

شده تمامی  آن در یک لوکیشن تصویربرداری می شود.

حجم و کیفیت ســریال های تولیدشده 

در شــبکه نمایش خانگی قابــل قیاس با 
تلویزیون نیست، تلویزیونی که این روزها 
با پخــش »پایتخــت« دارد نفس راحتی 
می کشد،  ســریالی که تضمین موفقیتی 
موقت بــرای مدیران سیماســت. موج 

جدیدی از ســریال های نمایش خانگی در 
حالی شروع شده که ســریال هایی چون 
 »آبان« و »جان سخت«   به هفته های پایانی
خود نزدیک می شوند. در میان سریال های 
در نوبت پخش علاوه بر 2 سریال تاریخی 

»بامداد خمار« و »سووشون« نرگس آبیار، 
ســریال های »وحشــی« هومن سیدی ، 
»بی عاطفه« کمال تبریــزی،  »هزار و یک 
شب« مصطفی کیایی، »شــکارگاه« نیما 

جاویدی نیز دیده می شود.

فهیمه پناه آذرگزارش
روزنامه نگار
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کارگردان»رمبو: اولین خون«

تد کاچف، کارگــردان کانادایــی در ۹۴ 
سالگی درگذشت. »رمبو: اولین خون« با 
بازی سیلوستر استالونه معروف ترین فیلم 
این کارگردان اســت؛ فیلمی جریان ساز 

و پرفــروش که دنباله های آن هم در گیشــه به توفیق رســیدند؛ 
دنباله هایی که تد کاچف حاضر به کارگردانی شــان نشد؛ چون به 

اعتقادش از مسیر اصلی »اولین خون« منحرف شده بودند.
کاچف پس از شــروع کار خود در تلویزیون کانادا و کار در صنعت 
بریتانیا، ابتدا با فیلم هیجان انگیز اســترالیایی »بیدار شــدن در 
وحشت« و سپس با فیلم ســال ۱۹۷۴ خود با عنوان »کارآموزی 
دادی کراویتز« و اقتباســی از رمان ســال ۱۹5۹ مردخای ریچلر 
خرس طلایی جشنواره فیلم برلین را به خانه برد و نامزدی جایزه 
اسکار بهترین فیلمنامه اقتباسی )برای ریچلر و لیونل چتویند( را 
به دست آورد. این موفقیت آغاز راه کاچف در صنعت فیلم آمریکا شد. 
در سال های بعد، کاچف زیر پرچم دیک ولف به عنوان تهیه کننده 
و کارگردان در ســریال »قانــون و نظم« کار کرد. ولــف در مورد 
 کاچف گفت: تد بیش از ۱3سال بخشــی جدایی ناپذیر از خانواده

»نظم و قانون« بود. او نه تنها یک تهیه کننده و کارگردان عالی بود، 
بلکه دوست صمیمی هم بود. دلم برای او تنگ خواهد شد. 

سازندگان»پوستشیر«برمیگردند
علاوه بر جدول پخش سریال های جدید، تولید برخی از مجموعه ها نیز   شروع 
شده است. سریال جدید »یل« به کارگردانی جمشید محمودی و تهیه کنندگی 
نوید محمودی، هم اکنون مراحل تولید خود را سپری می کند. این سریال اثر 
پرستاره ای خواهد بود که تیم بازیگران آن به زودی از طرف تیم تولید معرفی 

می شوند. »یل« یکی از سریال های سال ۱۴۰۴ خواهد بود.

مکث

جنگ ستارگان در جنگ ستارگان در نمایش خانگینمایش خانگی
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حافظ
مرو به خانه ارباب بی مروت دهر

که گنج عافيتت در سرای خويشتن است

یکی از محله هایی که هنوز 
که هنوز است در جوی های 
کوچه پس کوچه هایــش آب زلال قنات ها روان اســت و 
درخت های چنار انبوهش خیابان های موازی اش را در بر 
گرفته، محله دروس اســت. این محله از شرق به خیابان 
پاســداران و روستای سلطنت آباد، از شــمال به خیابان 
دولت، از غرب به خیابان هدایــت و از جنوب به خیابان 
صدف که در قدیم به نام روستای چالهرز شناخته می شد، 
محدود است.در این شــماره گشــتی در محله دروس 
می زنیم و با خیابان ها و مکان هایش خاطره بازی می کنیم.

تاريخش

در عهد قاجار الطاف ملوکانه شــامل حال درباریان بود و 
روستاهای اطراف تهران میان آنها و وابستگان شان تقسیم 
می شــد. روســتای خوش آب وهوای دروس هم به 3نفر 
پیشکش شد که مشهورترین آنها مخبرالسلطنه هدایت 
بود. او در عصر 5پادشاه گاه استاندار، وکیل یا وزیر بود و 
حتی صدارت را در صحنه سیاسی ایران برعهده داشت. 
دیگران املاک خود را در گذر زمان فروختند؛ اما هدایت، 
علاوه بر اینکه از دروس نرفت، بخش هایی از املاک خود 

را وقف مردم کرد.

بيمارستان هدايت

برای مثال ســال1331 شمســی بود که مخبرالسلطنه 
هدایت زمینی را در محله دروس وقف بیمارستان کرد و 
آن را به صندوق تعاون و بیمه کارگران آن روزگار سپرد. 
4سال پس از وقف، بیمارستان هدایت با 96تخت تاسیس 
شد و با تمرکز روی تخصص زنان و زایمان کارش را آغاز 
کرد. این بیمارستان در اواخر دهه80 بازسازی شد و حالا 

در اختیار سازمان تامین اجتماعی است.

موزه دبيرستان سروش

دبیرستان سروش از مدارس خوشــنام و قدیمی تهران 
است که در محله دروس و خیابان راســتوان قرار دارد. 
حرکت نویی که به همت عبدالله شــیرازی، مؤسس این 
مدرسه آغاز شده، جمع آوری و نمایش کتاب های درسی 
و کمک درسی، ابزارها، کارنامه ها و دیگر موارد آموزشی 
در تهران و ایران است که از ســال های تاسیس مدرسه 
دارالفنون تا امروز باقی مانده است. موزه سروش در فضای 
دبیرستان متوسطه اول این مجتمع پذیرای علاقه مندان 

به حوزه آموزش وپرورش است.

نامش

برخی می گویند در این روستا روس ها نشست های کاری 
و مهمانی هایشــان را برگزار می کردند و از ترکیب 2واژه 
»در« و »روس«، بــه  معنی جای روس هــا، واژه دروس 
ساخته شد و روی این روستا گذاشتند که البته این ادعا 

چندان مستند نیست.

نام آورانش

برخی نویسندگان و بزرگان معاصر در این محله زندگی 
می کردند. یکــی از آنها ابراهیم گلســتان نویســنده، 
کارگردان، مترجم، عکاس و روزنامه نگار اســت که خانه 
او سال ها محل رفت وآمد بزرگانی چون سیمین دانشور، 
جلال آل احمد، اخوان ثالث و شــماری دیگر بود. بیژن 
جلالی شاعر، صادق چوبک داستان نویس و فروغ فرخزاد، 
شــاعر ازجمله کســانی بودند که در این محله زندگی 

می کردند. 

 دروس؛ محله ای 
غرق در قنات ها

سیدسروشطباطباییپور

این محله ...

 دیروزنامه

تیتر خبری که 30ســال پیش در صفحه 4 

30سال پیش 
در همشهری

روزنامه همشــهری توجــه را به خود جلب 
می کند، این است: »تهرانی ها پارسال 3/5برابر 
ظرفیت دریاچه سد کرج، آب مصرف کردند«. 
همچنین در این خبر، روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب 
استان تهران، ضمن هشدار درباره بحران آب و ناترازی حجم 
ذخیره و مصرف آب شرب در سال 1373 تهران، اعلام کرده 
که مصــرف روزانــه آب تهرانی ها در ســال 73، به میزان 
2میلیون و 22هزار و 466مترمکعب اســت؛ این در حالی 
است که در لحظه تحویل سال نو امسال، مصرف لحظه ای 
آب در شهر تهران به رکورد بی سابقه 58 هزار و 167 لیتر بر 
ثانیه رسید؛ یعنی حدود 5میلیون مترمکعب در روز و بیش 
از دو برابر مصرف روزانه نسبت به 30سال پیش. این در حالی 
اســت که میــزان بارندگی هــا در این 30ســال کاهش 
چشمگیری داشته. به زبان ساده، برای جلوگیری از بحران 

آب، باید تا می توانیم صرفه جویی کنیم.

صرفه جويی؛ تنها عامل 
جلوگيری از ناترازی آب

تهران نامه

وقتی قلعه عباسيه 
محموديه شد

»محمودیه« از محله های قدیمی شــمال تهران است که 
از شمال به ولنجک، جنوب به پارک وی، شرق به خیابان 
ولیعصر)عج( و غرب به اوین می رســد. در روزگاران قدیم 
اراضی این محله متعلق به حاج میرزا عباس آقاسی، وزیر 
محمد شاه قاجار، پدر ناصرالدین شاه بود؛ برای همین این 
محدوده به عباسیه شهرت داشت و چون دور تا دور آن دیوار 
شده بود، به آن قلعه عباسیه هم می گفتند. نام قلعه عباسیه 
در کتاب ناسخ التواریخ آمده است. در آن زمان زمین های 
دِه محمدیه )محله زعفرانیه( نیز بخشی از قلعه عباسیه بود، 
اما بعدها که محمد شاه در بخش جنوبی قلعه عباسیه برای 
خود کاخی بنا کرد، دِه محمدیه از قلعه عباسیه جدا شد. در 
اسناد تاریخی آمده کاخ ده محمدیه به محمدشاه وفا نکرد 

و او به محض ورود به کاخ از دنیا رفت.
اما چگونه قلعه عباســیه به محمودیه تغییر کرد؟ به گفته 
اهالی قدیمی محله محمودیه، فردی به نام علاءالدوله قلعه 
عباسیه را از حاج میرزا آقاسی خرید و نام محله را به خاطر 
پســرش محمود علاءالدوله، محمودیه گذاشت تا اینکه 
86سال قبل زمین های محمودیه جزو دارایی دکتر اشتمپ 
شد. او نخستین دندانپزشک ایران و دندانپزشک احمد شاه 
قاجار و فردی سوئیسی بود که خانه اش در شمال محمودیه 
قرار داشت. اشتمپ زمین های محمودیه را به قطعات بزرگ 
5 هزار متری و بیشتر تقسیم کرد و آنها را به افراد خارجی 
که هر کدام به دلایل مختلف مانند جنگ، ماموریت و... در 
ایران بودند، فروخت. برای همین بیشــتر افراد خارجی و 
مسیحی در این محله سکونت داشتند. در کتاب »فرهنگ 
قصران« حســین کریمیان نیز آمده است:»....محمودیه 
بخش حومه شــمیرانات و در 2کیلومتری جنوب غربی 

تجریش و جمعیت آن حدود 60 تن مسیحی است...«.

تاریخ پزشکی در کالسکه خانه سلطنتی 
گشتی در موزه ملی تاريخ  علوم پزشکی که يکی از عجايب دنيای قديم را در خود نگهداری می کند

اين روزها بحث دارو، درمان و تجهيزات پزشکی، داغ داغ است سیدسروشطباطباییپور
و علم پزشکی در جهان، تلاش می کند بيش از سرمايه گذاری 
روی درمان، مسيرهای پيشــگيری را برای انسان قرن اخير 
هموار کند. اما تاريخ علم پزشکی و قصه درمان و دارو در ايران و تهران به چه روزگاری بازمی گردد؟ 

برای رسيدن به پاسخ اين پرسش، لازم نيست کتاب های تاريخ پزشکی و تارنماهای مرتبط با حوزه 
درمان را بررســی کنيد! اگر همتی کنيد و خودتان را به خيابان اميرآباد تهران برسانيد، موزه ای 
با شکوه در ساختمانی چشم نواز، قصه پر از پيچ و خم تاريخ پزشکی را برای شما بازگو خواهد کرد. 

پس اين شما و اين هم موزه ملی تاريخ علوم پزشکی ايران.

تاریخ بنای موزه

محله اميرآباد در گذشته های دور، روستايی در 5کيلومتری تهران بود که 
در آن گندم و جو  می کاشتند. اين روستا در 2سال پايانی عمر ميرزا تقی خان 
در اختيار او قرار گرفت و اميرکبير هم تا توانست در راه آبادانی آن کوشيد و به همين دليل آن را 
اميرآباد ناميدند. در اين محله ساختمان هايی از دوره قاجار باقی مانده که يکی از آنها ساختمان 
اسطبل يا کالسکه خانه شاهی بود که به نظر می رســد در سال 1227خورشيدی ساخته شده؛ 
بنايی قجری که در حدود 9هزار مترمربع وسعت دارد و زير 85طاق آجری آن، اسب هايی ممتاز 
نگهداری می شد. هنوز گيره هايی که اســب ها را به آن می بستند در ساختمان وجود دارد. از 

سال 1380 در اين ساختمان قديمی، موزه ملی تاريخ پزشکی ايران تاسيس شد.

مکث

يادگاری از شهر سوخته

برای اینکه به اهمیت این مــوزه پی ببریم، یکی از آثار 
آن را کمی دقیق تر بررســی می کنیــم؛ جمجمه ای 
سوراخ شــده متعلق به دختری 13ســاله که از دوره 
شهر سوخته یعنی حدود 5هزار سال پیش باقی مانده 
و هزار حرف ناگفته از تاریخ پزشــکی این ســرزمین 
در ســر خود دارد! اینگونه به نظر می رســد که بیمار، 
به خاطر جمع شدن مایع درون جمجمه، بستری شده 
 و پزشــکان ایرانی برای درمان این بیماری که به آن

 »هیدرو ســفالی« می گویند، بریده ای مثلثی شــکل 
در جمجمه بیمار ایجــاد  و با مهارتی شــگرف، مایع 
درون جمجمه را خارج می کنند. تنها همین دستاورد 
به جای مانده از آن روزگار و نمایــش اش در این موزه، 
نشان می دهد که نخستین جراحی جمجمه در تاریخ 

پزشکی جهان را پزشکان ایرانی انجام داده اند.

بخش های گوناگون موزه

این موزه از بخش های گوناگونی تشکیل شده که هر یک، آینه گویایی از قصه 
پزشکی در ایران است؛ بخش هایی چون دیرینه شناسی انسان، اسناد و نسخ 
خطی پزشکی، بخش های چشم پزشکی، دندانپزشکی و دامپزشکی، بخش 
سفال و آبگینه ها، نمایشگاه های موقت بزرگانی چون دکتر قریب، پروفسور 

سمیعی، دواخانه نظامی و...
مثلا در بخش دیرینه شناســی، تعدادی اسکلت هســت که از کاوش های 
باستان شناسی در نقاط مختلف ایران به دست آمده؛ مثل جسد مومیایی زنی 
60 یا 70 ساله که 900 سال پیش در گورستانی از شهر یزد دفن شده بود  یا 
در بخش نسخ خطی، بخش هایی از کتاب »طب منصوری« اثر زکریای رازی 
به نمایش گذاشته شده که از قدیمی ترین کتاب های پزشکی جهان است. در 
بخش دامپزشکی هم دیدن ابزارهای درمان حیوانات و آناتومی بدن برخی 
حیوانات که نتیجه تصورات دامپزشکان آن روزگار ایرانی بوده، قابل توجه 
است. قیچی قندشکن برای کشیدن دندان، نعل اسب و یوغ، سفالینه هایی با 

کاربرد پزشکی، شاخ حجامت و... از دیگر آثار ارزشمند این موزه است.

دواخانه

یکی از بخش های این مــوزه، دواخانه 
نظامی است. می گویند یکی از مستشاران 
نظامی ایران، داروخانه ای را برای تامین 
داروهای مــورد نیاز ارتــش از اتریش 
خریداری کــرد و به دلایــل گوناگون 
ازجمله بدهی ارتش بــه این داروخانه، 
برای واگذاری آن گشــت و گشــت تا 
به دکتر امیرهوشــنگ نظامی، یکی از 
استادان متقدم داروسازی در ایران رسید. 
این داروخانه با حفظ همان شرایط کهن 
خود تا اواخر دهه 60 در خیابان چراغ برق 
تهران کار می کرد و ابتدا به دانشــکده 
داروسازی دانشگاه تهران و سرانجام به 

موزه تاریخ پزشکی منتقل شد.

بخش های جانبی

هدف از تشــکيل اين موزه، 
تدويــن تاريخ پزشــکی، 
شناسايی منابع مکتوب، شناسايی و معرفی آثار 
خطی پزشکی، شناسايی و معرفی ابزارهای علم 
پزشکی و... است. در اين موزه کتابخانه تخصصی 

و سالن اجتماعات و کنفرانس هم وجود دارد.

مکث



پاسخ منفی

فرهاد
 استقلال بدترین روزهای تاریخش را  

چگونه پشت سر می گذارد
اســتقلال در ادامه روزهای تلخ این فصلش به 
فولاد هم باخت تا اوضاع از قبل هم بدتر شود. 
شکســت خانگی مقابل فولاد خوزستان تیر 
خلاص را بر پیکر تیمی وارد کرد که روزگاری 
مدعــی قهرمانی بــود اما حالا بــا عملکردی 
فاجعه بار به جایگاهــی غیرقابل باور در جدول 
ســقوط کرده است. اســتقلال با این شکست 
همچنان در رتبه دوازدهم باقی مانده و اکنون 
فقط ۷ امتیاز بــا منطقه ســقوط فاصله دارد. 
مدیران باشــگاه در بدتریــن وضعیت ممکن 
قرار دارند و خروج از این شرایط و بستن تیمی 
پرقدرت برای فصل بعد و انتخاب یک مربی که 
نزد هواداران هم مقبولیت داشــته باشد، کار 
آســانی نخواهد بود. از زمان حضور بوژوویچ، 
استقلال در ۷ مسابقه به 3تساوی رسیده و در 
4 دیدار هم شکست خورده؛ نتایجی که فرصت 
دفاع برای سرمربی اســتقلال باقی نگذاشته 
اســت. بوژوویچ حتی بعد از بــازی با فولاد به 
این موضوع اشــاره کرد که باشــگاه حق دارد 
هر تصمیمی که می خواهــد در مورد او بگیرد. 
هواداران استقلال به شدت از وضعیت تیمشان 
خشــمگین اند و فضای مجازی از واکنش های 
تند نسبت به کادرفنی و مدیران باشگاه پر شده 
است. حتی آمدن مجتبی جباری هم چیزی را 

تغییر نداده است.

   جلسه با پیشکسوتان
بعد از شکست استقلال برابر فولاد، رسانه باشگاه 
با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد که باشــگاه در 
اسرع وقت اقدام به تصمیم گیری خواهد کرد. 
همین اطلاعیه شایعاتی درخصوص برکناری 
میودراگ بوژوویچ را مطرح کــرد ولی ظاهرا 
باشگاه به نتیجه قطعی در این زمینه نرسیده 
است. صبح دیروز اما مدیران استقلال تصمیم 
به برگزاری جلسه ای فوری با برخی پیشکسوتان 
این باشــگاه گرفتند تا در مورد شرایط فعلی 
تیم و مســائل دیگر با آنها گفت وگو و مشورت 
کنند. در این جلسه، نفراتی چون بهتاش فریبا، 
حسن روشن، سعید مراغه چیان، هادی نراقی، 
رضا رجبی، شاهین بیانی، شاهرخ بیانی، ستار 
همدانی، مهدی پاشازاده، علیرضا منصوریان، 
سعید لطفی، هاشم بیک زاده و... حضور داشتند. 
مدیران باشگاه اســتقلال با تأکید بر تشکیل 
کمیته پیشکســوتان، از برنامه های خود برای 
راه اندازی کمیته فنی باشــگاه، انتخاب مدیر 
ورزشی و... صحبت کردند ولی نکته عجیب این 
بود که تاجرنیا و نظری جویباری صحبت خاصی 
در مــورد وضعیت فعلی کادر فنی اســتقلال 
نداشــتند و هیچ صحبتی هم درباره احتمال 
برکناری بوژوویچ و انتخاب سرمربی فصل آینده 
نشــد. البته برخی از افراد حاضر در این جلسه 
از مدیران استقلال خواستند که برای انتخاب 
ســرمربی فصل آینده، بهترین تصمیم ممکن 

را بگیرند.

   فشار هواداران
این یکی از تاریک ترین فصل های تاریخ استقلال 
است؛ هواداران این تیم در صفحه رسمی باشگاه 
به شدت علیه مدیران باشگاه موضع گرفتند و 
همین باعث شد  که مسئولان استقلال تحت 
فشار قرار بگیرند. بعد از تغییرات مدیریتی در 
هلدینگ خلیج فارس که منجر به  جدایی احمد 
شهریاری، فرشید سمیعی و دیگر مدیران وقت 
استقلال شــد، حالا تاجرنیا، نظری جویباری 
و محمود بابایی هم تغییر مثبتی در روند تیم 
ایجاد نکرده اند و ادامــه این روند حتی ممکن 
اســت جایگاه آنها را متزلزل کند. استقلال در 
لیگ وضعیتی اســفناک دارد و از دست دادن 
جام حذفی هم باعث خواهد شد که استقلال 
فصل را با بدترین شرایط ممکن به پایان برساند. 
از طرفی در این شرایط بغرنج، مدیران استقلال 
در تنگنای تصمیم گیری برای انتخاب سرمربی 
قرار خواهند گرفت. آن هم درحالی که آنها در 
مذاکره با مربیان خارجی ازجمله والتر ماتزاری 
شکست خوردند و بدون شک هواداران این تیم 
در پایان فصل دیگر نمی توانند منتظر از دست 

دادن زمان و انتخاب سرمربی جدید باشند.

   پاسخ منفی فرهاد مجیدی
هر چند مدیران استقلال در یکی دو ماه گذشته 
هیچ اطلاعاتی درخصوص مذاکــره با مربیان 
مورد نظرشان در اختیار رســانه ها قرار ندادند 
ولی بد نیست بدانید که نظری جویباری در چند 
نوبت با فرهاد مجیدی، سرمربی فعلی البطائح 
مذاکره کرده ولی با پاسخ مثبت این مربی روبه رو 
نشده است. بدون شک انتخاب مجیدی، اتفاق 
دلخواه هواداران استقلال است و مدیران باشگاه 
در تلاش برای راضی کردن این مربی هستند 
ولی شماره۷سابق به مدیران باشگاه گفته که با 
تیم اماراتی قرارداد دارد و فعلا شرایط بازگشت 
به فوتبال ایران را ندارد. یکی از پیشکســوتان 
نامدار استقلال هم که دیروز در جلسه با مدیران 
باشــگاه حضور داشــت، درخصوص احتمال 
حضور مجیدی در اســتقلال می گوید: »شاید 
خیلی ها مطلع نباشــد ولی مدیران باشگاه با 
فرهاد چندبار صحبت کردند ولی مجیدی به 

این پیشنهاد پاسخ منفی داده است.«

   یکشنبه    24 فروردین  1404       14 شوال    1446         سال سی وسوم            شـماره  9365

برنامه بازی

پخش زنده

لیورپول

نیوکسل

وستهم

منچستریونایتد

16:30

19:00

چلسی

ولوز

ایپسویچ

تاتنهام

16:30

16:30

لیگ برتر انگلیس

بورنموث

فولام
22:30

لیگ برتر انگلیس
دوشنبه 25 فروردین 1404

اتلتیکومادرید

وایادولید
22:30

لالیگا اسپانیا
دوشنبه 25 فروردین 1404

ناپولی

امپولی
22:15

سری آ  ایتالیا
دوشنبه 25 فروردین 1404

آتالانتا

کومو

بولونیا

تورینو

14:00

19:30

سری آ  ایتالیا

فیورنتینا

لاتزیو

پارما

آاسرم

16:30

22:15

آلاوس

اتلتیکبیلبائو

رئالمادرید

رایووایهکانو

17:45

22:30

اوساسونا

رئالبتیس

خیرونا

ویارئال

15:30

20:00

لالیگا اسپانیا

مهدي ميرجليليمهدي ميرجليلي پس از بردن  پس از بردن 
جايزه دستکش طلايي جام جايزه دستکش طلايي جام 

ملت هاي آسيا، دنبال دستکش ملت هاي آسيا، دنبال دستکش 
طلايي جام جهاني است طلايي جام جهاني است 

 قطعا برزیل
به ما فکر 
می کند
علی نادری، سرمربی تیم ملی 
فوتبال ساحلی بعد از قهرمانی 
تیمش در آسیا حالا رؤیای رسیدن 
به جام جهانی را دارد

Mahdi

رگ غیرت ایرانی رگ غیرت ایرانی 
 را به همه نشان دادم  را به همه نشان دادم 
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جوان ترین بازیکنان تاریخ لیگ برتر چه کسانی هستند؟

لستر تا همین دیشب در هر 8 بازی آخر خود در لیگ برتر بدون 
گلزنی شکست خورده بود. آنها عصر دیروز در زمین برایتون 
بازی داشتند و ممکن بود نخستین تیمی در تاریخ باشند که 
9 بازی متوالی در ســطح اول فوتبال را بدون گلزنی شکست 
می خورند اما در نهایت این بازی با تساوی 2-2 به پایان رسید. 
لستر با مربیگری رود فان نیستلروی به گزینه اول سقوط تبدیل 
شده است. مربی هلندی که راه حلی برای نتایج و شکست ها 
ندارد، می تواند به شــیوه ژاوی عمل کنــد. ژاوی وقتی دید 
بارسلونا به سبک مورد پسند هواداران بازی نمی کند و غیراز 
یک لالیگا جام معتبر دیگری به دست نیامده و در لیگ قهرمانان 
هم همواره تحقیر شده است، رو به جوانگرایی آورد و بازیکنانی 
را رو کرد که هم اکنون ستون های تیم هستند. نیستلروی در 
بازی هفته گذشته مقابل نیوکاسل یک بازیکن 15ساله رو کرد 
که دومین بازیکن جوان تاریخ لیگ شد. اگر ما به بازیکن 20یا 
22 ساله ای که برای اولین بار به ترکیب یک تیم لیگی می رسد 

می بالیم، آنها چه بگویند؟
رکوردهای بــازی دادن به جوانان هر لحظــه در حال تغییر 
اســت. اتان نوانری با حضور در ترکیب آرسنال در سپتامبر 
2022مقابل برنتفورد، با 15 سال و 181 روز سن جوان ترین 
بازیکن تاریخ لیگ برتر شد. این بازیکن 15 ساله به عنوان یار 
تعویضی در آخرین لحظه در پیروزی 3بر صفر خارج از خانه 
آرسنال مقابل برنتفورد وارد زمین شد. این بازیکن متولد سال 
2007، حتی از ورزشــگاه امارات هم جوان تر است. البته او 
جوان ترین بازیکن تاریخ لیگ های بریتانیا نیست و این عنوان 
در اختیار کریســتوفر آترتون، دانش آموز ایرلند شمالی قرار 
دارد که در سن 13سال و 329 روز برای گلناون به میدان رفت 

و جوان ترین فوتبالیست در رده بزرگسالان در بریتانیا شد.

نوانری رکورد هاروی الیوت را زد؛ پدیده فولام که هم اکنون در 
لیورپول حضور دارد اما به اندازه فصل پیش به او بازی نمی رسد. 
البته هفته گذشته الیوت به رده سوم جدول سقوط کرد، چون 
همین پریشب وقتی فان نیستلروی می دید هفتمین شکست 
متوالی اش را به عنوان سرمربی لسترســیتی تجربه می کند، 
گفت جهنم و یک بازیکن نوجوان را به میدان فرستاد. لستر تا 
دقیقه 12با 2گل از نیوکاسل عقب افتاد و در نیمه دوم اختلاف به 
3گل رسید. از آخرین گل زده لسترسیتی 12 ساعت می گذشت. 
پس فرقی نداشت که یک بازیکن گران قیمت و باتجربه در زمین 
باشد یا یک نونهال جای او را بگیرد. برای همین، سرمربی ناموفق 
هلندی یک استعداد 15 ساله آکادمی باشگاه به نام جرمی مونگا 
را از دقیقه 74به جای بلال به زمین فرستاد. این وینگر در 8 بازی 
لیگ برتر، 2  گل برای تیم زیر 21 ساله های لستر در فصل 25-

2024، 2گل و 2پاس گل ثبت کرده بود. این بازیکن در همان 
زمان اندک حضور در زمین، 10 لمس توپ داشت.

در فهرست 20بازیکن جوان تاریخ این رقابت ها نام های خیلی 
آشنایی دیده نمی شوند. برخی معتقدند ستاره هایی که در سن 
پایین به عنوان پدیده مطرح می شــوند و در بازی های زیادی 
شــرکت می کنند، پس از مدتی دچار فرســودگی می شوند 
و عمر فوتبالی طولانی ندارند. در همین فهرســت بازیکنی 
مثل جک ویلشر را داریم که در آرسنال مطرح شد و بازوبند 
کاپیتانی را هم در سنین پایین بر بازو بست، اما در 30 سالگی 
پس از چند ســال حضور در تیم های گمنام، فوتبالش تمام و 
خودش بازنشسته شد. یا وین رونی که در 25 سالگی هم شبیه 
پیرمردها بود. البته رونی جزو خوب های این لیست است. بین 
این بازیکنان، تنها جیمز میلنر بود که عمری طولانی داشت 

و به اندازه نوح بازی کرد. نوانری جزو کدام دسته خواهد بود؟

20بازیکن جوان لیگ برتر
11    اتان نوانری )آرسنال( – 15سال و 181روز

22   جرمی مونگا )لسترسیتی( - 15سال و 271روز
33   هاروی الیوت )فولام( - 16سال و 30روز

44   متیو بریگز )فولام( - 16سال و 68روز
55   ایزی براون )وست برومویچ آلبیون( - 16سال و 117روز

66   آرون لنون )لیدزیونایتد( - 16سال و 129روز
77   خوزه باکستر )اورتون( - 16سال و 191روز

88   روشیان هپبورن مورفی )استون ویلا( - 16سال و 198روز
99   گری مک شفری )کاونتری سیتی( - 16سال و 198روز
1100   ریس آکسفورد )وستهم یونایتد( - 16سال و 236روز

1111   جک رابینسون )لیورپول( - 16سال و 250روز
1122   جک ویلشر )آرسنال( - 16سال و 256روز

1133   آنخل گومس )منچستریونایتد( - 16سال و 263روز
1144   مارک پلاتس )شفیلدونزدی( - 16سال و 263روز

1155   جیمز وان )اورتون( - 16سال و 270روز
1166   مایکی مور )تاتنهام هاتسپر( - 16سال و 277روز

1177   آنتواین هاکفورد )شفیلد یونایتد( – 16سال و 288روز
1188   وین رونی )اورتون( - 16سال و 297روز

1199   جیمز میلنر )لیدزیونایتد( - 16سال و 310روز
2020   ساموئل آمو آمیاو )ساوتهمپتون( - 16سال و 314روز

جوانانی که در لیگ برتر پاس گل داده اند
   آرون لنون 16 سال و 199 روز
   وین رونی 16 سال و 297 روز
   جاناتان لکو 17 سال و 21 روز

   سسک فابرگاس 17 سال و 110 روز
   جوردن آیب 17 سال و 162 روز

جوان ترین گلزنان تاریخ لیگ برتر انگلیس
   جیمز ووگان: 16 سال و 271 روز )برای اورتون در سال 2005(

   وین رونی: 16 سال و 361 روز )برای اورتون در سال 2002(
   مایکل اوون: 17 سال و 143 روز )برای لیورپول در سال 1997(

   سسک فابرگاس: 17 سال و 217 روز )برای آرسنال در سال 2004(
Je   میکاییل فورسل: 17 سال و 237 روز )برای چلسی در سال 1998(
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ga علی اصغر درویش|  به نظر می رســد آسیا برای فوتبال

ساحلی ایران کوچک شده و جام های قاره برایش تکراری. 
آخرین قهرمانی همین چند روز پیش در تایلند به دست 
آمد و تیم جواز حضــور در جام جهانی را هم گرفت. علی 
نادری، سرمربی تیم که حالا تیمش با 4قهرمانی در آسیا 
تاریخ ساز شده، این موفقیت را مدیون استعدادهای ناب 
ایران می داند و البته بر این باور است که تیمش کار سختی 
در جام جهانــی دارد. گفت وگوی ســرمربی تیم ملی با 

روزنامه همشهری را می خوانید.

   تیم ملی فوتبال ساحلی ایران مقتدرانه 
به قهرمانی آسیا رسید. به عنوان سرمربی قبل از 
مسابقات پیش بینی می کردید که تیم بدون باخت 

قهرمان شود؟
فوتبال ســاحلی ایران به لحاظ فنی شرایط بسیار خوبی 
دارد و به خاطر وجود بازیکنان سطح بالا در تیم ملی کسب 
چنین نتایجی دور از دسترس نبود. در این مسابقات حاضر 
شدیم تا هم سهمیه جام جهانی را بگیریم و هم از عنوان 

قهرمانی ایران دفاع کنیم که هر دو اتفاق افتاد.

   چطور شد که تیم شما توانست 55گل 
در این رقابت ها بزند؟

مهم ترین دلیل، داشــتن بازیکنان باکیفیت اســت. این 
 بازیکنان از دل لیگــی بیرون می آیند کــه برگزاری آن

7-۶ماه طول می کشــد. می توانم بگویــم دلیل اصلی 
پیشــرفت فوتبال ســاحلی ما به خاطر برگزاری منظم 
و باکیفیت لیگ اســت و این برتری ما نســبت به دیگر 

کشورهای آسیایی است. البته کشورهای دیگر هم در حال 
سرمایه گذاری هســتند، به خصوص عربستان که به نظر 
می رســد می خواهد مقدماتی دوره بعدی جام جهانی را 
میزبانی کند. تیم هایی که در این مسابقات حضور داشتند 
20روز زودتر به تایلند رفته و چند بازی تدارکاتی انجام 
داده بودند و با آمادگی بالا در مسابقات حاضر شدند. برتری 

ما نسبت به آنها داشتن بازیکنان باکیفیت بود.

   هدف اصلی علی نادری و بازیکنان تیم 
ملی رسیدن به قهرمانی در جام جهانی است. آیا 

رسیدن به قهرمانی امکان پذیر است؟
فوتبال ساحلی ما سطح مشخصی دارد، ولی ما به دنبال 
انجام کارهای بزرگ تــری هســتیم و به خاطر همین، 
درخواست های بیشتری هم از فدراسیون داریم. فدراسیون 
در حد بضاعتش برای ما زحمت می  کشد و تیم را همراهی 
می کند و نگاه ویژه ای هم به فوتبال ساحلی دارد ولی من 

خودم دوست دارم اتفاقات بهتری برای ما رخ دهد.

   چه درخواست هایی دارید؟
بهتر است فدراســیون لیگ را به شکل وسیع تری برگزار 
کند تا جوانان بیشتری جذب شوند. موضوع دیگر امکانات 
سخت افزاری است که با بهتر کردنشان می توانیم شرایط 
بهتری را برای این رشــته فراهم کنیم چون این رشــته 

توانایی قهرمانی شدن در جهان را دارد.

   در جام جهانــی ایران بــا موریتانی، 
پرتغال و پاراگوئه هم گروه است. کدام تیم را حریف 

قدرتمندتری می بینید؟
در جام جهانی قبل هم ایران گروه خیلی سختی داشت ولی 
نتایج قابل قبولی گرفتیم. از بین این تیم ها پاراگوئه تیم 
بسیار قدرتمندی است و پرتغال هم که چند بار قهرمان 
جام جهانی شده است. ما قبلا با این دو تیم بازی کرده ایم 
و از آنها شناخت داریم اما موریتانی حریف ناشناخته ای 

است.

   ایران و برزیل درصورت صعود از مرحله 
گروهی، در مرحله حذفی باید به مصاف هم بروند. 

تیم توانایی شکست برزیل را دارد؟
قطعا برزیل هم به بازی با ما فکــر می کند ولی فعلا باید 
روی مرحله گروهی تمرکز کنیم و امیدوارم بعد از صعود از 

مرحله گروهی باز هم بتوانیم افتخارآفرینی کنیم.

   باتوجه به کیفیتی که از تیم ملی فوتبال 
ساحلی در آسیا دیدیم می توانیم منتظر این کیفیت 

در جام جهانی هم باشیم؟
من هیچ موقع بازی ها را  پیش بینــی نمی کنم ولی تیم 
خوب و باکیفیتی داریم. امیدوارم شرایط خوب باشد و 
بتوانیم در جام جهانی هم نتایج قابل قبولی کسب کنیم. 
به هر حال ما نماینده یک لیگ باکیفیت و معتبر هستیم. 
امیدوارم بتوانیم از حیثیت فوتبال ســاحلی دفاع کنیم 
و شرایط تیم ملی را بهبود ببخشــیم. هیچ چیز بالاتر از 
سربلندی ایران و فوتبالش نیست و این وظیفه ای است 
که بر دوش ما گذاشته شده و ما هم تلاش می کنیم که 

این اتفاق بیفتد. 

      بازیکن جوان لستر به دلیل اینکه هنوز به سن قانونی نرسیده اجازه پوشیدن پیراهن با اسپانسر را ندارد.

بهتر است 
فدراسیون 

لیگ را به شکل 
وسیع تری برگزار 

کند تا جوانان 
بیشتری جذب 
شوند. موضوع 
دیگر امکانات 
سخت افزاری 

است که با 
بهتر کردنشان 

می توانیم 
شرایط بهتری را 
برای این رشته 

فراهم کنیم 
چون این رشته 

توانایی قهرمانی 
شدن در جهان 

را دارد

مسیر قهرمانی آسیا
تیم ملی فوتبال ساحلی ایران در نخســتین بازی از مرحله گروهی، اندونزی 
را با نتیجه 12بر 2 درهم  کوبید، در دومین بازی افغانستان را با نتیجه 14بر 
صفر بدرقه کرد و در ســومین بازی هم 4بر 3امارات را برد تا شروع پرقدرتی 
داشته باشد و با صدرنشــینی به مرحله یک چهارم نهایی برسد. ساحلی بازان 
ایران در مرحله حذفی هم با پیروزی 11بر صفر مقابل بحرین و برد ۶ بر صفر 
عربستان در مرحله نیمه نهایی، راهی فینال شدند. ایران در بازی پایانی هم 8 
بر یک عمان را شکست داد و به قهرمانی آسیا رسید و موفق شد جواز حضور 

در جام جهانی را کسب کند.

AliNaderi
 قطعا برزیل

به ما فکر می کند
علی نادری، سرمربی تیم ملی فوتبال ساحلی بعد از قهرمانی 

تیمش در آسیا حالا رؤیای رسیدن به جام جهانی را دارد
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بدویم یا نه؟
دوندگی زیاد تنها عامل پیروزی نیست

آیا برای پیــروزی، دوندگی لازم یا کافی اســت؟ به جدول 
بیشترین میزان دوندگی بازیکنان تیم های حاضر در مرحله 
یک چهارم پایانی لیگ قهرمانان اروپا نگاه کنید؛ چند نکته 
در دل خود دارد؛ اینتــر )125.6 کیلومتــر(، بایرن مونیخ 
)123 کیلومتــر(، بارســلونا )115.7 کیلومتر(، آرســنال 
)113.9 کیلومتر(، دورتموند )111.8 کیلومتر(، استون ویلا 
)108.5 کیلومتــر(، پاری ســن ژرمن )108.2 کیلومتر( و 
رئال مادریــد )101.2 کیلومتــر(. این آمار نشــان می دهد 
دوندگــی زیــاد، لازم اســت اما کافــی نیســت. دلیل؟ 
پاری ســن ژرمن از لحاظ دوندگی در میان این 8تیم در رده 
یکی مانده به آخر قرار دارد. فقط رئالی ها از پاریسی ها کمتر 
دویده اند. اما چیزی که در بازی این تیم مقابل اســتون ویلا 
دیدیم، خیمه بازیکنان این تیم روی دروازه تیم انگلیســی 
بود و پیروزی 3بر یک کمترین اســتحقاق آنها. پاریسی ها 
در این بازی 76 درصد مالکیت، 841 پاس در برابر 271پاس 
حریف، 29 ضربه ازجمله 10 شوت داخل چارچوب داشتند، 
اما چه اهمیتــی دارد کــه بازیکنان اســتون ویلا دوندگی 
بیشتری داشتند؟ یا بازیکنان دورتموند پا به پای بارسایی ها 

دویدند اما تنها 3ضربه در چارچوب داشتند )در برابر 10(، 
200 پاس کمتر دادند و مالکیت را 39به 61 درصد به حریف 

واگذار کردند.
نکته دیگر درباره اینترمیلان است که در زمین بایرن مونیخ 
به برد 2بر یک رسید. اینتر پیرترین تیم این رقابت ها محسوب 
می شــود. در همین بازی با بایرن، اینتزاگی 4بازیکن بالای 
35 سال شــامل میخیتاریان، آچربی، دارمیان و یان زومر را 
به زمین فرستاده بود. نراتزوری با میانگین سنی 30/6 سال، 
مســن ترین ترکیب اولیه را بین تمام تیم هــای حاضر در 
یک چهارم ثبت کرد و بین 11 نفــر ابتدایی خود برابر بایرن، 
بازیکنی با سن کمتر از 25 ســال نداشت. با این حال، همین 
ترکیب پیر و سالخورده، دونده ترین تیم مرحله یک چهارم بود 
و دست کم 2.6 کیلومتر از حریف خود که دومین تیم دونده 
این مرحله بود، بیشتر دوید؛ 24.4 کیلومتر بیشتر از دوندگی 
بازیکنان رئال مادرید! در مجموع میزان مســافت طی شده 
توسط بازیکنان در این فصل از لیگ قهرمانان، وینیسیوس 
و امباپه به ترتیب در رده های 58 و 75 قرار دارند و این نکته 

قابل توجهی به حساب می آید.

این یک رسم قدیمی و قانون نانوشــته در فوتبال است؛ اینکه 
بازیکنان به تیم های ســابق خود گل می زننــد، حتی اگر در 
عمرشان گلی نزده باشند! اکثرا بعد از گلزنی به تیم سابق شان 
خوشحالی نمی کنند اما کمتر کسی می تواند شادی گل امانوئل 
آدبایور برای منچسترسیتی را فراموش کند، زمانی که او سرتاسر 
زمین را دوید تا مقابل هواداران آرسنال شادی کند. پنجشنبه 
گذشته، لنی یورو برای اولین بار برای منچستریونایتد گل زد؛ 
آن هم مقابل چه تیمی؟ به تیم ســابق خــودش یعنی لیون. 
لواندوفسکی هم یک شب قبل تر طبق معمول دروازه دورتموند 
را باز کرد؛ برای بیست و نهمین بار بعد از جدایی از این تیم. این 
بازیکن 36 ســاله در ســال 2014با انتقال آزاد دورتموند را به 
مقصد بایرن مونیخ ترک کرد و باعث بدبختی هواداران سابقش 
شد. هیچ کس بی رحم تر از لوا نسبت به زنبورها نیست. اگر نمک 
خوردن و نمکدان شکســتن در فوتبال هم کاربرد داشت، لوا 
می شد مظهر این ضرب المثل. کریستیانو رونالدو هم زمانی به 
منچستریونایتد گل زد تا این تیم را از رقابت های اروپایی حذف 
کند و رونالدوی برزیلی در 4  ال کلاسیکو با پیراهن رئال به بارسا 

گل زد تا مقابل تیم سابقش خودنمایی کرده باشد.
کریســتیانو رونالــدو گل زد تا منچســتریونایتد را از لیگ 
قهرمانان اروپا حذف کند، یا رونالــدوی برزیلی وقتی در 4  
ال کلاسیکو مقابل بارســلونا برای مادرید گل زد. بازیکنان 
آکادمی رئــال مادرید هم که گمنام هســتند، در دو ســه 
فصل اخیر همگی دروازه این تیم را باز کرده اند. نمونه های 
بســیار زیادی را می توان یافت، اما به رکوردها توجه کنیم. 
شــاید نگاهی به رده بندی بازیکنانی که بیشترین گل را به 

تیم هایشان زدند خالی از لطف نباشد.

11  لواندوفســکی از بایرن مونیخ و بارسلونا با 29 گل در 28 
بازی به دورتموند

22  هری کین از تاتنهام، 19 گل در 19 بازی به لسترسیتی
33  ایموبیله از لاتزیو، 19 گل در 27 بازی علیه تورینو

44  کوالیارلا از سمپدوریا، 14 گل در 29 بازی علیه یوونتوس
55  موریل از آتالانتا، 12 گل در 17 بازی به سمپدوریا

66  گومز از فلامینگو، 11 گل در 8 بازی به کاتانیا
77  ایــکاردی از اینترمیــلان، 11 گل در 11 بــازی علیه 

سمپدوریا
88  امباپه از پاری ســن ژرمــن، 11 گل در 14 بازی به 

موناکو
99  مارکو رویس از دورتموند، 11 گل در 19 بازی به مونشن 

گلادباخ
1100  اتوئــو از بارســلونا و اینتــر 11 گل در 20 بــازی به 

رئال مادرید

بیشترین گل مقابل تیم های سابق در تمامی رقابت ها 
از سال 2000؛ لواندوفسکی به دورتموند )29(، هری 
کین به لسترسیتی )19( و ایموبیله به جنوا )15 گل(. 
هری کین در تابســتان  2013 از لسترســیتی راهی 
تاتنهام شد و با انجام 19 بازی مقابل روباه ها، موفق به 
ثبت 19 گل برابر تیم سابق خود شد. ساموئل اتوئو هم 
که در سال های 1997 تا 1999 در رئال مادرید حضور 
داشت، با انجام 20 بازی مقابل مادریدی ها، 11 گل به 

ثبت رساند.

شکستن نمکدانوقتیستارههاازخجالتتیمهایسابقخوددرمیآیند

ســیدمهدی میرجلیلی، یکــی از بهترین  های تیم ملی 
فوتبال ســاحلی ایران به حســاب می آید، تیمی که به 
تازگی قهرمان آسیا شــده و خودش را برای جام  جهانی 
آماده می کنــد. میرجلیلی در جام ملت های آســیا هم 
دستکش طلایی را گرفت و هم آقای پاس گل شد و حالا 
خیلی ها امید دارند یک پیمان حسینی دیگر در دروازه 
ایران بدرخشد. میرجلیلی 26ساله مسیر متفاوتی را برای 
رسیدن به چهره امروز خود طی کرده است. او در گفت وگو 
با همشهری درباره این مسیر، روزهای آینده و آرزوهایش 

صحبت کرده است.

چطورشدبهفوتبالساحلیعلاقهمند
شدی؟

از سن 7تا 10سالگی فوتســال بازی می کردم و مهاجم 
بودم. 4ســال هم فوتبال بازی کردم و دروازه بان بودم. 
بالاخره در 14 سالگی سراغ فوتسال رفتم، این انتخاب 
هم به خاطر این بود که کار با پا و تکنیکم روی هوا خیلی 
خوب بود. با این حال 4-3ســال بعد از این رشته فاصله 
گرفتم و فوتوالی)والیبال با پا( را شروع کردم. 3-2سالی 
هم در تیم ملی فوتوالی بــودم و 10برابر قبل تکنیکی 
شدم. در بازگشت دوباره به ساحلی، از وقتی قانون 4ثانیه 
به فوتبال ساحلی اضافه شد، قانونی که برای پاس دادن 
4ثانیه به دروازه بان ها فرصت می دهد، من در این رشته 

خیلی دیده شدم، چون خوب پاس می دادم.

مسیررســیدنبهپیراهنتیمملی
راحتبود؟

بعد از دوران کرونا و وقتی که 21ســالم بــود، به تیم 
ملی فوتبال ساحلی دعوت شدم. آن موقع گلر چهارم 
بودم و از تجربه هــای آقای پیمان حســینی و حمید 
بهزادپور استفاده کردم. از آنها یاد گرفتم و کم کم گلر 
سوم شدم. بعد هم که آقای حسینی خداحافظی کرد، 
دروازه بان دوم تیم ملی شــدم. با این حال در یکی، دو 
تورنمنت لحظات آخر از تیم خط خوردم. اگر اشــتباه 
نکنم سال 2021بود که دوباره وارد تیم ملی شدم و به 
مســابقات بین قاره  ای رفتم. بعد از آن حمید بهزادپور 
در مسابقات آسیایی شرکت نکرد و من دروازه بان اول 

تیم ملی شدم.

درجامملتهاهمآقایپاسگلشدی
وهمدستکشطلاییراگرفتی.

برای دومین بار بود که هم در جام ملت  های آسیا حضور 
داشتم و هم بهترین گلر آسیا شدم ولی برای اولین بار بود 

که آقای پاس گل هم  می شــدم. البته در دوره های قبل 
کنفدراسیون آســیا فقط برای آقای گلی جایزه درنظر 
می  گرفت اما در 2دوره اخیر بهترین گلر و بهترین پاسور 
را هم انتخاب می کنند. خیلی خوشــحالم که توانستم 

افتخاری برای ایران کسب کنم.

افتخاراتزیادیهمباتیمملیساحلی
داشتهای.

من در این چند ســال با تیم ملی به افتخــارات زیادی 
رسیده ام. ســال2021قهرمان جام بین قاره ای شدیم، 
سال2023قهرمانی آسیا را به دست آوردیم، در مسابقات 
مقدماتی المپیــک و در مســابقات چهارجانبه ســن 
پترزبورگ روسیه هم نایب قهرمان شدیم. در مسابقات 
آســیایی2025هم به قهرمانی رسیدیم و از همه مهم تر 

سومی در جام جهانی امارات بود.

ســهمعلینادریدرکســباین
افتخاراتبهعنوانسرمربیتیمملیچقدربوده

است؟
او به جوان ها اعتماد کرده و کمتر مربی پیدا می شودکه 
دست به چنین کاری بزند؛ او بزرگان تیم را کنار گذاشته 
و جوان ها را به تیم ملی دعوت می کند. خیلی خوشحالم 

که جواب اعتماد آقای نادری را داده ام.

پیشبینــیاتازحضــورایراندر
جامجهانیچیست؟اگرایرانازمرحلهگروهی
بالابرود،احتمالادرمرحلهحذفیبهبرزیلخواهد

خورد.
هیچ چیز معلوم نیست و ممکن است ایتالیا بتواند برزیل 
را شکست دهد و برزیل صعود نکند. هدف ما این است که 
پله به پله بالا برویم. از الان نمی شود گفت که حتما صعود 
می کنیم. شــاید همین موریتانی یقه تیم ملی را بگیرد، 
پاراگوئه هم سبک ایران بازی می کند و پرتغال با 2 بازیکن 
دوقلوی معروفش، تیم معرکه ای است. البته راه هایی هم 
وجود دارد که درصورت صعود به برزیل نخوریم ولی باید 
دید کادر فنی چه تدبیری دارد. اگر هم به برزیل بخوریم 

به امید خدا بازی را می بریم.

اگربابرزیلبازیکنید،دوئلجذابیبا
بابو،گلرآنهاخواهیداشت.

شــناخت خیلی خوبی از بابو دارم و در فضای مجازی با 
هم صحبت می کنیم. کار با پای او کمی ضعیف است اما 

توپ گیری فوق العاده ای دارد.

چههدفیدرجامجهانیداری؟
 موفقیت تیــم مهم تر از هــر چیزی اســت. دروازه  بان 
تیم هایی که به فینال می رسند، شانس های اصلی کسب 

عنوان بهترین دروازه بان تورنمنت هستند.

دردروازهبانیالگوییهمداری؟
در توپ گیری الگویم آقای پیمان حسینی است و در کار 
با پا حمید آقا بهزادپور. دروازه بانی در فوتبال ساحلی مثل 
بازی کردن در پست هافبک وسط زمین چمن است، باید 
توپ پخش  کنی، توپ بگیری، شــوت بزنی، گل بزنی و 
پاس گل بدهی. 2دروازه بان قبلی تیم ملی، سبک جالبی 
داشتند و مکمل هم بودند. آقای حسینی توپ می گرفت و 
آقای بهزادپور پاس گل می داد و گل می زد. همیشه سبک 

آنها را دوست داشتم و از آنها الگو گرفتم.

مهدیمیرجلیلیچهآرزوییدارد؟
آقای پیمان حسینی سال2017موفق شد در جام جهانی 
دســتکش طلایی را بگیرد. در آســیا غیراز او کسی این 
عنوان را ندارد. آرزوی من هم مثل هر دروازه بانی، گرفتن 
دستکش طلایی جام جهانی اســت. روی صفحه گوشی 
موبایلم هم عکس این دستکش را گذاشته ام. با این حال در 

درجه اول، دوم و سوم موفقیت تیم ملی برایم مهم است.

استقلالیهستییاپرسپولیسی؟
شاید باورتان نشود ولی اصلا تعصبی روی هیچ تیمی ندارم 
و طرفدار هیچ کدام از این دو تیم نیستم. کلا علاقه ای به 
تماشــای فوتبال داخلی ندارم اما از تماشای بازی های 
رئال مادرید و ســیتی لذت می برم. آدم که وقتش را دور 

نمی ریزد.

   درموردشادیگلیکهداریصحبت
کن؛درجامملتهارگگردنرانشاندادیواین

شادیحسابیترندوجهانیشد.
شادی گل های زیادی داشتم و این چیزها برای دروازه بان 
فوتبال ساحلی عادی است.  قبلا پشتک وارو هم می زدم 
اما با پوشیدن پیراهن تیم ملی، مسئولیت ما سنگین تر 
می شود و باید کاری کنیم که در عرصه جهانی ایرانی ها 
را بهتر بشناسند. با مشورت خانواده قرار شد بعد از گلزنی 
رگ غیرت را نشــان دهم که بداننــد ایرانی ها با غیرت 
هستند. در بهترین زمان و مکان این شادی را انجام دادم 
و ویدئوی آن در سایت فیفا 36میلیون بازدید داشت. فکر 
می کنم بعد از صحنه ای که مسی جام جهانی را بالای سر 

برد، این شادی بیشترین بازدید را داشته است. 

شاید باورتان 
نشود ولی 

اصلا تعصبی 
روی هیچ تیمی 
ندارم و طرفدار 

استقلال و 
پرسپولیس 
نیستم. کلا 
علاقه ای به 

تماشای فوتبال 
داخلی ندارم 

اما از تماشای 
بازی های 

رئال مادرید 
و سیتی لذت 

می برم. آدم که 
وقتش را دور 

نمی ریزد

MahdiMirjalili
 رگ غیرت ایرانی را

به همه نشان دادم 
مهدی میرجلیلی پس از بردن جایزه دستکش طلایی جام ملت های 

آسیا، دنبال دستکش طلایی جام جهانی است 

پرسپولیس و استقلال نه 
فقط رئال و سیتی 

بعد از مسی من بیشتر 
دیده شدم 

 آرزوی فوتبالم را روی 

صفحه موبایلم گذاشتم 

برزیل را هم می بریم 
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 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 5014
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

افقی:
 1- عدد پــی نخســتین بار 
توسط وی تعیین شد- سعادت

2- شهرستانی در هرمزگان- 
نوعی برنــج ایرانــی- فلس 

ماهی
3- برهنه- نزدیـک کردن- 

متانت
4- دســته جمعــی- رنگ 
ناراحتی هــای  تســکین 

پوستی- ضمیر جمع
5- گذشته- به صورت علنی- 
از چهره های مؤثر حزب نازی

6- هنر فرنگــی- از نام های 
دوزخ- چیزی را با دســت و 

انگشت نشان دادن
7- از آثــار مشــهور ناصــر 

خسرو- ورزش فکری
8- نوعی خاک- کامل شدن 

رشد میوه- غروب کردن
9- پرنده ملی هندوســتان- 

زیست کره
10- خوشبو کننده شیرینی-  

تر و تازه- بی سواد
11- از اندام گفتــاری- نان 

کاملا برشته- پیشامد
12- شــعور- پهلوان تورانی 

شاهنامه- دیگ دهان گشاد
13- بی کــس- بنــدری در 
بلغارستان- حرف عطف عربی

14- از مقام های کلیسایی- 

جهان معنی- زبان عربی
15- تابلویــی زیبــا اثــر 
هنرمندانــه اســتاد محمود 
فرشــچیان- آلبومی با آواز 

سالار عقیلی
  

عمودی:
1- از زیبایی های آســمان- 
شبیه- دارای بالاترین درجه 

ذوب در بین عناصر است
2- نجات یافته- ســخنرانی 

کردن- جهت
ســالن  پراکندگــی-   -3

غذاخوری- پرهیزکار
4- نوشته شده- همیشگی- 
در آن...کــه بمیرم در آرزوی 

تو باشم
5- خنده بلند- شور و غوغا

6- منکر وجود خدا- نشانی- 
ساکنان محله

7- از الفبای یونانی- از یاران 
امام علی)ع( کــه در جنگ 
صفین شهید شد- زمستان- 

نام آذری
8- نام مجموعه داستان کوتاهی 

نوشته غلامحسین ساعدی
9- پیچ و تاب- تنها- چشــم- 
بیــرون رفتن تــوپ از زمین 

فوتبال
10- ویولن آلتو- ســمیع- 

شعاع نور

11- واحد اندازه گیری وزن الماس- 
پاک و منزه

12- مراقــب- از بــالا بــه پایین 
دید داشــتن- از آثار ژان راســین، 

نمایشنامه نویس فرانسوی
13- روی پلو ریختــه و نوش جان 

کنید- یک نفره- چاشنی غذایی
14- پشته خاک- جوینده عاطفه- 

شاخه ای از ریاضیات
15- بدون معطلی- قشــر، پوسته- 

خودپسندی

سخت
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2 7 9 8 4 6 3 1 5

متوسط
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          3     9
    7       8   3
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6 4 3 1 7 9 5 2 8
1 7 2 5 6 8 9 3 4

ساده

متوسط

3 5 2 8 7 9 4 1 6
8 7 1 3 6 4 9 2 5
6 4 9 5 2 1 7 3 8
5 3 6 7 9 2 1 8 4
1 9 4 6 5 8 3 7 2
7 2 8 1 4 3 6 5 9
2 6 7 9 1 5 8 4 3
9 8 5 4 3 7 2 6 1
4 1 3 2 8 6 5 9 7

سخت

      5         9
  4       3   5  
  9       7   8  
          1     2
    5   6   1    
1     4          
  8   7       4  
  5   3       9  
2         6      

ساده

  3     9     6  
2     6   5     7
    5 4   7 1    
3 9           5 2
    4       3    
7 8           4 9
    8 3   2 7    
6     1   9     8
  7     6     3  

لیگ برتر ایران
)جام خلیج فارس(

محمدرضا اخباری 
گلگهر

14کلینشیت

برترین کلین شیت هابرترین پاسورهابرترین گلزنان

امیرحسین حسین زاده 
تراکتور
6پاس

محمدامین کاظمیان
آلومینیوم
9گل

علیرضا بیرانوند
تراکتور

14کلینشیت

مهدی لیموچی
سپاهان
9گل

علی علیپور
پرسپولیس

10گل

سروش رفیعی
پرسپولیس
5پاس

امتیاز تفاضل گل گل -/+ باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

142855-25174442تراکتور1
172453-261411141سپاهان2

171851-26156535پرسپولیس3

25545-25136630فولاد4
14437-26910718گل گهر5
25336-261061028ملوان6
132-24-26711823ذوب آهن7

531-26-26871121چادرملو8
24130-26612825آلومینیوم9

730-24-26612817استقلال خوزستان10

1029-32-26781122شمس آذر11

528-26-25610921استقلال12
728-29-26771222خیبر13

1424-33-26591219مس رفسنجان14

921-21-263121112نساجی15

2519-39-25471414هوادار16

مهدی ترابی
تراکتور
6پاس

علی اصغر اعرابی
فولاد
7پاس

الکسیس گندوز
پرسپولیس

12کلینشیت

امیرحسین حسین زاده 
تراکتور
9گل

پارسا جعفری
ذوبآهن

11کلینشیت

میثم کریمی |  پرسپولیس در قائم شهر یک برد سخت یک بر صفر برابر نساجی 
به دست آورد تا با توجه به برتری مشابه سپاهان مقابل مس رفسنجان، فاصله اش 
با این تیم را در کورس کسب ســهمیه حفظ کند. هر دو تیم هم البته با توجه به 
توقف تراکتور مقابل چادرملو، کورسوی امیدی به حوادث هفته های پایانی و شاید 
کسب عنوان قهرمانی به دست آوردند. حالا بیایید برویم سراغ بازی و چند نکته 

را در مورد این مسابقه با هم مرور کنیم.

نكته بازی

04 01

پدیده بالاتر از همه
علیرضا عنایت زاده با نمره8.01 که از متریکا گرفته، 
بهترین بازیکن بازی پرسپولیس و نساجی بوده و 
توانسته به تیم منتخب هفته راه پیدا کند. جالب 
اینکه عنایت زاده تنها پس از 4 بازی، توانسته خودش 
را به عنوان بهترین بازیکن فصل پرسپولیس معرفی 

کند؛ بالاتر از علیپور )7.39( و امیری )7.27(.

 Alireza
Enayatzadeh

نمره متریکا

 گل زده
بازی

7.42

چهره روز

171

چند برش از برد میلی متری 
پرسپولیس در قائم شهر
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ناگفته هایناگفته های
 یک درام یک درام
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روی قلعه نویی »غیرتی« هستند
اگر قرار باشد در این دنیا فقط به یک چیز حسادت کنیم، حتما سطح 
حساسیت و تعصبی است که فدراسیون فوتبال نسبت به امیر قلعه نویی 
دارد. یعنی همین الان که ما داریم این ستون را می نویسیم، نگرانیم 
یک نفر از فدراسیون از پشت بزند توی سرمان! سرمربی تیم ملی بعد از 
قطعی شدن صعود به جام جهانی مدعی شد تیمش کار بزرگی کرده و 
در توصیف عظمت این اتفاق هم به حذف نمایندگان ایران از مسابقات 
آسیایی اشاره کرد.  روشن بود که این مقایسه جالب نیست، چون در رده 
باشگاهی رقبا از بازیکنان بین المللی استفاده می کنند و نمی شود آنها را 
با قرقیزستان و کره شمالی مقایسه کرد. پیروانی، سرپرست پرسپولیس 
هم دقیقا به همین مسئله اشاره کرده و گفته بهتر است از صعود تیم ملی 
»حماسه سازی« نشود. آفتاب نزده اما رسانه رسمی فدراسیون در دفاع 
از قلعه نویی به پیروانی تاخت. خب حالا؛ اصلا شما برزیل و آرژانتین را 

بردید و رفتید بالا! خوب شد؟

با احتیاط پیش بینی کن!
پیشتازی تراکتور در جدول رده بندی لیگ طوری است 
که بعید به نظر می رسد این تیم قهرمان نشود. با این حال 

اگر یک نکته ما را در این زمینه به تردید بیندازد، آن اطمینان خاطر 
بیرانوند اســت. او این فصل از نظر فنی هر کاری از دستش برآمده 
انجام داده تا تراکتور قهرمان نشود، اما برخلاف کوشش های او، این 
تیم در مسیر موفقیت است!  بیرو بعد از تســاوی با چادرملو گفت: 
»همه مطمئن باشند قهرمانی مال تراکتور است. بروید بخوابید.« این 
کلمات، آدم را یاد مصاحبه های مکرر بیرانوند در خلال جام ملت های 
آسیا می اندازد؛ جایی که او چپ و راست می گفت روز بعد از فینال با 
جام در تهران است، اما در نیمه نهایی به تنهایی قطر را رستگار کرد و 
باعث حذف تیم ملی ایران شد. شما یک نفر با احتیاط پیش بینی کن!

کارت قرمز، برد تضمینی!
خدابنده لو که در مقطعی از فصل جاری به ترکیب اصلی پرسپولیس 
رسیده بود، 2 هفته است که پشت سر عنایت زاده مانده؛ هافبکی که 
کارتال به او اعتقاد دارد و در بازی با نساجی هم تنها گل مسابقه را به 
ثمر رساند. خدابنده لو اواسط نیمه دوم این مسابقه فرصت حضور در 
میدان را پیدا کرد، اما خوش شانس نبود و به خاطر یک برخورد شدید 
و با بازبینی مفصل تصاویر کارت قرمز مستقیم دریافت کرد. البته که 
اخراج خدابنده لو تأثیری در برتری پرسپولیس نگذاشت و این تیم 
3  امتیاز را به تهران آورد، هرچند خود »مملی« بازی با سپاهان را از 
دست داد. خدابنده لو 2 بار دیگر هم در این فصل کارت قرمز گرفته 
که تیمش در آن 2 مسابقه هم بردهای شیرینی به دست آورده: برابر 

الشرطه در لیگ نخبگان آسیا و مقابل تراکتور در دور برگشت!

یک سری بازیکن هستند که اســماعیل کارتال به وضوح به آنها 
اعتقاد ندارد. مسعود ریگی، یاسین سلمانی، سعید صادقی و عیسی 
آل کثیر از این دست هستند و اگر مربی ترکیه ای سر جایش باقی بماند، 
بسیار بعید اســت اینها فصل آینده شانسی برای حضور در پرسپولیس 
داشته باشند. به نظر می رسد داستان فرشاد فرجی هم همین باشد. او واقعا 
فصل خوبی را پشت سر  گذاشت و از نظر فنی حتی از ایوب عملود هم بهتر 
بود، اما کارتال مدافع مراکشی را به فرجی ترجیح داد و حالا همزمان با 
مصدومیت عملود، از یعقوب براجعه در پست دفاع راست استفاده می کند. 

کار فرجی تمام است؟ شاید.
 چقدر بد بازی کرد پرسپولیس. این تیم هیچ شباهتی به آن تیم 
آماده روزهای پایانی سال قبل ندارد. 2 بازی اول را به سرماخوردگی 
ربط دادند و شاید هم درست می گفتند، اما بعد از 20 روز قاعدتا داستان باید 
جمع شده باشد دیگر. قرمزها با خوش اقبالی در قائم شهر برنده شدند و 
روند فعلی شان واقعا جالب نیست، مگر اینکه این برد دراماتیک با اتفاقات 
اواخر بازی و خراب شدن پنالتی کوین یامگا، دوباره این تیم را سر حال 
بیاورد و باعث شود آنها یک شوک روانی مثبت بگیرند. پرسپولیس هفته 

بعد بازی مهمی با سپاهان دارد.
علیرضا عنایت زاده بازیکن خوبی به نظر می رسد. این فقط به خاطر 
گل زیبایی که زد نیست، یک ضربه ســر چکشی و زاویه دار که 
برتری پرسپولیس را به همراه آورد، بلکه نوع فوتبال او در فرصت کوتاهی 
که داشته نظرها را به خودش جلب کرده است. از همان بازی با آلومینیوم 
که عنایت زاده چیزی حدود 20 دقیقه فرصت حضور در میدان پیدا کرد، 
روشن بود که باید او را جدی تر گرفت. این بازیکن برابر استقلال خوزستان 
فیکس شد و نمایش بدی نداشت، برابر نساجی هم که گل زد و خوب بود. 
می شود به عنایت زاده 21 ساله امیدوار بود. باید صبر کرد و دید. بازی کردن 

جوانان اتفاق خوبی است.
و در نهایت فاجعه ای تکراری به اســم گزارشگر بازی. در جریان 
پخش مسابقه نساجی و پرسپولیس شما هر چیز بی ربط و باربطی 
را می توانستید از زبان آقای گزارشگر بشنوید؛ از آمدن و رفتن کارلوس 
کی روش به فوتبال ایران تا ترافیک و تصادفات جاده ای! شاید با اغماض 
درصدی از جانبداری گزارشگر از تیم شهرش قابل درک باشد، اما اینطور 
بوق برداشــتن و به صدا در آوردن آن در طول بازی واقعا زننده اســت 
و اعصاب مخاطب غیرهمســو را به هم می ریزد. گزارشگر این مسابقه 
90دقیقه به سود نســاجی تبلیغ کرد و اوج این داستان در اعلام پنالتی 
لحظات پایانی به سود تیم شهرش بود؛ جایی که بیم آن می رفت درصورت 
گل شدن پنالتی، او خودش را به حلقه شادی بازیکنان برساند! بعد از عقب 
افتادن نساجی هم آقای گزارشگر پیله کرد به تیم های بدون هوادار تهرانی 
که چرا باید در لیگ باشند و جای محبوب ترها را بگیرند. بسیار خب؛ ما هم 
به اینها نقد داشتیم و داریم، اما شما خودت 2تا بازی را ببر، بعد از بقیه ایراد 
بگیر! خلاصه اینکه به نظر می رسد مشکل تاریخی گزارش های یکطرفه در 

بعضی شهرها قرار نیست حل شود.



ژاد
س ن

عبا
د 

حم
ي/ م

هر
مش

س: ه
عك

HAMSHAHRI   ISSN 1735- 6386  Vol.33  No.9365   SUN   APR.13 شماره 9365   2025  سال سی وسوم 14 شوال 1446   یکشنبه 24 فروردین 1404  

ورزش
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بازار تهران 
پوست می اندازد

 عملیات اصلاح هندسی و بازگشایی خیابان 
به مساحت ۳۰۰ مترمربع انجام شد

6۰۰ اتوبوس برقی و ۳رام قطار و 27۰۰ اتوبوس 
برقی و دیزلی در تهران فعال می شود

رفع بن بست محله حمزه آباد 
پس از 20سال

 اتوبوس های جدید 
در راه تهران

دسترسی جدید خیابان گلستان به میدان نماز، رفت و آمد 
اهالی این محله را آسان کرد

 حمل ونقل عمومی پایتخت در نیمه اول سال 
جان دوباره می گیرد

صفحه 16

صفحه 16

صفحه 14

طرح زیرگذر و پیاده راه گلوبندک و بازپیرایی 
میدانگاه سبزه میدان  به بهره برداری رسید

عرضه خدمات ورزشی 30تا 40درصد 
ارزان تر از همه جا

»تهران در ماه های پیــش  رو در تدارک مفصل برنامه های ورزشــی 
خواهد بود.« این خبر در ماه های پایانی ســال تحصیلــی و آغاز ایام 

فراغت خبری خوش برای دانش آموزان و دانشجویانی است که مخاطب اصلی این برنامه ها 
هستند. برگزاری جشنواره های ورزشی، شهری و ملی تنها 2مورد از این فهرست است. به  
گفته حسین اجاقی، رئیس سازمان ورزش شهرداری تهران، تا پایان امسال 39مجموعه  
ورزشی قدیمی شهرداری تهران بازسازی می شــود تا همه مجموعه ها شرایط مناسبی 
برای خدمت رسانی به مردم تهران داشته باشند؛ مجموعه هایی که برخی از آنها با 30تا 

40درصد ارزان تر از تعرفه های دولتی پذیرای شهروندان هستند.

» قیمت های نجومی میوه های نوبرانه!، دست مردم از میوه های بهاری 
کوتاه شد. غافلگیری مردم از نرخ عجیب نوبرانه ها و..« اینها تنها 
تعدادی از تیتر خبرهایی است که طي روزهای اخیر در شبکه های 
مجازی دست به دست شده و واکنش کاربران را به دنبال داشته است. 
البته این ماجرا فقط مربوط به امسال نیست؛ هر سال در آغاز فصل 
بهار، میوه های نوبرانه مثل چغاله بادام، گوجه ســبز ، توت فرنگی 
و... با قیمت های نجومی وارد بازار مي شوند و به عنوان نوبرانه های 
لاکچری در سبد خرید برخی خانوارها قرار می گیرند. امسال هم به 
روال گذشته این میوه های به ظاهر پرطرفدار با قیمت های میلیونی 
فروخته و حتی در قامت کالای لوکس و در بسته های 100گرمی 
عرضه می شــوند. با این عدد و رقم ها به نظر می رسد، واقعا 
دست بسیاری از خانواده ها از خرید این نوبرانه ها کوتاه 
شده اســت؛ برای همین در نخستین روز هفته 
راهی چند بازار میوه وتره بار تهران شدیم.

فراوانی عرضه میوه های فصل بهار در بازارهای میوه وتره بار تهران

تفاوت مشهود قیمت  ها
 به این اعداد نگاه کنید، ارقام نشان دهنده تفاوت مشهود قیمت

   نوبرانه ها در بازارهای تره بار و مغازه ها و
 میوه فروشی سطح شهر است.

 چغاله بادام: 14۰هزار تومان 

  توت فرنگی: 1۳5هزار تومان
 ملون: ۳۳هزار تومان

 هندوانه: 22هزار تومان 
 گلابی: 55هزار تومان

 چغاله بادام: 8۰۰هزار تومان 

 توت فرنگی: ۳۰۰هزار تومان
 ملون: 69هزار تومان

 هندوانه: ۳۰هزار تومان

 گلابی: 74هزار تومان

 قیمت هر 
کیلوگرم میوه 

نوبرانه در میادین 
و بازارهای تره بار

 قیمت هر 
کیلوگرم میوه 

نوبرانه در 
میوه فروشی های 

سطح شهر

قیمت  میوه در مغازه ها 
خیلی گران است 

برای بررســی چند و چون قیمت میوه های نوبرانه فصل بهار، 
راهی چند بازار میوه وتره بار در تهران شــده ایم. بانویي میانسال با 

چند کیســه خرید در صف صندوق غرفه میوه بازار تره بار آزادگان در 
شمال شرق تهران ایستاده است و وقتی از او درباره قیمت نوبرانه ها در 
این بازار می پرســیم، لبخندزنان می گوید: نوبرانه ها تازه به بازارهای 
تره بار رســیده  اند؛ چند روز پیش که مراجعه کردم، خبری از چغاله 

و توت در بازار نبــود. بچه هایم چغاله بادام خیلی دوســت دارند 
ولی با این قیمت های میوه فروشــی ها نتوانســتم برایشان 

تهیه کنم تا اینكه امروز به اینجا آمدم و خرید کردم. 
خودتان قیمت ها را ببینید متوجه تفاوت آن 

با مغازه های بیرون می شوید.

مشتری 
تره بارم نه مغازه

مقصد بعدی مان تره بار صادقیه در محدوده غرب تهران 
است. اینجا هم در باکس های شیشه ای چغاله های ریز و درشت 

دلفریبی می کنند و غرفه دار هم سعی دارد با آب وتاب مشتری ها را 
به سمت غرفه اش جذب کند. در همان حول وحوش، سراغ پیرمردی 
می رویم که یک ظــرف توت فرنگی و چغاله بادام در دســت دارد و از 
او درباره اختلاف قیمــت نوبرانه ها در مغازه ها و بازار تره بار ســؤال 
می کنیم که ابروهایش را در هم می کشــد و اینطور می گوید: من 

که دندان چغاله خوردن ندارم اینها را برای نوه هایم خریده  ام. 
از قیمت بیرون هم خوب خبر دارم اما من سال هاســت 

مشتری همین بازار میوه وتره بار محله مان هستم 
 و از مغازه خرید نمی کنم چون خیلی 

گران  فروشند.

گوجه سبز 
میلیونی

بررسی های ما از مغازه های مناطق مختلف تهران 
نشــان می دهد که قیمت هر کیلوگرم گوجه سبز در 
تهران بین 700هزار تا 2میلیون تومان اســت. اما این 
میوه فقط در مغازه های ســطح شهر عرضه می شود. 
به گفته مدیرعامل ســازمان میادین و میوه وتره بار 

این نوبرانه تا زمانی که قیمت به اندازه نرخنامه 
کاهشی نشود در میادین میوه وتره بار 

توزیع نخواهد شد.

هر کیلو چغاله بادام 
140هزار تومان

براساس بررسی های میدانی، نوبرانه ها و برخی محصولات در 
بازارهای میوه وتره بار با قیمت و کیفیت مناســب عرضه می شوند 

ولي هنوز از گوجه سبز خبری نیست. مهدی بختیاری زاده، مدیرعامل 
 ســازمان مدیریت میادین میوه و تره بار دراین باره می گویــد: با توجه به 
گران بودن قیمت میوه های نوبرانه بهاری در مغازه های سطح شهر، با هدف 
کوتاه کردن دست واســطه ها و کاهش قیمت ها این نوبرانه ها را مستقیم از 
تولیدکننده خریده ایم. از این رو چغاله بادام بــا قیمت هر کیلو ۱40هزار 
تومان و توت  فرنگی به قیمت هر کیلو ۱3۵هــزار تومان در میادین و 

بازارهای میوه وتره بار به فروش می رسد. سازمان مدیریت میادین 
میوه وتره بار شهرداری تهران ســعی دارد تا با ارتقای تنوع 

محصولات میادین و بازارهــای میوه وتره بار امكان 
خرید آســان و با قیمت مناسب را برای 

شهروندان مهیا کند.

14۰
هزار تومان قیمت 
عرضه یک کیلوگرم 

چغاله بادام در بازارهای 
میوه وتره بار است.

5۰۰
 تا 600تن نیاز روزانه 

شهر تهران به 
سیب زمینی است.

17۰
تا 180تن روزانه 

سیب زمینی در بازارهای 
میوه وتره بار توزیع 

می شود.

گامی برای تضمین سلامت مردم 
حســین اجاقی، رئیس سازمان ورزش شــهرداری تهران: بازسازی 
مجموعه های ورزشــی، امســال هم مانند ســال گذشــته یكی از مهم ترین 
فعالیت های اجرایی خواهد بود. عمر برخی از مجموعه های ورزشــی تهران به 
بالای 20سال رسیده است و اگر بازسازی نشوند، درهای این سرمایه های شهر 
به روی مردم بسته می شود. بیشتر این مجموعه های ورزشی تخفیف دارند و 
مناسب قشر متوسط و ضعیفی اســت که مخاطب اصلی ورزش در تهران به 
شمار می رود. در حال حاضر، مجموعه های ورزشی ای در تهران داریم که 30تا 
40درصد از تعرفه های دولتی ارزان ترند و این ویژگی باعث می شود مخاطبان 
بسیاری پیدا کنند. مورد دیگر ارائه تعرفه های ارزان وترویج ورزش همگانی است 
که نیاز مردم شهر در سنین و رده های گوناگون محسوب می شود. ما با تشویق 
مردم به فعالیت بیشتر، سلامت جسمانی آنها را تضمین می کنیم. سلامت روحی 

و روانی و نشاط اجتماعی نیز از دیگر تبعات این خدمت رسانی است.

 فروردین تا 
اوایل خرداد

 برگزاری 
فینال های 

مسابقات قهرمان  
شهر3

خرداد
 و تیر

 برگزاری مسابقات 
کلانشهرهای 

کشور به میزبانی 
تهران در بخش 
بانوان و آقایان 

نیمه اول
 تیر

 آغاز رویداد قهرمان  
شهر4 با رویكرد جدید 
و محور موقعیت های 
جغرافیایی شهر تهران 

مرداد
 و شهریور

برگزاری جشنواره 
تابستانی شهر 
در مناطق و 
بخش های 
مختلف 

امسال برنامه پهنه های ورزشی 
نظیر امام رضایی ها با محوریت 
کودک و نوجوان اجرا می شود.

بازسازی و نوسازی مجموعه های 
ورزشی به موازات اقدامات 
ورزشی انجام خواهد شد.

2۰
سال میانگین عمر 
فعلی مجموعه های 
ورزشی شهرداری 

تهران است.

12
مجموعه ورزشی 

در پایتخت امسال 
بازسازی کامل 

می شود.

1۰
سال مدت استفاده 

از مجموعه های 
ورزشی پس از 
بازسازی است.

245
میلیارد تومان 

برای اجرای زیرگذر 
گلوبندک هزینه 

شده است

۳۰۰۰
 مترمربع بهسازی 
میدانگاه تاریخی 

سبزه میدان 
وسعت دارد

%55
 اماکن 

گردشگری تهران 
در منطقه 1۲ 

واقع شده است

تقویم رویدادهای ورزشی

پریسا نوریگزارش
روزنامه نگار
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پردیستئاترمنطقه6،پاسخیبهنیازهایجامعههنری

محمدامین توکلی زاده، معاون امور اجتماعی و فرهنگی شهردار تهران: منطقه6 قلب فرهنگی تهران با بیشترین تعداد 
سالن های تئاتر و مراکز هنری اســت. جانمایی و احداث پردیس تئاتر در این منطقه، یک پاســخ راهبردی به نیازهای 

انباشته جامعه هنری و شهروندان علاقه مند به فرهنگ در تعامل نزدیک با وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است.

ساماندهیدستفروشاندرچهارراهولیعصربایداستمراریابد
علیرضا نادعلی، سخنگوی شورای اسلامی شهر تهران: شرایط انتهای اسفند ماه و بازار شب عید باعث شده 
بود که موضوع ساماندهی دستفروشان در اطراف چهارراه ولیعصر مانند قبل دنبال نشود، اما لازم است که 

شهرداری اجرای ساماندهی در چهارراه ولیعصر و خیابان های اطراف آن را با عزم جدی دنبال کند.

محمد سرابی؛ روزنامه نگارجهان

صفحه آرا: آرش شاه سمندی

از افتتاح پروژه ها تا رکودشکنی آسفالت
 مهدی صداقتی، مدیرعامل سازمان مهندسی و عمران شهر 
تهران: 45 پروژه عمرانی در حال افتتاح در دوره مدیریت شهری 
کنونی پیش بینی شده که نشان دهنده تلاش مستمر برای بهبود 
زیرســاخت ها و خدمات شــهری در تهران اســت. امیدواریم با 
حمایت های شورای شهر و کمیســیون عمران تعداد بیشتری از 
پروژه ها به زودی به بهره برداری برسند.  برای امسال افتتاح پروژه های بزرگی چون پروژه 
شهید شوشتری و... تعریف شده اســت. برنامه ریزی برای رفع مشکلات 10نقطه مورد 
مطالعه توسط سازمان مشاور فنی مهندسی انجام شده و هدف این است که امسال، با انجام 
اقدامات لازم، کمترین میــزان از کارها برای دوره آینده باقی بمانــد؛ مگر در مواردی که 
ضرورت کار ایجاب کند. در حوزه آســفالت برنامه ریزی شــده که رکورد یک میلیون و 
500هزارتن آسفالت امسال به ثبت برسد. این اقدام نشان دهنده آمادگی زیرساخت ها و 

تلاش های مداوم در حوزه فنی و عمرانی و مالی و اقتصادی است.

ساخت 2هزار واحد پارکینگ   
 مجیــد امانــی، مدیرعامل 
ســازمان عمرانــی مناطق 
شهرداری تهران: فعالیت های 
عمرانی در تهران تنها محدود به 
آســفالت و ایجــاد تقاطع هــای 
غیرهمسطح نبوده و پروژه های گسترده تری نیز در حال 
انجام اســت؛ به طوری کــه در ســال 1404، پروژه های 
بزرگ تری اجرا می شود. در 2ســال گذشته هزار واحد 
پارکینگ طبقاتی به مردم شهر تهران تحویل داده شده و 
بیش از 2هزار واحد پارکینگ دیگر در حال احداث است.  
6پایگاه مدیریت بحران شهر تهران در این دوره مدیریت 
شهری توسط این سازمان تا کنون احداث شده است. چند 
پایگاه دیگر نیز در دست احداث قرار دارد .   در منطقه 12 
احداث یک کارگاه پشــتیبانی و ســاختمان های اداری 
پردیس ۳ و 4 پیش بینی شــده است. همچنین عملیات 
اجرایی پروژه »خانه شهر« هم تمام شده و با اجرای برخی 

فعالیت ها آماده بهره برداری شده است.

بازار تهران زیباتر می شود
 محمد آیینی، شهردار منطقه ۱2: منطقه12  
خود یک کلانشهر محســوب می شود. روزانه 
حدود یک  و نیم میلیون نفــر در محدوده بازار 
تردد دارند و این موضوع ضرورت توجه ویژه به 
زیرساخت ها و خدمات شــهری را دوچندان 
می کند. زیباســازی و ارتقای کیفیت خدمات در بازار به عنوان مرکز 
اقتصادی کشور اهمیت بســیاری دارد. امیدواریم با همکاری تمامی 
نهادها و شهروندان، تحولی چشمگیر در نوسازی و توسعه این منطقه 
ایجاد شود. همچنین برنامه هایی برای ایجاد سردرهای جدید و بهبود 
زیرساخت های این بازار در دست اقدام است که با همکاری های لازم با 
سازمان مهندســی و ســازمان فنی و عمرانی این پروژه ها به زودی به 

مرحله اجرا می رسند.

صبح روز گذشته پیش از آنکه کسبه بازار تهران کرکره های مغازه های خود را 
بالا ببرند و این محدوده از پایتخت یک روز شلوغ دیگر را تجربه کند، 2پروژه 
مهم شهری با حضور مســئولان به بهره برداری رسید تا زمینه رفاه و آسایش 
شهروندان فراهم شود. این پروژه ها شــامل زیرگذر و پیاده راه گلوبندک و 
بازپیرایی میدانگاه تاریخی سبزه میدان می شود که در نخستین پویش امید و 
افتخار در سال ۱۴۰۴ افتتاح شدند. در آیین افتتاح، مسئولان خبرهای خوشی 

از پروژه های اجرایی در محدوده بازار و تهران دادند.

تلفیق معماری مدرن و سنتی در میدانگاه 2۰۰ساله
ســاعت 8صبح، هنوز از ازدحام بازار خبری نیست و بیشتر مغازه ها تعطیل  هستند، 
اما در میدانگاه ســبزه میدان جمعیت زیادی گردهم آمده اند. عملیات بهسازی این 
میدانگاه که قدمتش به 200سال می رسد، اواخر سال 1402توسط سازمان عمرانی 
مناطق شهرداری تهران شروع و اواخر سال گذشته تکمیل شد. در همان ایام به دلیل 
حجم بالای مراجعه ها حصارهای کارگاهی میدان برداشته شد تا تردد مردم آسان تر 
باشــد. در نتیجه این روزها رهگذران با فضایی جدید مواجه می شوند که تلفیقی از 
معماری مدرن و سنتی است؛ چراکه در نوع و رنگ کاشی های به کار رفته در ستون ها 
هر دو سبک به نمایش درآمده و هواکش های زیرزمین به صورت هماهنگ در سکوهای 
متحدالشکل به عنوان جایگاهی برای گلدان های سنگی مخفی شده تا زیبایی میدان 

دوچندان شود و تمامی این تفاوت ها از چشم عکاسان دور نمی ماند.

پیاده روی در زیرگذر ۴۰۰متری
دومین محل افتتاح، پیاده راه زیرگذر چهارراه گلوبندک است؛ چهارراهی که در تقاطع 
خیابان های 15خرداد و خیام قرار دارد و به دلیل همجواری با بازار تهران گفته می شود 
روزانه بیش از یک و نیم میلیون نفر در آن تردد دارند. تاکنون شهروندان برای عبور 
از خیابان خیام و دسترسی به پیاده راه 15خرداد و بازار تهران باید از میان خودروها و 
موتورسیکلت سواران عبور می کردند که گاه نتیجه اش تصادف بود، اما حالا با افتتاح، 
تردد از زیرگذر انجام می شود. حتی برای ورود به آن نیازی به بالا رفتن و پایین آمدن از 
پله ها نیست؛ چون برایش آسانسور و پله های برقی  زیادی تدارک دیده اند. در محوطه 
400متری زیرگذر هم می توان یادی از تهــران قدیم کرد؛ چون آجرهای قزاقی زرد 

جلوه ای متفاوت به محیط داده اند.

تولید خرده چوب از زباله های شهری
معمولا جنگل ها و عرصه های طبیعی یا اراضی کشاورزی، 
تولید کننده ضایعات چوب محسوب می شوند اما بخشی 
از زباله تولیدشده در شهرهای دنیا هم شامل پسماند 
چوبی است. در گذشته پسماند چوبی همراه زباله تر دفن 
یا در فضای باز سوزانده می شد اما امروزه هر نوع ضایعات 
چوب به تکه های کوچک خرد می شود که چیپس چوب 
نام دارد. چیپس چوب کاربرد هــای مختلفی در حفظ 
محیط زیست و کاهش حجم زباله کلانشهر های جهان 
پیدا کرده است.شهرداری تهران نیز بخشی از چوب های 
به دســت آمده از پســماند پایتخت را به همین شیوه 

بازیافت می کند و مورد استفاده قرار می دهد.

ژاپن 

تبدیل مبلمان به خرده چوب

سوزاندن زباله های چوبی در شهر های ژاپن باعث شده است که 
بعضی از شــهر داری ها برنامه های بازیافت مخصوص زباله های 
حجیم را اجرا کنند. در این برنامه ها، شــهروندان می توانند با 
استفاده از اپلیکیشن های گوشــی تلفن همراه که برای فروش 
لوازم دست دوم ســاخته شده اســت؛ زباله های بزرگی مانند 
مبلمان را به شهرداری بفروشند. وقتی اعلام شد که سوزاندن 
زباله هــای چوبی باعث آلودگی هوا می شــود، شــهرداری ها 
بدون اینکه در انتظار مشخص شدن ســهم آلایندگی ناشی از 
زباله ســوزی بمانند، کار جمع آوری مبلمان فرســوده و انواع 
لوازم چوبی دیگر را شروع کردند.در سال 2022 شهرداری شهر 
نیشی نومیا این کار را شروع کرد. البته مبلمان چوبی سالم انبار و 
به نیازمندان داده می شود اما هر وسیله چوبی فرسوده به کارخانه 
تولید چیپس چوب ارسال خواهد شد. شهر کوچک گاماگوری 
هم در همین سال شــروع به خرید لوازم چوبی از مبل و کمد و 
جعبه های مختلف از شهروندان کرد. در یک دوره زمانی مشابه 
ســالانه، تعداد مبلمان چوبی که به بخش بازیافت شهرداری 

تحویل می شد از 18قطعه به 202قطعه رسید.

کاهش زباله های حجیم
الگوی جمع آوری لوازم چوبی شهر گاماگوری به شهر های اطراف آن 
هم گسترش پیدا کرد و تعدادی از نیازمندان هم برای دریافت مبلمان 
در سایت شهرداری ثبت نام کردند. سال202۳ شهرداری منطقه 
شیناگاوا در توکیو این الگو را به کار گرفت و کارخانه تبدیل زباله های 
چوبی به چیپس را راه اندازی کرد. قطعات فلزی و شیشه ای مبل ها 
جدا و به بخش دیگری برای تبدیل به مصالح ساختمانی فرستاده 
می شدند. چوب ها هم به صورت چیپس در می آمدند. چیپس چوب 
برای استفاده در فضای سبز و طرح های محیط زیستی مورد استفاده 
قرار می گیرد یا به کارخانه های تولید محصولات کاغذی و چوبی 
داده می شود تا در مسیر بازیافت قرار گیرد. میزان مصرف محصولات 
چوبی در توکیو زیاد است و در مواقعی، با تبدیل این بخش از زباله های 
شهری به چیپس چوب، نزدیک یک چهارم وزن کل زباله های حجیم 

کاسته شده است.

اوکراین

توسعه شهری با بازیافت چوب

شهرداری شهر کونوتوپ اوکراین از تبدیل زباله های چوبی شهر 
به چیپس چوب چند هدف جداگانه دارد. دفن زباله در شهر های 
اوکراین چندان سازماندهی شــده نیست و بعضی از محل های 
دفن به پایان عمر مفید خود رسیده اند. نزدیک 90درصد زباله ها 
بازیافت نمی شوند و چند هزار مرکز دفن زباله شهری در کشور 
وجود دارد. در سال 202۳ قوانین مدیریت پسماند الزامی شد 
و شهرداری های اوکراین اکنون به دنبال بازیافت هرچه بیشتر 
زباله ها هستند. یک اتحادیه از شهرداری های شهرهای کوچک 
با مشورت سازمان هایی از دیگر نقاط اروپا مانند آلمان و دانمارک 
این طرح ها را بررســی می کند. شهرداری کونوتوپ و شهر های 
کوچک اطرافش دیگر جای زیادی برای دفن زباله ندارند. در این 
محدوده ۳00هزار نفر زندگی می کنند که سالانه 80تا 100هزار 
تن زباله تولید می کنند. خســارت جنگ روسیه و اوکراین هم 

مشکلات مدیریت پسماند را بیشتر کرده است.

کاربرد های مختلف 
مهم ترین قسمت برنامه بازیافت کونوتوپ شامل تولید چیپس 
چوب است. چیپس به دست آمده کاربرد های مختلفی دارد. بخشی 
از آن روی محل دفن زباله قبلی قرار می گیرد تا زمینه رشد گیاهان 
را فراهم کند و مانع فرسایش بادی و آبی شود. قسمت دیگری از 
چیپس چوب هم با ضایعات مواد غذایی و زباله های تر دیگر ترکیب 
و تبدیل به کمپوست خواهد شد. این کمپوست هم برای فضای 
سبز شهرداری استفاده می شود و هم به مشتریان فروخته خواهد 
شد. آخرین استفاده از چیپس هم فرستادن باقیمانده آن به نیروگاه 
حرارتی کوچکی است که ابتدا برق مجموعه کارخانه بازیافت را 
تامین می کند ولی در آینده خواهد توانســت برق اضطراری هم 
برای شهر تولید کند زیرا چیپس ها حرارت زیادی ایجاد می کنند. 
شهرداری کونوتوپ امیدوار است اجرای این طرح ها باعث افزایش 
استاندارد های محیط زیستی شهر شود و اعتبار مدیریت شهری را 
بیشتر کند تا در آینده مانعی برای جذب سرمایه  گذاری لازم برای 

توسعه شهری وجود نداشته باشد.

 مسئولان
 چه خبر خوشی 

دادند؟

مردمدرپروژههایشهرشریکمیشوند
پای بخش خصوصی به  اجرای طرح های سرمایه گذاری شهرداری باز شده است نگاهی به لیســت پروژه های ســرمایه گذاری 

مشارکتی تکمیل شده یا در حال تکمیل تهران 
رد پای مشخص بخش خصوصی را در اجرای این 
پروژه ها نشان می دهد. طرح های مهم و تأثیرگذار 
تجاری، فرهنگی و خدماتی مثل شــهر آفتاب، 
شهربازی بسیج، بیمارســتان آتیه2 و بسیاری 
دیگر از طرح هایی که تنها چند گام تا بهره برداری 
فاصله دارند ازجمله پروژه هایی هستند که در آنها 
بخش خصوصی و شهرداری دست همکاری به هم 
داده اند تا شهر و مردم از آن سود ببرند. خبر خوب 
اینکه این همکاری قرار است در سال جدید چفت 
و بست محکم تری پیدا کند و جدی تر دنبال شود. 
نوید خاصه باف، مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری 
و مشارکت های مردمی شهرداری تهران اطلاعات 

بیشتری در این زمینه می دهد.

آغاز فاز اجرایی برنامه ها
فاز اجرایی برنامه های این ســازمان در راستای تحقق شعار 
سال1404 با عنوان »سرمایه گذاری برای تولید« شروع شده 
اســت. جهت گیری ها و برنامه ریزی های کلان این سازمان 
از سال گذشته بر همین مبنا طراحی شــده و حالا با اعلام 
رسمی شعار سال، اجرای این مسیر با جدیت بیشتری دنبال 

خواهد شد.

طرح جامع سرمایه گذاری به شورا می رود
در روزهــای آینــده، طرح جامعی شــامل 
جزئیــات برنامه هــای اجرایــی ســازمان 
ســرمایه گذاری و مشــارکت های مردمــی 
شــهرداری تهران در قالب لایحه به شورای 
اسلامی شهر تهران برای تصویب ارائه خواهد 
شد تا شهروندان و ســرمایه گذاران با مسیر 
پیش  رو برای مشارکت در سرمایه گذاری ها 

بیش از پیش آشنا شوند.

زیرساخت ها فراهم شد
اقدامات زیرســاختی متعددی برای 
تســهیل فراینــد جــذب ســرمایه، 
طراحی ابزارهای نوین مالی و هدایت 
سرمایه های خرد مردمی به پروژه های 
سودآور شهری انجام شــده است و با 
وجود نیاز به هماهنگی های تخصصی 
و دریافت مجوزهای قانونی، اکنون در 
مرحله ای هستیم که می توانیم برنامه ها 

را وارد فاز عملیاتی کنیم.

نگاه محدود به مقوله تولید نداریم
تولید صرفا محدود به کالا و صنعت نیســت، بلکه شــامل 
حوزه هایی مانند فناوری، خدمات، زیرســاخت، ســلامت، 
گردشگری و حتی تولید اندیشه نیز می شود. ازاین رو، سازمان 
ســرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شــهرداری تهران 
پروژه هایی در حوزه انرژی های تجدیدپذیر، خودروهای برقی، 
فناوری اطلاعات، سلامت و کشــاورزی، قراردادی طراحی 

کرده که برخی از آنها وارد فاز اجرا شده اند.

موفق ترین پروژه های مشارکتی تهران کدامند؟
پروژه بلیت الکترونیک، شــهر آفتاب، هایپراستار باکری، بیمارســتان آتیه2، مجتمع 
صادقیه، شهربازی بسیج و بسیاری دیگر از پروژه ها که  در شــهر تهران در حال اجرا یا 

خدمات رسانی به مردم است  با مشارکت شهرداری تهران و بخش خصوصی اتفاق افتاد.

استفاده از ظرفیت های قانونی
از ظرفیت هــای مغفول مانــده قانونــی 
شــهرداری تهران برای ورود مســتقیم به 
پروژه های درآمدزا در گذشته به طور کامل 
بهره برداری نشــده و یکــی از اولویت های 
اصلی ما در ســال جدید فعال ســازی این 

امکان قانونی است.

جذب سرمایه گذاران بزرگ بخش 
خصوصی و مشارکت دهی مردم از 

طریق سرمایه های خرد

سرمایه گذاری مستقیم 
شهرداری در پروژه های سودآور 

براساس اختیارات قانونی

تعیین تکلیف پروژه های 
نیمه تمام و چالشی 

سال های گذشته
چه پروژه های کلان مهمی در دست اجراست؟

  پروژه زباله سوز 6هزار تنی تهران در قالب سرمایه گذاری ای بالغ بر 500میلیون دلار 
 احداث هتل و ساختمان اداری برج میلاد با حدود 10همت سرمایه گذاری خارجی

  ایجاد پارکینگ و مرکز تجــاری در ضلع جنوبی حرم حضــرت عبدالعظیم)ع( با 
سرمایه گذاری حدود ۳.5همت

  بوستان آزادگان به عنوان طرحی چندمنظوره شامل پارک آبی، فودکورت، پیاده راه، 
مسیر دوچرخه سواری، موزه و کوشک امیرسلیمانی به ارزش 2.5همت

  مرکز تجارت جهانی شهرآفتاب2 با حدود ۳همت
  مجتمع مسکونی اوین-درکه با 2همت سرمایه گذاری

وضعیت 
طرح های 

سرمایه گذاری 

182
فرصت سرمایه گذاری در 
سال1403)تا 8دی ماه( 

در مناطق مختلف تهران 
شناسایی شده است.

21
پروژه در ســال1403)تا 
8دی مــاه( در مناطــق 
مختلف مرحلــه انعقاد 
قرارداد را طی کرده اند. 

پروژه های 
سرمایه گذاری 

تعیین 
تکلیف شده

 19پروژه
 

پروژه های 
سرمایه گذاری در 

حال رفع مشکلات 

11پروژه 

پروژه های 
سرمایه گذاری  

نیازمند زمان برای 
رفع مشکلات 

11پروژه 

 اولویت های
 حوزه سرمایه گذاری 

 و طرح های 
مشارکتی 



15

%۵۵
اماکن گردشگری 

تهران در منطقه ۱۲ 
واقع شده است.

نیلوفر ذوالفقاریگزارش
روزنامهنگار

یکشنبه  یکشنبه  2424 فروردین  فروردین 14041404- شماره  - شماره  93659365
برنامه ریزی برای ساماندهی دستفروشان مترو

رضا محمدنژاد، مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه: اسناد و داده های مرتبط با دستفروشان 
مترو در اختیار شرکت ساماندهی مشاغل قرار گرفته و برنامه ریزی برای اجرای فرایند ساماندهی دستفروشان 

به صورت کامل و مؤثر در حال انجام است.

افتتاح ایستگاه های خطوط توسعه ای مترو 
محسن هرمزی، معاون حمل ونقل و ترافیک شهردارتهران:  براساس برنامه ریزی های صورت گرفته خط۷ مترو باید 
به دانشگاه آزاد حصارک و خط۲ مترو نیز در ادامه توسعه خود به پایانه شرق برسد. شروع به ساخت ایستگاه های 

جدید و تکمیل خطوط قدیمی و همچنین توسعه خطوط۷ و ۲ متروی تهران در دستور کار قرار دارد.

سید محمد فخار؛ روزنامهنگاردرشهر

صفحهآرا:آرششاهسمندی

مراحل طرح 360درجه 
شناساییمعابرنیازمندترمیم

اولویتبندیاقدامات
انتخابپیمانکاروانعقادقرارداد 

اجرایبرنامههایعمرانی 

 اقدامات اجرایی طرح 360درجه 
مرمتناهمواریهایپیادهروها

همسطحسازیدریچهها
نصبسنگدال

لکهگیریآسفالت 
تعمیرجداولآسیبدیدهدرمعابر

هدف اصلی طرح 360درجه عمرانی تهران
اصلاح و تکمیل زیرساخت های شهری
زمان اجرای طرح 360درجه عمرانی تهران:3ماه

حجم کار تعریف شده در مناطق : 1000نقطه شهر

اجرای 3ماهه طرح 360درجه
 یکی از اولویت های عمرانی که امسال در تهران در دست 
اجرا قرار دارد، طرح 360درجه نگهداشت عمرانی تهران 
اســت که می تواند موجب تحولی بزرگ در پایتخت در 
قالب معابر اصلی و فرعی شهر شود. به موازات طرح های 
توسعه عمرانی که در معابر و بخش های مختلف تهران 
اجرا می شود باید تمرکز بر نگهداشت شهر نیز صورت 
گیرد تا هزینه  اقدامات عمرانی بعدی کاهش یابد و نمای 
شهری نیز در معابر مختلف به روز و زیبا شود، اما جزئیات 

اجرای این طرح در ماه های پیش رو به چه صورت است؟

از شناسایی تا اجرای عملیات عمرانی
سید محمد فیاض، مدیرکل اداره هماهنگی عمرانی 
شــهرداری تهران: هرکارعمرانیکهدرتهرانانجام
میشــودباهدایتونظارتصورتگرفتهاستوباید
کارتسهیلگریآننیزانجامشــود.دراینزمینهیکی
ازمهمترینپروژهها،آســفالتریزیمعابروبزرگراهها
بودهکهســالگذشتهشــهروندانزیادیراباآسایش
ترددیمواجهکرد.امســالباتدابیرمدیرانشــهری
طرحیرادردســتاجراداریمباعنــوانطرحتحولی
نگهداشتعمرانییا360درجهکه5موضوعومشکل
درنگهداشتشــهرتهرانراحلمیکنیم.البتهشهر
زندهاستومشکلاتهموارهدرحالایجادوزیادشدن
است.اینطرحبارویکردیجامعدربازهزمانی3ماهه
اجراخواهدشدکهشاملشناساییمعابرنیازمندترمیم،
اولویتبندیاقدامات،انتخابپیمانکار،انعقادقراردادو
اجرایبرنامههایعمرانیاست.اقداماتاجراییدراین
طرحشاملاینمواردمیشــود:مرمتناهمواریهای
پیادهروها،همسطحسازیدریچهها،نصبسنگدال،
لکهگیریآسفالتوتعمیرجداولآسیبدیدهدرمعابر
اصلیوفرعیبراساساولویتهایتعیینشده.دراین
زمینهنواحیموظفندبهفوریتمعابرنیازمندترمیمرا
شناســاییواقداماتاصلاحیراآغازکنندکهدراین
راستاارزیابیعملکردبراساسکیفیتاقداماتمعاونت

فنیوعمرانیمنطقهونواحیانجامخواهدشد.

مصطفی پورنصیری
mostafapnasiri@

امــروز بــا همــکاری وزارت فرهنــگ و 
#شــهرداری_تهران، نخســتین گام بــرای 
ساخت بزرگ ترین پردیس فرهنگی، هنری 
و تئاتر غرب آسیا در قلب پایتخت برداشته 
شــد. این پروژه نه تنهــا نیاز هنرمنــدان به 
فضای خلاقیــت را بــرآورده می کنــه، بلکه 
هویت فرهنگی تهران رو تقویــت و اون رو 

به قطب فرهنگی منطقه تبدیل می کنه.

دارا
Dbeshavard@

خبر ســاخت پردیــس تئاتــر در تهــران رو 
شــنیدم. چه کار خوبی! انصافا کار خوب 

تشویق داره!

عملیات ســاخت بزرگ تریــن پردیس فرهنگــی، هنری 
و آموزشــی غرب آســیا با حضــور وزیــر فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی و شهردار تهران در بوستان هنرمندان آغاز شد.

 واکنش به ساخت پردیس تئاتر در 
آغازروندســاختبزرگترینپردیــستئاترغرب
آسیادربوستانهنرمندانتهران،خبرمهمیبرای
طرفدارانفرهنگاســت.بااینخبرکهپنجشنبه
گذشــتهدرتهرانرســانهایشــد،یکیدیگراز
خواستههایشــهروندانوهنرمنداندراینشهر

عملیاتیمیشود.

تجهیزات: مجهز به پله برقی و 8دستگاه طول: ۴۰۰ مترمحدوده بازار هدف: بهبود وضعیت تردد و ترافیک خیام به سمت غرب و بالعکسویژگی: ایجاد دسترسی از سمت شرق خیابان نام پروژه: زیرگذر گلوبندک
آسانسور ازجمله آسانسورهای ۳۰ نفره و ۱۶نفره 

و آسانسورهای مخصوص حمل معلولان
ویژگی: بهره مندی از معماری ایرانی ـ اسلامی، 

حدود ۲۴۵میلیارد تومانهزینه اجرا: برق و سیستم  اطفای حریق دارای ۹ باب مغازه با تجهیزاتی مانند تابلوهای 
نام پروژه: بهسازی میدانگاه تاریخی 

سبزه میدان
وسعت: ۳هزار مترمربع 

هدف: بهبود وضعیت بازار و 
کسب وکارهای محلی

ویژگی: دارای ۲بنای تاریخی شامل 
سردر اصلی بازار و بانک ملی با تلفیق 

معماری سنتی و مدرن
هزینه پروژه: 

حدود ۷۰میلیارد تومان

اولین بهره برداری از پروژه 
عمرانی سال گذشته در حوزه 

فنی و عمرانی دسترسی 
جنوبی حضرت عبدالعظیم 
در ۱8 فروردین   ۱۴۰۳ بود. 

امسال هم  ۲۳فروردین ماه، 
۲پروژه دیگر در بافت مرکزی 

شهر افتتاح شد.

۳0
مسیر گردشگری سال 
گذشته برای شهر تهران 
تعریف شد که ۱۶مسیر 
خاص برای منطقه ۱۲ 

بوده است.

۲۴۵
میلیارد تومان برای 

اجرای زیرگذر گلوبندک 
هزینه شده است.

۳000
 مترمربع بهسازی 
میدانگاه تاریخی 

سبزه میدان 
وسعت دارد.

بهار امسال برای هنردوستان به خصوص اهالی 
تئاتر و نمایش، خبرهای خوبی به ارمغان آورد. 
عملیات ســاخت بزرگ ترین پردیس فرهنگی، 
هنری و آموزشــی غرب آســیا با پیش بینی 
2000صندلــی، فروردین1404بــا حضور وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و شهردار تهران آغاز 
شد. مهرداد باقری، رئیس ســازمان فرهنگی 
و هنری شــهرداری تهران از اجرای طرح های 
آینده نگرانه برای توسعه زیرساخت های هنری 

پایتخت خبر می دهد.

راه اندازی  پردیس   ایرانشهر 
رئیسسازمانفرهنگیوهنریشهرداریتهرانازارتقایزیرساختهایهنریوتجهیزبزرگترینپردیسفرهنگی،هنریوآموزشیغربآسیادرتهرانمیگوید

 توسعه 
زیرساخت های 
 هنری پایتخت 
در چند مرحله

مرحله اول:ظرفیتهاییدرمجموعههاومراکزفرهنگیشهرتهرانوجودداشت.دربیشاز3دههکه
اینمجموعههازیرنظرسازمانفرهنگیهنریشهرداریتهرانبودند،بهعلتعدمرسیدگی،عدمتکمیل
درسنواتگذشــتهیابازدهیپاییناینظرفیتهامورداســتفادهقرارنگرفتند.درمرحلهاولتوسعه
زیرســاختهایهنریتهران،اینظرفیتهابهروزرسانیشــدهوبهظرفیتمولدیتبدیلشدندکه

هنرمندانوشهروندانازآناستفادهکنند.

مرحله دوم: مجموعهبزرگوگستردهپردیستئاترتهرانتکمیلشدهاست.اینمجموعهپیشازاینافتتاحشدهبودامابهعلتمسائلو
مشکلات،اینظرفیتبزرگدرخدمتهنرهاینمایشیوفضایکلیهنرنبود.درمرحلهدومتوسعهزیرساختهایهنریپایتخت،این
مجموعهبهفضاینمایشیوهنریشهرتهراناضافهشد.پردیستئاترتهرانسهمبسیاربزرگیراازکالبدهایهنریشهرتهرانبهخود
اختصاصمیدهدواکنونبرایتکمیلوتجهیزبزرگترینپردیسفرهنگی،هنریوآموزشــیغربآسیاواقعدربوستانهنرمندان

500میلیاردتوماناعتبارپیشبینیشدهاست.

طراحی  آینده نگرانه برای افزایش 
ظرفیت هنری کشور

مهرداد باقری، رئیس سازمان 
فرهنگی و هنری شــهرداری 
تهران:مجموعه پردیسفرهنگی
هنریازنظــرعرصهوزمینارزش
ریالــیبالاییدارد.شــهرداریدر

توافقباارتشجمهوریاسلامی،اینزمینرابرایساخت
پردیستئاتربهکارگرفتهاست.نزدیکبه500میلیارد
تومانبرایفازتکمیلیپردیــسوتجهیزوبهرهبرداری
آنپیشبینیشــدهوتلاشایناستکهامسالدرمدار
بهرهبرداریقراربگیرد.طراحیهــایآیندهنگرانهبرای
ســالهایآتیدربزرگترینپردیسفرهنگی،هنریو
آموزشیغربآسیادربوستانهنرمندان،درنظرگرفته
شدهاست.تابهحالبهنیازموجودتاحدقابلقبولیپاسخ
دادهشده،امابایدبهطراحیهایمبتنیبرآیندهوظرفیت

هنریکشوربپردازیم.

۵00
میلیارد تومان اعتبار برای تکمیل 

و تجهیز بزرگ ترین پردیس 
فرهنگی، هنری و آموزشی غرب 
آسیا واقع در بوستان هنرمندان 

پیش بینی شده است.

۳۲00
صندلی، ظرفیت سالن های تئاتر 

زیرنظر شهرداری تهران است.

۲000
صندلی، ظرفیت پردیس 

فرهنگی، هنری و آموزشی بوستان 
هنرمندان است.

8000
نفر، ظرفیت سالن های پایتخت 

بعد از راه اندازی پردیس فرهنگی، 
هنری و آموزشی بوستان 

هنرمندان خواهد بود.

مرحله سوم:  تماشاخانهایرانشهربهعنوانپیشــتازهنرهاینمایشیدرشهرتهران
توســعهپیدامیکند.فازتکمیلیاینمرحله،راهاندازیتماشــاخانهپردیسنمایشی
ایرانشهردربوستانهنرمنداناست.اگراینمجموعهتکمیلشود،بخشجدیایازنیاز

ظرفیتنمایشیکشوروشهرتهرانپاسخدادهخواهدشد.
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اتوبوس های جدید در راه تهران
حملونقلعمومیپایتختنیمهاولسالجاندوبارهمیگیرد

مهدیاسماعیلپورگزارش
روزنامهنگار

یکشنبه  یکشنبه  2424 فروردین  فروردین 14041404- شماره  - شماره  93659365

مدارسگناوهبهوســایلخنککنندهوسرمایشی
مجهزشوند

شهرســتانگناوهدرمجــاورتخلیجفارسجزو
شــهرهایگرموپررطوبتکشوراستواینشرایط
درفصلگرماوتابســتانتشدیدمیشود.طوریکه
عملادرســاعاتیازروزامکانتردددرسطحشهر
نیست.یکیازمعضلاتبزرگاینشهرنبودوسایل
خنککنندهدرمراکزآموزشیاست.تصورکنیدکه
30دانشآموزدرکلاسیبدونکولربهمدت8ساعت
ودردمایبالای40درجهبنشــینندودرسبخوانند.
مسلمااینشرایطنهتوانوانگیزهایبرایمعلمباقی
میگذاردونهشاگردان.فرزندخودمندیروزکهبه
خانهآمدباگریهمیگفتکهدیگرنمیخواهددرس
بخواندوبهمدرسهبرود.ازآموزشوپرورشاستان
بوشهردرخواستداریمباتجهیزمدارسبهوسایل
خنککنندهوسرمایشیاینمشــکلبزرگراحل

کنند.
سیرافازگناوه

کمیسیونشرکتهایباربریتابعهیچقانونینیست
بهرغماینکهســازمانراهــداریووزارتراهنرخ
کمیسیونرابرایرانندگانیکهمالکتریلینیستند
10درصداعلامومصوبکردهامابرخیازشرکتهای
حملونقلاینرقمراتا50درصدافزایشدادهاند.این
کارتخلفازقانونوهمینطــوراجحافدرحقاین
دستهازرانندگاناست.ماجداازاینرقمبایدسهمی
راهمبهصاحبانتریلیهابدهیم.بااینحسابواقعا
چیزیدستمانرانمیگیرد.درخواستداریمبااین

قبیلتخلفاتبرخوردجدیوقانونیشود.
برادرانازتهران

نظارتجدیبرقیمتگذاریکافههاواماکنگردشگری
متأسفانههمیشهافرادیهستندکهبادورزدنقانون
وخودســرانهقیمتهارابالابردهودرحقمشتریان
اجحافمیکنند؛بهویژهدرایاممســافرتوتعطیلات
کهمسافرانبیشــتریبهقصدتفریحواستراحتاز
شهرخودخارجمیشوندوبهشهرهایدیگرمیروند.
اینافرادانگارمیخواهندفروشکمخودطیسالرابا
بالابردنقیمتهابرایگردشگرانجبرانکنند.بهطور
مثالامسالکهمابهجزیرههرمزســفرکردیمبرای
خوردن3لیوانآبمیوهچیزیحدودیکمیلیونتومان
پرداختیمکهالبتهاعتراضماهمبهجایینرسید.لازم
استنهادهایمسئولبرنحوهقیمتگذاریوهمینطور
اجرایقیمتهایمصوب،نظارتدقیقکنندوبابرخورد
جدیبامتخلفانجلویاینقبیلبیقانونیهارابگیرند.
جمشیدازتهران

افزایشکرایهوسایلنقلیهرباطکریمبهتهران
هنوزچندروزازآغازبهکارادارههاوسازمانهاوهمینطور
برگشتکارمندانوکارگرانبهمحلهایکارشاننگذشته
کهکرایهوسایلنقلیهافزایشپیداکردهاست.منهرروز
برایحضوردرمحلکارمازبهارستانرباطکریمبهتهران
میآیموبرمیگردم.امروزشاهدبودمکهکرایهتاکسیها
10هزارتومانافزایشپیداکردهوظاهرااینافزایشقیمت
بهبلیتاتوبوسهاهمرسیدهاست.ایندرستکهمعمولا
باآغازسالجدیدنرخهاتغییرمیکندولیاینتغییرباید
بااعلامومصوبســازمانهایاتوبوسرانیوتاکسیرانی
باشــد.ازطرفیمگرکارگرانوکارمنداندرسالجدید
حقوقگرفتهاندکهحالابایدنسبتبهسالگذشتهکرایه

بیشتریپرداختکنند؟
مستوریازرباطکریم

کمبودوسایلحملونقلعمومینوروزهرسالتکرارمیشود
اینکهدرایــامتعطیلوخصوصانوروزمســافرتهای
بینشهریبسیاربیشترازباقیســالاستامریکاملا
مشخصوقابلپیشبینیاست.امادرکمالتعجبهرسال
مسافرانباکمبودوسایلنقلیهعمومیمثلاتوبوسروبهرو
هستند.اینوضعیتبرایمســافرانیکههرسالهبهقصد
دیدنخانوادههایشانراهیشهرودیارشانمیشوندبسیار
کلافهکنندهوآزاردهندهاســت.چراهرسالاینمشکل
وجوددارد؟مگرنبایدازقبــلبرایچنینموقعیتهایی

برنامهریزیدرستواصولیانجامشود؟
رضاازتهران

پلروستایدرودزنرااحداثکنید
بیشاز20سالازوعدهساختپلدرروستایدرودزناز
توابعشهرستانمرودشتاستانفارسمیگذردوهنوز
هیچاقدامیدرجهتســاختآنصورتنگرفتهاست.
ســاختاینپلکمکقابلتوجهیبهسهولترفتوآمد
روستاییانخواهدکرد.خواهشمندیماینوعدهراعملی

کنید.
جمعیازروستاییاندرودزن

شهرهمداننیازبهجادهکمربندیدارد
نبودجادهکمربندیدرشهرهمدانموجبشدهکهمسافران
استانهایهمجوارمثلکرمانشاهوکردستانازداخلشهر
ترددکنند.اینموضوعموجباتلافوقتوسوختشدهو
ترافیکراهمبالامیبرد؛خصوصادرایامنوروزوتعطیلات
رسمیکشور.درخواستماازمسئولانایناستکهبااحداث

یکجادهکمربندیبهاینمشکلپایاندهند.
صارمیازهمدان

اجرای پروژه حلقه آبرسانی اطراف تهران
سعید بشیری، معاون هماهنگی امور عمرانی فرماندار تهران: پروژه حلقه آبرسانی تهران با نام حضرت قمربنی 
هاشم)ع(   در پهنه های شرقی و غربی و مخازن ذخیره آب در دست اجراست. این پروژه که پیرامون تهران را 

پوشش خواهد داد، یکی از اقدامات کلیدی برای توازن آبی در پایتخت است.

شرکت در جایزه ترافیک تهران تا آخر ماه
پوریا علیمردانــی، مدیرعامل ســازمان حمل ونقل و ترافیک شــهرداری:  رویداد »جت« جایــزه ترافیک تهران 
توسط سازمان حمل ونقل و ترافیک شهر تهران و مرکز تهران هوشمند با همکاری دانشگاه صنعتی شریف 

در حال برگزاری است. علاقه مندان  برای ثبت نام و ارسال ایده های ترافیکی تا ۳۱فروردین فرصت دارند.

شمارهتلفنارتباطيباخوانندگانبامردم

ارسالپیامکوتاهخوانندگانپیامک

  bamardom_hamshahri@تلگرامبامردمپیام

گزارشکارامروز

مهم ترین اقدامات مدیریت شهری،کف مناطق رخ می دهد 
و همشــهری در پــی مطالبــه گــری از شــهرداری های مناطــق 
اســت تا مشــخص شــود در هر منطقــه هــر روز چــه اقدامی 

انجام شده است.

منطقه 

 با ثبت پیام شــهروندان در ســامانه ۱۳۷+ و اعلام 1
مزاحمت تابلــوی تبلیغاتــی،   تابلوی مــورد نظر در 

خیابان ولنجک جمع آوری شد.

منطقه 

 وصــول عــوارض پایــدار در ســال ۱۴۰۳نســبت 9
به مدت مشابه در ســال  قبل آن رشد ۳8درصدی 

داشته است.

منطقه 

 تفاهمنامه همکاری با باشگاه استقلال در زمینه 5
اپلیکیشن شهرزاد نوماند به منظور ترویج فرهنگ 

تفکیک پسماند خشک از مبدأ منعقد شد.

منطقه 

 زیرمخزنی هــای معابر با هدف حــذف آلودگی ها و 12
افزایش زیبایی بصری پاکسازی و رنگ آمیزی شد .

منطقه 

 نهرهــای بخــش حریــم منطقــه بــا بهره گیــری از 18
ماشین آلات مکانیزه پاکسازی شد.

منطقه 

 در نخســتین جلســه شــورای معاونــان و مدیــران 3
منطقــه لــزوم تســریع در اجــرا و تکمیــل بموقــع 

پروژه ها در سال جدید بررسی شد.

منطقه 

 پایگاه ســتاد مدیریت بحــران و پدافنــد غیرعامل 11
منطقه به نــام شــهید محمدهــادی حاج رحیمی و 
پایگاه معین این ستاد نیز به نام شهدای خوزستان 

نامگذاری شد.

منطقه 

 معابــر ترمینــال جنوب با هــدف جلوگیــری از بروز 16
حوادث احتمالی با نصب دریچه ایمن سازی  شد.

منطقه 

 بیــش از ١٠٠ باکــس گل  در شــریان های اصلــی و 7
خیابان های منطقه  جانمایی شد.

منطقه 

 2پایــگاه مدیریــت بحران شــهید حمــزه دولابی و 14
شهید طهماسبی در راستای احصای عیوب و رفع 

نواقص تجهیز و نوسازی شد .

منطقه 

 ۶۰ تن خــاک و نخالــه از موقعیت جاده خــاوران با 20
هدف حذف نازیبایی های بصری جمع آوری شد.

منطقه 

 اجــرای پروژه هایــی کــه در طــرح مــن شــهردارم 2
در مــدارس، حائــز رأی مردمــی شــده اند، از نیمــه 

خرداد ماه آغاز می شود.

منطقه 

 کارگاه هــای آموزشــی در قالب نمایش عروســکی  10
با موضوع ترافیــک و  آموزش  قوانیــن عبورومرور، 
همچنیــن   اهــدای کارت همیــار پلیــس ویــژه 

دانش آموزان برگزار شد.

منطقه 

 بازدید میدانی ، پایش روند اجرای پروژه ها و بررسی 6
وضعیت نگهداشــت شــهر، هفتگی و مســتمر در 

منطقه اجرا می شود.

منطقه 

 خیابان پیروزی با انجام اقداماتی مانند ساماندهی 13
رفیوژهــا و احداث پل هــای عابر پیاده ایمن ســازی  

می شود.

منطقه 

 عملیات لکه گیری و روکش آســفالت در راســتای 19
تسهیل  تردد شهروندان در معابر منطقه اجرا شد.

منطقه 

 عملیــات تــراش و روکــش آســفالت خیابان هــای 4
محله حکیمیه با هدف بهســازی زیرســاخت های 

شهری به پایان رسید.

منطقه 

 عملیات احیای قطعات فضای سبز زیر پل میدان 17
نهم دی با متراژ ۳۰۰۰ مترمربع در حال اجراست.

منطقه 

 عملیــات شست وشــو و رنگ آمیــزی نرده هــا، 8
هندریل ها، جداول و نیوجرسی ها در معابر منطقه 

انجام شد.

منطقه 

 پــروژه تخریــب و بازســازی نهــر در خیابان شــهید 15
مبرقع رضوی بیــن ۱۵ متــری اول و بزرگراه بســیج 

انجام شد.

منطقه 

 تابلوهای نام شــهیدان در مدارس شهید عطایی، 21
شهید سرخیل، شهید طاهریان و شهید رجایی با 

هماهنگی سرای محله پاسداران نصب شد.

منطقه 

 پیشــرفت فیزیکی، ریالی و جدول زمانبندی اجرا 22
و اتمــام پروژه های در حال احداث منطقه بررســی 

شد.

رفع بن بست محله حمزه آباد پس از 20سال
دسترسیجدیدخیابانگلستانبهمیداننماز،رفتوآمداهالیاینمحلهراآسانکرد

خیابانگلستانبازگشاییشد
رضاشنگی،شهردارمنطقه20

مســیرجدیددسترســی
محلهحمزهآبــادبهمیدان
نمازبهبهرهبرداریرســید
تااینمحلهپــسازدهها
سالازبنبستخارجشود

وایمنیعبورومــروردرآنارتقایابد.
باطراحیوایجاددسترســیخروجی
درانتهایخیابانگلســتانازفضای
ضلعجنوبغربیمیــداننماز،پساز
رفعمعارضاتموجود،مســیرجدید
بهبهرهبرداریرســیدهاست.درقالب
اینپــروژه،عملیاتاصلاحهندســی
وبازگشــاییانتهایخیابانگلستان
درزمینیبهمســاحت۳۰۰مترمربع
انجامشدهکهشــاملاجرای۳۰۰متر
جدولگــذاریوآســفالتریزیبــه
مســاحت۲۵۰مترمربعبامصرف۶۰

تنآسفالتاست.

سیدمحمدفخارجهان
روزنامهنگار

صفحهآرا:مهردادهاشمیان

سالگذشتهشــاهداتفاقهایخوبیدرحوزه

حملونقلعمومیشهرتهرانوبهویژهحوزه
برقیسازیبودیم.رونماییازبستهحملونقل
برقــی،ورود189اتوبوسبرقیبــهناوگان،
راهاندازینخستینخطتمامبرقیاتوبوسرانیدر

مسیرمیدانجمهوری-میدانبهارستان،ورود
172دستگاهتاکسیبرقیبهناوگان،راهاندازی
نخستینایستگاهتاکســیبرقیگردشیدر
محدودهبازاربزرگتهــرانوورودمدجدید

حملونقلییعنیایآرتیازجملهآنهابود،حالادر
فصلبهاراینروندرونقبیشتریگرفتهومحسن
هرمزی،معاونحملونقلوترافیکشــهردار

تهرانخبرهایخوبیبرایتهرانیهادارد.

بهارحملونقلپایتخت
بعدازوروداولینمجموعهازاتوبوسهایبرقیبهناوگان،حالااتوبوسهایبرقیبیشتری
درراهتهراناســت.هرمزیمیگوید:»پسازورودوبهکارگیری189دستگاهاتوبوس
برقیدرخطوطمختلفاتوبوسرانی،حالا1۰1اتوبوسبرقیجدیددرراهپایتختاست.
درواقع۴۵دستگاهاتوبوسدربندرعباسدرحالتخلیهاستو۵۶دستگاهدیگرنیزتا

روزهایآیندهبهبندرمیرسد.«

رونماییازواگنهایجدید
حملونقلریلیهمبرایشــهروندان،امســالپربارخواهدبود.هرمزیدراینباره
میگوید:»دربهارامســالراماولقطارملیبهجمعمترواضافهخواهدشــد.
همچنینمشکلاتقرارداد۶۳۰دســتگاهواگنحلشدهوامیدوارمکه
طبقزمانبندیجدیدباطرفهایچینیاینواگنهاتاپایانسالبه
کشورواردشــود.همچنیناز۳رامقطارملیمتروتاتیرماهامسال

بهرهبرداریخواهدشد.«

3هزاراتوبوسبرقیودیزلیدرنیمهاولسال
وروداتوبوسهایبرقیجدیدسرعتبیشتریخواهدگرفتتاجاییکههرمزیابرازامیدواری
میکندتاپایانفروردین،اتوبوسهایبرقیچینیواردشدهبهبندرعباسبه۵۰۰دستگاه
برسد.خبرخوبدیگرمعاونشــهرداردرحوزهبرقیســازیوتقویتناوگانحملونقل
عمومی،رســیدنتماماتوبوسهایبرقیخریداریشــدهتاپایاننیمهاولسالاست.او
میگوید:»تاپایاننیمهاولامسال۲۵۰۰دســتگاهموردتوافقباطرفچینیرابهکشور
واردمیکنیم.همچنینازمحلقرارداداتوبوسهایدیزلباشرکتهایداخلیعقابواسنا
نیزنیمهاولسالجاری۷۰۰دستگاهاتوبوسبهناوگاناتوبوسرانیشهرواردخواهدشد.«

32دستگاهتراموایچرخلاستیکی
)ART(وقتیازمعاونشهردارتهراندربارهآخرینوضعیتتراموای
چرخلاستیکیدرتهرانمیپرســیم،میگوید:»سالگذشته۲دستگاه
تراموابهتهرانآمدودرمســیرمیدانآزادیتاســهراهتهرانپارستستشدکه
موفقیتآمیزبود.«حالامعاونحملونقلوترافیکشهردارتهرانازورود۳۲دستگاه
تراموایچرخلاســتیکیدرســالجدیدپسازتأییدشــورایشــهرتهرانخبر
میدهد:»لایحهاینمهمتنظیمشدهوبهزودیلایحهوگزارشفنیتستهایاولیه
بهشورایشهرتهرانتقدیممیشــودودرصورتتأییدشورایشهراقداماتبعدی

برایورود۳۲دستگاهترامواانجاممیشود.«

اتوبوس برقی جدید در راه است  تراموای چرخ لاستیکی بعد از 
تأیید شورا وارد می شود 

اتوبوس برقی تا پایان 
فروردین وارد می شود 

3رام قطار ملی مترو تا تیر ماه 
به بهره برداری می رسد 

101 دستگاه
2500دستگاه برقی
700دستگاه دیزلی

32دستگاه

500دستگاه

3200
دستگاه اتوبوس

در نیمه اول سال 
وارد ناوگان 
می شوند .

بازشدندسترسیانتهایخیابانگلستاناز
آندستخبرهایکوچکامامهمبرایاهالی
حمزهآبادوجنوبشهرریاست.سالهابود
کهاینبخشخیابانگلستان2ملکمعارض
داشتوشهرداریمنطقهطرحیراپیریزیو
اجراکردکهطیآندسترسیخروجیانتهای
خیابانگلستانازفضایضلعجنوبغربی

میداننمازممکنشد.

ماجراییکانسداد
وقوع۲تصادفســنگیندرابتدایدهه9۰باعث
شــدکهتاپلیسراهورطینامهایبهشهرداری
وقتمنطقه۲۰درخواستکندترددهاازشمال
خیابانگلستانمحدودشود.درایننامهآمدهبود:
»نظربهاینکهبعدازرمپخروجیازبزرگراهشهید
کریمیبهبلواردســتوارهیکنقطهحادثهخیزو
ناایمنوجوددارد،بــرایحذفتصادفاتفوتیو
جرحیدرخواستمیشوداینرمپباادواتثابت
مسدودشود.«بهاینترتیبازسال9۳اینمسیر

مسدودشدامامشکلدیگریرخدادوشهروندان
واهالیمحلهحمزهآبادبایدباطیمسیریطولانی
ازجنوبمحلهوازمیدانشــهیدغیبیبهمعابر
اصلیشهرومیداننمازدسترسیپیدامیکردند.
پساز۲دههشــهرداریمنطقهتصمیمگرفت
عملیاتاحداثدسترســیوخروجیازخیابان
گلستانرااجراکندتاباتکمیلآندسترسیاهالی
اینمحلهبهمعابراصلیشهرتسهیلشود.بهعلاوه
ایمنسازیمسیرنیزدردستورکارقرارگرفتتا

ماجراییکانسداد۲۰سالهبهپایانبرسد.

جزئیات پروژه 

جدول گذاری

 300
متر

محدوده اجرای پروژه  
محله حمزه آباد،   خیابان گلستان 

آسفالت ریزی

  60
تن

محوطه سازی   
   250

مترمربع
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»ارومیه« زمان ندارد
گفتوگویتلویزیوناینترنتیهمشهریدربارهدلایلموفقنبودنطرحهایاحیایدریاچهوراهکارهایآیندهبرایاحیایاینزیستبوم

 برای دریاچه چه کنیم؟
یکیازمهمتریننکاتیکهدراینگفتوگوی
تلویزیونیمطرحشــدامیدبهاحیایدریاچه

ارومیهبود.

بخش خصوصی ورود کند 

رئیسحوضهآبریزدریاچــهارومیهتأکیدکرد:من
معتقدمدریاچهاحیامیشود،امانهفقطبااقدامات
دولتی،بلکهمــردمهمبایدبهایــنموضوعورود
کنند.هرجااقتصاددولتیاســت،زمینخوردهو
بایدبخشخصوصیواردشــود.دراینبخشهم
همینطوراست.اگرقراراســتدریاچهاحیاشود،
کارخودمردماســت.دریاچهارومیــهبرایهمه

مردمایراناست.
احمدقندهــاریبابیاناینکهمدتــیقبلدریک
نشستاندیشمندانموضوعمشارکتمردممطرح
شــداظهارکرد:اینشــدهجملهایکلیشهای،اما
هیچکسآســتینبالانمیزندکهمشارکتیعنی
چه.مــردمآموزشندیدهاندکهمشــارکتچطور

محققمیشود.
اوبااشارهبهکارهایمطالعاتییونسکوتوضیحداد:
مصرفآببرایآبیاریدرختدراینحوزهمساوی
باآبیاریبرنجاســتکهجزوپرمصرفهامحسوب
میشود.اینفرهنگسازیامابهزورنمیشود.باید

توجیهکردوآموزششراجدیگرفت.
قندهاریبابیــاناینکهاینحــوزه۶میلیوننفر
جمعیتداردافزود:سرانهآبدراینحوزهکمتراز
هزاراستوهمینحالاهماینحوزهدرتنشآبی
است.معیشــتمردماطرافدریاچهبهآبوابسته
اســت.۹۰درصدآببهصورتمجــازیاغیرمجاز
دربخشکشاورزیاستفادهمیشــود.استفادهاز
تکنولوژیبرایبهبودمعیشتمردمنهصرفابرای
کشاورزیبسیارمؤثراست.تغییرزندگیومعاش

مردمگاماولاست.
رئیسحوضهآبریزدریاچهارومیهتأکیدکردکهبا
حلاینمسائلدریاچهاحیاخواهدشدوبایداین
اتفاقبیفتد،چوندرغیراینصورتحوزهبامشکل
مواجهمیشود.ایندریاچهوزیستبومقراراست

برایآیندگانبماند.

6راهکار برای آینده

مدیراجراییاندیشکدهآبومحیطزیستدانشگاه
صنعتیشــریفهمتأکیدکرد:اینکهمصرفآب
کشتدرختشانهبهشانهبرنجاستمتوجهوزارت

نیرواستوبایداینمعضلراحلمیکرد.
علیحاجیمرادیبااشــارهبهاینکه8ماهازدولت
جدیدگذشــتهاســتگفت:زمانداردازدســت

میرود.ما۶راهکار8ماههداریم.
اورویصحبتخودرابهآیندهدانســتوتوضیح
داد:راهــکاراولدرمورد17۰هــزارهکتاراراضی
کشاورزیاستکهباتوجهبهمطالعاتصورتگرفته
درســالهای13۹۶و13۹7باکمــکفائو،فاقد
ارزشــندوبهرهوریاقتصادیندارند.اینزمینها
آبیاریمیشــوند،امابهرهوریخاکشــانازنظر
اقتصادیمناسبنیستوپیشنهادمااجرایطرح
نکاشتوایجادمشاغلجایگزیناست.اینزمینها

میتوانندتبدیلبهنیروگاهخورشیدیشوند.
حاجیمــرادیراهــکاردومراباتوجهبــهآبیاری
مدرن،فقطدر2۰درصدازاراضیکشاورزیحوضه
دریاچهارومیهقابلاجرادانستوبراصلاحآبیاری

در8۰درصدبقیهزمینهاتأکیدکرد.
اوبابیاناینکــه1۰5هزارهکتــارزمینگندمدر
حوضهآبریزارومیهفعالاســتکهباارقامقدیمی
کشــتمیشــودگفت:اگر4رقمجدیدگندمدر
اینزمینهاجایگزینشــود،3۰درصدآبکمتر
مصرفمیشودو2برابربیشــترمحصولخواهند
داشــت.جایگزینیارقامدراینزمینهاپیشنهاد

سومماست.
راهکارچهارمبرایاحیایدریاچــهارومیهازنگاه
مدیراجراییاندیشکدهآبومحیطزیستدانشگاه
صنعتیشــریفتبدیل44هزارهکتارباغسیببا
سنبیشاز3۰سالدرحوضهدریاچهبهباغانگوربا

مصرفآبکمتربود.
اوهمچنینجایگزینیارقامجدیدعلوفهدر۶۰هزار
هکتارزمینبهجاییونجهباپروتئینمناسبراجزو
راهکارچهارمدانستوگفت:7۰۰میلیونمترمکعب
مصرفچاههــایغیرمجازاســتوهمینمیزان
هممصرفغیرمجازچاههایمجازاســتکهباید
بهعنوانراهکارپنجممدیریتشود.راهکارششم
ونهاییحاجیمرادیبــرایاحیایدریاچهارومیه
کاهشکشتچغندرقندبهعنوانمحصولپرآببر
بودکهدراینبارهتوضیحداد:کشــتچغندرقند
بیشازنیاز5کارخانهحوضهممنوعاست.نیازاین
5کارخانه1.5میلیونتندرسالاست،درحالیکه
سالگذشته2.4میلیونچغندردرحوزهکشتشد.
مدیراجراییاندیشکدهآبومحیطزیستدانشگاه
صنعتیشریفدرپایانگفت:نوعامیدمنبادکتر
قندهاریفــرقمیکند.مناتفاقــامعتقدمدولت
ســهمپررنگیدارد.اگررویکرددولتچهاردهمو
دولتهایبعدیرویکردهزینهکردنباشد،دربازه
12تا15ســالهدریاچهارومیهبهتراز274کهتراز

اکولوژیکشاست،خواهدرسید.

مکث

نقلقول

  از دست دادن
 حقابه

محیط زیســت  معاون 
دریایــی و تالاب هــای 
ســازمان محیط زیست 
کشــور گفت: مدیریت 
ضعیف یــا عدم مدیریت 
بر سر دهنه رودخانه های 
مشرف به دریاچه ارومیه 
باعث از دست دادن حجم 
زیادی از حقابه آن شده 

است.
احمــد لاهیجــان زاده 
در حاشــیه بازدیــد از 
ســردهنه های رودخانه 
باراندوز چــای ارومیه به 
ایرنا اعلام کرد: هم اکنون 
فصل کشاورزی نیست و 
نیاز به آب بسیار کم است 
ولی شــاهد هستیم که 
ســردهنه ها بدون هیچ 
مشکلی به طور میانگین 
تا ۹۰ درصد باز هستند و 
کشاورزان به شکل بی رویه 
از حقابــه دریاچه ارومیه 
برداشــت می کنند. وی 
اظهار کرد: از دست دادن 
مقادیر زیادی آب در مسیر 
انتقال بــه دریاچه یک 
مسئله اساسی است که 
نیازمند مدیریت توسط 
متولیان امر در این خصوص 

هستیم. 

 کاهش وسعت 
دریاچه ارومیه 

مدیرعامل شــرکت آب 
منطقه ای آذربایجان غربی 
گفت: براســاس آخرین 
وضعیت، وسعت دریاچه 
ارومیه ۲۱۰ کیلومتر کاهش 

یافته است.
مجید دستگاهی اظهار کرد: 
وسعت دریاچه ارومیه در 
روز ۱۵ فروردین سال جاری 
۱۱4۰کیلومتر اســت که 
نسبت به مدت زمان مشابه 
پارسال که ۱3۵۰کیلومتر 
بــود ۲۱۰ کیلومتر کاهش 

نشان می دهد.
او سطح تراز دریاچه ارومیه 
را ۱۲۷۰.۲۸ متر اعلام کرد 
و افــزود: این میــزان در 
۱۵ فروردین سال گذشته 
۱۲۷۰.34 متر بود که سطح 

تراز نیز کاهش دارد.
مدیرعامل شــرکت آب 
منطقه ای آذربایجان غربی 
با اشــاره به کاهش حجم 
آب دریاچه ارومیه عنوان 
کرد: در ایــن مدت حجم 
دریاچه ارومیه ۱.63 میلیارد 
مترمکعب است ،درحالی که 
این میزان ۱۵ فروردین ماه 
سال گذشته ۱.۸ میلیارد 

مترمکعب بود.
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دریاچه ارومیه، بزرگ ترین دریاچه داخلی ایران و یکی از مهم ترین زیســت بوم های آبی کشور 
است؛ دریاچه ای که سال ۱3۷۷حدود 6هزار کیلومترمربع بود و مساحت آن حالا به کمی بیشتر از 
هزار کیلومترمربع رسیده است. با توجه به چالش های زیست محیطی، ستاد احیای دریاچه ارومیه 
از ابتدای دهه ۱3۹۰راه اندازی شد. براســاس گزارش  مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی 
برنامه احیای دریاچه ارومیه که با محوریت دانشگاه صنعتی شریف و با همکاری بیش از ۷۵۰نفر از 
اعضای هیأت علمی و کارشناسان فنی داخلی و خارجی در 6محور و در یک افق ۱۰ساله در سال 
۱3۹3تدوین شد، چندان موفق نبود؛ نداشــتن اولویت بندی برای پروژه ها بر مبنای اثربخشی و 
تخصیص اعتبار به آنها بر همین مبنا، همکاری نکردن دستگاه های ذی مدخل با یکدیگر، نداشتن 
پایش و نظارت کافی بر اعتبار تخصیص یافته، موفق نبودن کلان در تغییر الگوی کشاورزی و خدمات 
در سطح حوزه آبریز، ظرفیت سازی  نکردن متناسب با پروژه در منطقه و هدف گذاری غیرواقع بینانه 
باتوجه به مقتضیات منطقه ای و ملی از علل آن است. با توجه به بازدید رئیس جمهوری در نوروز 
امسال از دریاچه و موافقت با ردیف بودجه مجزا برای آن، تلویزیون اینترنتی همشهری روز جمعه 
)۲۲ فروردین( با حضور علی حاجی مرادی، مدیر اجرایی اندیشکده آب و محیط زیست پژوهشکده 
سیاستگذاری دانشگاه شریف و احمد قندهاری، رئیس حوضه آبریز دریاچه ارومیه به بررسی دلایل 

موفق نبودن طرح های احیای دریاچه و راهکارهای آینده پرداخت.

راحله عبدالحسینی -سیده زهرا عباسی گزارش
روزنامهنگار

رئیسحوضهآبریزدریاچهارومیهدراینمناظرهباتأکیدبــراینکهمیزانمصرفدرحوضهدریاچهارومیه
بسیاربیشترازمیزانآبتجدیدپذیربودهاست،گفت:آبتجدیدپذیریعنیمیزانبارشیکهحوضهآبریز
دریافتمیکندمنهایتلفات)تبخیروتعرق(آن.طیسالهابارگذاریمابسیاربیشترازاینآبتجدیدپذیر
بودهاستودرواقعازسهمیهدریاچههزینهکردهایم.اینتوازننداشتنمصرفومنبعدرترازدریاچهارومیه
دیدهمیشود.احمدقندهاریتأکیدکردکهحدود2۰درصدازاتفاقیکهبرایدریاچهارومیهرخداد،ناشی
ازتغییراقلیماست،اما8۰درصددیگرآنبهتوسعهخارجازضابطهدرحوضهآبریزمربوطمیشود.بهگفته
او،حوضهآبریزدریاچهارومیهظرفیتمشخصیبرایکشاورزیدارد،امامادوبرابراینظرفیتکشاورزیرا
توسعهدادهایمکهخودبهخودباعثافزایشمصرفآبمیشود.منطقههمصنعتینیستوعمدهمصارف

مربوطبهکشاورزیاستکهمیزانورودیبهدریاچهراکموآنراخشکمیکند.

مصرف آب بیشتر از توان 

مدیراجراییاندیشکدهآبومحیطزیســتدانشگاهصنعتیشــریفهمدراینمناظرهودرادامه
صحبتهایرئیسحوضهآبریزدریاچهارومیه،گفت:طبقآماراخیر،دریاچه7.1میلیاردمترمکعب
آبتجدیدپذیرداشتهواگرمیخواستیمشرایطپایداردریاچهحفظشودباید3.1مترمکعبسالانه
ورودیآبمیداشتوجمعمصارفباید4میلیاردمکعبمیشد،امادرحالحاضرمجموعهمصرف
حوضه5.1میلیاردمترمکعباست؛یعنی1.1میلیاردمترمکعبازآستانهتحملیکهدکترقندهاری
گفتندعبورکردیم.اینعدددر3۰سالمیشــود33میلیاردمترمکعبودقیقاهمانعددکسری
دریاچهنسبتبهسال1374است.علیحاجیمرادیبابیاناینکهآخرینباررابطهترازسطحوحجم
دریاچهسال13۹۹محاسبهشد،گفت:طبقپیمایشادارهکلمحیطزیستآذربایجانغربی،حداکثر
عمقیکهدرچرومیازجزیرهکبودانتاپلمیانگذرداشت،8۰سانتیمتربیشترنبود؛یعنیچیزی
کمتراز۶۰۰میلیونمترمکعب؛ایندرحالیاستکهتبخیرهاتازهازهمینفروردینآغازمیشودو

تاشهریورادامهداردوقطعاآبدریاچهکمترمیشود.

کسری آب، معادل اضافه مصرف 

یکیازموضوعاتموردبحثدرگفتوگویتلویزیوناینترنتیهمشهریدرباره»بررسیدلایلموفقنبودنطرحهای
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آنراتأییدنکردوگفت:1۰سالاستکهسقفمصارفدرحوضهآبریزبستهشدهاست.درواقعبیتوجهیبهدریاچه
صورتنمیگیرد.احمدقندهاریتصریحکرد:هیچکسدرجمهوریاســلامیایراننیستکهدغدغهدریاچهرا
نداشتهباشد.کمتراز2ماهقبلماآنالیزیازمیزانموفقیت2۶مصوبهدریاچهارومیهداشتیم.همهنهادهاهمدر
مسئولیتمستقیمخوددراجرایپروژههاموفقبودند.درموفقیتپروژهها3۰درصددولتسهمداردو7۰درصد
مردمکهسهمشانمربوطبهچاههایغیرمجاز،برداشتهایغیرمجاز،رساندنآببهدریاچه،کاهشسطحزیرکشت
و...تعریفمیشود.اوبابیاناینکهوزارتنیروبیشاز8۰درصدوظایفخودرابرایاحیایدریاچهارومیهانجامداده
است،افزود:درواقعاینوزارتخانهبرنامهمنابعومصارفسالانهرامدیریتکردهاست.براساساولویتبندیاولآب
آشامیدنی،بعدسرانهمحیطزیستودرنهایتکشاورزیبااستفادهازسدهاقراردارند.کارهایسازهایانتقالآب
ازیکحوزهدیگرهمتقریباکاملانجامشدهاست.همچنینانتقال18۰میلیونمترمکعبآبکهازسردشتباید
انجامشودهمدردستمطالعهاست.موضوعانتقالآبالبتهجزواولویتهانیستوتأکیدماایناستکهموضوعآب
دریاچهدرخودحوزهحلشود.باوجوداین،علیحاجیمرادی،مدیراجراییاندیشکدهآبومحیطزیستدانشگاه
صنعتیشریفدرپاسخبهصحبتهایرئیسحوضهآبریزدریاچهارومیهگفت:دراجرایآن2۶پروژهوزارتنیرو،
جهادکشاورزی،محیطزیستودیگرنهادهاســهمبالاییازموفقیتاعلاممیکنند،امادرمجموعشاهدترکیب
خوبینبودهایم.امروزترازدریاچه127۰متراست؛یعنیما115سانتیمترنسبتبهسال14۰۰کاهشداریمو42
سانتیمترنسبتبهسال2۶.13۹3پروژهتعریفشدههمطبقمطالعات۹آسیبداشتندکهیکیازآنهااعتبارو
بودجهبود.کدامآسیبدر3سالاخیرحلشدهاست؟احمدقندهاری،رئیسحوضهآبریزدریاچهارومیهامادراین

بارهگفت:یکیازآسیبهااعتباروبودجهبودکهپنجمینمورداست.قبلازآن4آسیبهستکهبایدرفعشود.

                       بی توجهی به دریاچه؛ آری یا نه؟

راخشکمیکندورودیبهدریاچهراکموآنکشاورزیاستکهمیزانوعمدهمصارفمربوطبهمنطقههمصنعتینیستافزایشمصرفآبمیشود.کهخودبهخودباعثکشاورزیراتوسعهدادهایمما2برابراینظرفیت،برایکشاورزیدارد،اماارومیهظرفیتمشخصیارومیه:حوضهآبریزدریاچهرئیسحوضهآبریزدریاچه

مدیراجرایی
دریاچهنسبتبهدقیقاهمانعددکسری33میلیاردمترمکعبواینعدددر30سالمیشودقندهاریگفتندعبورکردیم.ازآستانهتحملیکهدکتریعنی۱.۱میلیاردمترمکعبمیلیاردمترمکعباستمجموعهمصرفحوضه۵.۱شریف:درحالحاضرزیستدانشگاهصنعتیاندیشکدهآبومحیط
سال۱374است

حوضهآبریزدریاچه
رئیس

:دریاچهمتعلقبه
ارومیه

دولتهانیست؛
ندکاریاستکهاز

برآی

ه۱380شروعشده

ده

یپایدارمیخواهد.
وفرآیند

دمصرفازدریاچه
قراربو

ود،اماآیادرایندو
کمش

دههکمشده؟

شددریاچهارومیه
اگرقراربا

شود،هرکسیباید
احیا

مسئولیتشرا
بهدرستی
انجامبدهد

جانغربی
آذربای

ردیف بودجه مجزا برای دریاچه

فروردین امســال بود که رئیس جمهوری از دریاچه ارومیه بازدید کرد. مسعود پزشکیان با بیان اینکه در 
سال های گذشته ۲۷برنامه احیای دریاچه ارومیه در بخش  کشاورزی مصوب شده است، از اجرا نشدن این 
برنامه ها انتقاد و تأکید کرد که تلاش می کنیم از همراهی استادان دانشگاه، محققان و کارشناسان در این 
راستا استفاده کنیم. در حاشیه این سفر رضا رحمانی، استاندار آذربایجان غربی خبر داد که سال های گذشته 
ردیف بودجه ای برای دریاچه ارومیه وجود نداشت و یکی از مطالبات تعریف ردیف بودجه ای مشخص برای 
دریاچه بود که با دستور دکتر پزشکیان مقرر شد این اقدام صورت گیرد. علی حاجی مرادی، مدیر اجرایی 
اندیشکده آب و محیط زیست دانشگاه صنعتی شریف در این باره گفت: از سال ۱4۰۰ تا امروز یک ریال اعتبار 
از محل قانون مدیریت بحران به جز سال گذشته برای دریاچه مصوب نشده بود. اول از همه به اعتبار احتیاج 
است که رئیس جمهوری اشاره کردند. نکته دوم هم زمان است. بیش از آنکه در حال حاضر به منابع مالی نیاز 
داشته باشیم، باید جلوی هدررفت زمان را بگیریم. درحالی که همین حالا همه انهار منشعب از رودخانه های 
حوضه آبریز دریاچه باز هستند و در فصل غیرزراعی به سمت اراضی کشاورزی می روند. باید از ورود آب به 
انهار جلوگیری شود. بحث مشارکت مردم هم از ابتدای اردیبهشت شروع می شود. احمد قندهاری، رئیس 
حوضه آبریز دریاچه ارومیه هم توضیح داد: دریاچه متعلق به دولت ها نیست؛ برآیند کاری است که از دهه 
۱3۸۰شروع شده و فرآیندی پایدار می خواهد. قرار بود مصرف از دریاچه کم شود، اما آیا در این ۲دهه کم 
شده؟ اگر قرار باشد دریاچه ارومیه احیا شود، هر کسی باید مسئولیتش را به درستی انجام دهد. زحمات 

دولت ها قابل انکار نیست، اما هرکس باید در جای خود درست کار کند.  

مکث
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پودر آجر به جای زنجبیل!
در خرید پودر گیاهان دارویی احتیاط کنید

مســکن و پودر ترک اعتیاد و در این پودرهــا از ترکیبات 
شیمیایی استفاده کرده اند! مثلا برخی عطاری ها در پودر 
دیابت، متفورمین  یا در پودر ترک اعتیاد، متادول  می ریزند. 
داخل داروی چاق کننده کورتون اضافه می کنند! بعد آنها را 

به اسم داروی گیاهی می فروشند. این تخلف محض است.

حتی احتمال مرگ وجود دارد

زارعیان می گوید: ما بیماری داشتیم که به او گفته بودند 
پودر اسطوخودوس بخورد و او بعد از چند ساعت مُرده بود. 
شما که نمی توانید مطمئن باشید در آن دارو چه ترکیباتی 
وجود دارد. اگر هیچ عوارضی هم نداشــته باشد، کمترین 
عارضه آن بروز حساسیت و آلرژی است. کمتر از حساسیت 
هم این اســت که هیچ تأثیری ندارد و بیماری شما خوب 

نمی شود، یا پول تان دور ریخته می شود.

پودرهایی که نمی دانم برای چه زمانی  است

این پزشک ادامه می دهد: شــما پودر سیر می خرید ولی 
نمی دانید که آن محصول از یک سال قبل در عطاری مانده 
است. خیلی از این گیاهان دارویی در شیشه هم به فروش 

می رسند و شیشه خودش خاصیت فرّار بودن دارد.

اثری که کمتر می شود

دکتر زارعیان می گوید: مــن نمی گویم به همه بی اعتماد 
باشیم، اما بنا را بر این بگذاریم که باید با چشم خودمان 
ببینیم که چه چیزی را دارند آســیاب می کنند و به ما 
می دهند. چیزی هم که آسیاب می شود، همانطور 
که گفتم، مواد مؤثره فرارّش به مرور از 
بین می رود یا اثرش کم می شود. 
پس همان را هم نمی توان مدت 
خیلی زیاد در خانه نگه داشــت و 

مصرف کرد.

  چرا برای کاهش وزن 
نباید ورزش کنیم؟ 

 براساس یک باور دیرین، ورزش و کاهش وزن جدایی ناپذیر 
هستند. لحظه ای که کسی تصمیم می گیرد کیلوهای اضافی 
وزن خود را کم کند، با عجله به باشگاه می رود، دویدن را 
شروع می کند یا وزنه  می زند و معتقد است که فعالیت بدنی 
کلید لاغری بدن است. اینفلوئنســرهای تناسب اندام و 
علاقه مندان به سلامتی این ایده را در اینستاگرام و سایر 
شــبکه های اجتماعی تقویت می کنند و به نظر می رسد 
فرمول نهایی برای کاهش وزن باشد. به گزارش تایمز آف 
ایندیا، دکتر مهلار گانلا، یکی از بنیانگذاران انجمن رهایی 
از دیابت )FFD(، می گوید: یک مکاشفه تکان دهنده این 
باور را که به طور گســترده مورد پذیرش قرار گرفته مورد 
چالش قرار می دهد: اگر واقعــا می خواهید وزن کم کنید، 

باید ورزش را متوقف کنید.

چرا ورزش منجر به کاهش وزن نمی شود؟
دکتر گانلا اغلب با افرادی برخورد کرده که ماه ها بدون خستگی 
ورزش می کنند، اما هیچ تغییری در وزن خود مشاهده نکرده اند. 
او در این باره توضیح می دهد: من با افراد زیادی در باشــگاه و 
جامعه ملاقات می کنم که روزانه ورزش می کنند، اما 6 ماه بعد 
به من می گویند: من یک گرم هم کم نکرده ام. دکتر گانلا سپس 
با مطرح کردن این پرسش که چرا چنین چیزی برای این افراد 
رخ می دهد؟ اینطور پاسخ می دهد که ورزش نقش کوچکی در 
کاهش وزن دارد. او در ادامه توضیــح می دهد که از بین بیش 
از 25.000 تا 30.000فردی که تحــت درمان قرار داده، تنها 
حدود 10درصد کاهش وزن را به  دلیل ورزش تجربه کرده اند. 
بقیه یعنی اکثریت آنها، به ویژه آنهایی که 80 تا100کیلوگرم 
وزن دارند، در مسیر کاهش وزن شکست می خورند؛ زیرا مشکل 

واقعی این افراد رژیم غذایی است.

آزمایش با حیوان خانگی

دکتر گانلا برای نشــان دادن نظر خود از یک تشــبیه ساده با 
سگ خانگی خود استفاده می کند. او اینطور توضیح می دهد: 
اگر سگم وزن اضافه می کرد و می خواســتم او را وادار کنم که 
10کیلوگرم وزن کم کند، می توانستم به او اجازه دهم هر روز 
پیاده روی های طولانی انجام دهد. با این حال، اگر همچنان به 
همان شیوه سابق به او غذا دهم، وزن کم نمی کند، اما اگر غذای 
او را کم کنم، وزن اضافی اش را از دست می دهد. بنابراین ورزش 
به تنهایی عامل تعیین کننده نخواهد بــود. این تجربه به طور 

مستقیم برای انسان نیز قابل اجراست. 

اولین گام واقعی در کاهش وزن
دکتر گانلا تأکیــد می کند که کاهش وزن همیشــه با رژیم 
غذایی آغاز می شود. نخســتین قدم حذف مسدودکننده ها 
)غذاهایی که کاهش وزن را مســدود می کننــد( و معرفی 
عواملی که باعث کاهش وزن می شــوند، اســت. پس از آغاز 
رژیم غذایی، کاهش وزن آهسته 10تا 15کیلوگرم در مدت 

6ماه امکان پذیر است.

گام دوم؛ ورزش سبک
تنها پس از این مرحله اولیه ورزش وارد عمل می شود. به جای 
شروع با تمرینات سخت، دکتر گانلا تمرینات ساده ای مانند 

موارد زیر را پیشنهاد می کند:
بالا رفتن از پله 1
یوگای سبک 2

تمرینات قدرتی کوتاه مدت )دمبل سبک برای کمتر از  3
20دقیقه(

افسانه فوریت در ورزش
یکی از بزرگ ترین افسانه هایی که دکتر گانلا می خواهد آن 
را از اذهان پاک کند، نیاز به ورزش برای کاهش وزن اســت. 
بسیاری از مردم فکر می کنند که برای به دست آوردن نتیجه 
باید فوق العاده ســخت کار کنند، اما او می گوید که تمرکز 

اولیه روی رژیم غذایی برای کاهش وزن بسیار مؤثرتر است.

پاسخ به سؤالات پزشکی

صفحه آرا: حامد یزدانی

تعرفه خدمات پرستاری در منزل 
تعرفه خدمات پرستاری در منزل در بخش های مختلف ابلاغ شده است. به گفته عباس عبادی، معاون پرستاری 
وزارت بهداشــت، این خدمات با افزایش 46درصدی در تعرفه ها روبه رو شده  و همچنین 4خدمت جدید در این 

حوزه اضافه شده که طبق نیازها و درخواست ها بوده است.

50هزار عقرب گزیدگی
سالانه 50هزار مورد عقب گزیدگی اتفاق می افتد. به گفته محمدرضا شیرزادی، رئیس اداره مدیریت بیماری های 
قابل انتقال به انسان و حیوان وزارت بهداشت، این آمار را داده و گفته که همچنین 5 تا 10هزار مورد هم مارگزیدگی 

در ایران اتفاق می افتد که البته سرم های ضد مار و عقرب به این منظور در بیمارستان ها موجود است.

سبک زندگی 

چه زمانی باید مسواک عوض شود؟
در طول سرفه یا سرماخوردگی، بدن با ویروس ها و باکتری ها 
مبارزه می کند کــه می توانند به ســطوح مختلف ازجمله 
مســواک شــما ســرایت کنند. زمانی که هنگام بیماری 
دندان های خود را مسواک می زنید، میکروب های دهان شما 
به موهای مسواک منتقل می شوند. از آنجا که مسواک ها اغلب 
در محیطی مرطوب و ایده آل برای رشد میکروب ها نگهداری 
می شوند، این میکروب ها می توانند به رشد خود ادامه دهند. 
مطالعات نشــان داده اند که ویروس هایی ماننــد آنفلوآنزا، 
راینو ویروس )که باعث ســرماخوردگی می شــود( و حتی 
باکتری هایی مانند استرپتوکوک می توانند ساعت ها و یا حتی 
روزها روی سطوح زنده بمانند. اگر پس از بهبود به استفاده از 
همان مسواک ادامه دهید، ممکن است خطر عفونت دوباره 
یا انتشار میکروب ها به دیگران را افزایش دهید، به خصوص 

اگر مسواک ها نزدیک به هم نگهداری شوند.

چرا باید بعد از بیماری مسواک را جایگزین کرد؟
درحالی که هیچ مدرک مستقیمی مبنی بر اینکه ویروس ها 
روی مسواک عفونی می مانند وجود ندارد، تحقیقات تأیید 
می کند مســواک ها می توانند باکتری ها، قارچ ها و ســایر 
پاتوژن ها را در خود جای دهند. وقتی سرماخوردگی دارید 
این می تواند شــما را در برابر ســایر عفونت ها در آن زمان 
آسیب پذیرتر کند. دکتر کونال سود با به اشتراک گذاشتن 
پستی در شبکه اجتماعی اینستاگرام، نوشت: مسواک ها به 
مرور زمان میکروب ها را جمع آوری می کنند، حتی اگر تمیز 
به نظر برسند. او پیشنهاد می کند مســواک را هر 3یا 4 ماه 
یک بار تعویض کنید. او می گوید: موهای فرســوده مسواک 
به خوبی تمیز نمی شوند و می توانند پلاک های بیشتری را 
در خود جای دهند. این دندانپزشک می افزاید: یک مسواک 
تازه به حفظ ســلامت دهان و دندان کمک می کند و حتی 
ممکن اســت خطر ابتلا به برخی بیماری های سیستمیک 

را کاهش دهد.

داستان اشتباه درباره استفاده از مسواک
پرداختن به افسانه های رایج در مورد استفاده از مسواک مهم 
است. بسیاری از مردم بر این باورند که قرار دادن مسواک زیر 
آب بعد از مسواک زدن، همه میکروب ها را از بین می برد. این 
یک افسانه بزرگ است. مطالعات نشان می دهد که باکتری ها 
و ویروس ها هنوز هم می توانند به موهای مسواک بچسبند و 

ضدعفونی کردن کامل یا جایگزینی آن ضروری است.

تغذیه

 چند کتلت سبزیجات
 برای سلامت بیشتر 

کتلت یکی از غذاهای مورد علاقه ما ایرانی هاست که اغلب 
آن را با سیب زمینی و گوشت درست می کنیم. اما اگر سعی 
دارید به منظور کاهش وزن از یــک رژیم غذایی متعادل 
استفاده کنید، کتلت سبزیجات می تواند گزینه ای سالم و 

سیر کننده برای شام باشد.

کتلت سیب زمینی و اسفناج
کتلت های ســیب زمینی و اســفناج یک گزینه خوشــمزه و 
مغذی اســت که فواید ســیب زمینی را با فواید غنی از آهن 
اســفناج ترکیب می کنــد. اســفناج سرشــار از ویتامین ها 
و آنتی اکسیدان هاســت. بــرای تهیه این کتلت کافی اســت 
سیب زمینی آب پز را له کنید، اسفناج را با سیر تفت دهید و آن 
دو را با ادویه ها مخلوط کنید. پس از شکل دادن به کتلت، آن 
را در فر یا تابه کم عمق ســرخ کنید. این کتلت ها به ویژه برای 
کسانی که به دنبال یک وعده غذایی کم کالری و پر فیبر هستند 
مفید است. یک وعده با 2 کتلت سیب زمینی و اسفناج )تقریبا 

120گرمی( حاوی حدود 160تا 180کالری است.

کتلت کدو سبز و هویج
کدوی سبز و هویج، یک گزینه کتلت سبک، با طراوت و غنی از 
ویتامین است. برای تهیه این کتلت ها کدوی سبز و هویج را رنده 
و با سیب زمینی پخته شــده و آرد سوخاری و چاشنی مخلوط 
کنید. این کتلت ها کالری کمتری دارند اما به دلیل محتوای فیبر 
بالای کدو سبز و هویج همچنان سیر کننده هستند. یک وعده 
با 2کتلت کدو ســبز و هویج )تقریبا 130گرمی( حدود 150تا 

170کالری دارد. 

کتلت کلم بروکلی و گل کلم
کلم بروکلی و گل کلم هر دو سبزیجات چلیپایی هستند که 
فواید ســلامتی قابل توجهی ازجمله بهبود هضم و حمایت 
از ســلامت سیســتم ایمنی بدن را به همراه دارند. ترکیب 
این ســبزیجات در یک کتلت، یک وعــده غذایی پر از مواد 
مغذی ایجاد می کند که سرشــار از فیبر، آنتی اکسیدان ها و 
ویتامین های C و K است. برای تهیه این کتلت، سبزیجات 
را بخارپز و آنها را با سیب زمینی آب پز له کنید و با ادویه هایی 
مانند زیره، گشنیز و پودر فلفل چیلی مزه دار کنید. یک وعده 
با 2 کتلت  کلم بروکلی و گل کلم )تقریبا 140گرمی( حدود 

180تا 200کالری دارد. 

نکته روز

چرا پیش از پیاده روی باید نرمش کرد؟
گرم کردن بدن یا انجام نرمش پیش از پیاده روی اغلب نادیده 
گرفته می شود؛ درحالی که بسیار حیاتی است. نرمش قبل از 
تمرین، به افزایش تدریجی ضربان قلب، بهبود جریان خون 
و فعال کردن عضلات کمک می کند و عملکرد کلی را افزایش 
می دهد. این روتین اغلب شامل کشــش های پویاست که 
کشش عضلانی و تحرک مفصل را افزایش می دهد. براساس 
مطالعات مختلف هم ورزشکارانی که قبل از فعالیت اصلی 
خود تمرینات گرم کردن را انجام داده اند، انعطاف پذیری بهتر 

عضلات و خطر آسیب کمتری را تجربه کرده اند.
اما اگر این سؤال را هم دارید که نرمش چگونه به پیاده روی 
بهتر کمک می کند، پاسخ آن اینطور داده شده که تمرینات 
گرم کردن اغلب گردش خون و اکسیژن رســانی را تقویت 
می کند، کارایی عضلانی را بهبود می بخشــد و استقامت و 
قدرت را بهتر می کند. همچنین از بروز حوادث ناگهانی قلبی 
و عروقی که ممکن اســت هنگام شــروع ناگهانی تمرینات 

هوازی ایجاد شود، جلوگیری می کند.

نسخه پیچی هوش مصنوعی با اما و اگر
استفاده از هوش مصنوعی توسط پزشکان در حال گسترش است

هوش مصنوعی تحولی شگرف در علم پزشکی ایجاد 
کرده است. این فناوری در حال حاضر در بخش های 
مختلف پزشکی مورد استفاده قرار می گیرد؛ در 
پیش بینی سیر بیماری ها، تشخیص بیماری ها از طریق تحلیل تصاویر 
پزشکی مانند رادیولوژی، سی تی اسکن، آنژیوگرافی، ام آرآی و...، 
شخصی سازی روش های درمانی، تجزیه و تحلیل بیماری ها با سرعت 
بالاتر و... هوش مصنوعی کمک می کند تا پزشــکان تصمیم های 
دقیق تر و مؤثرتری بگیرند. این فناوری قادر اســت الگوهایی را 

شناسایی کند که گاهی از دید پزشکان باتجربه هم پنهان می ماند.

هرچند دقت هوش مصنوعی در بسیاری موارد با پزشکان برابری 
می کند، اما ضریب خطایش به کیفیــت داده ها، الگوریتم ها و 1

ورودی اطلاعات بســتگی دارد. بنابراین نمی توان آن را کاملًا بی نقص 
دانست. دکتر حمید احمدی، جراح و فلوشیپ پستان چند روز پیش در 
صفحه ایکس خود نوشت: »شــما هر ورودی ای که به هوش مصنوعی 
بدهید، همان را تفسیر می کند و اگر اطلاعات ورودی اشتباه باشد، نتیجه 
کار نیز اشتباه خواهد شد.« به همین دلیل متخصصان تأکید می کنند که 
افراد عادی برای هر کار پزشکی حتی برای نشان دادن جواب آزمایش و 
سایر تصویربرداری های خود مراقب باشند که چگونه به هوش مصنوعی 

دیتا می دهند.
دکتر منوچهر قارونی، متخصــص بیماری های قلب و عروق در 

گفت وگو با همشهری  درباره کمک گرفتن از هوش مصنوعی در 2

علم پزشکی می گوید: ممکن است هر پزشکی از پزشکان دیگر کمک بگیرد. 
هوش مصنوعــی هم همین اســت. البته هنوز به طور جــدی خبری از 
هوش مصنوعی در ایران نیست اما می توان از آن کمک گرفت. هنوز برای 
همه  چیز نیست. اما اگر لازم باشد، چه اشــکالی دارد؟ از تکنولوژی باید 
استفاده کرد. در حال حاضر هیچ یک از پزشکان آن قدر علم هوش مصنوعی 
را ندارند که بخواهند آنطور که باید از آن اســتفاده کنند و بیشتر جنبه 

تبلیغاتی دارد.
 هوش مصنوعی هر قدر هم قوی باشد، نمی تواند هوش انسان را 

داشته باشد. بنابراین شناخت نژاد، سن، جنس و... خیلی مهم 3
اســت. گرچه هوش مصنوعی در خیلی جاها می تواند کمک کند اما در 
تصمیم گیری قاطــع و نهایی هنوز نمی تواند قضــاوت کند. چون هنوز 
استفاده از هوش مصنوعی در علم پزشکی آنقدر رایج نشده و جا نیفتاده 
است. باید زمان بگذرد و علم ما هم درخصوص هوش مصنوعی بیشتر شود 

تا ببینیم.
 پزشکان می گویند: هوش مصنوعی به خودی خود تهدید نیست 

و تأثیر آن به نحوه اســتفاده از آن وابســته اســت. درصورت 4
بهره برداری صحیح، این فناوری می تواند خطاهای انسانی را کاهش دهد و 
کیفیت خدمات درمانی را ارتقاء ببخشد. با این حال، استفاده نادرست یا 
وابســتگی بیش از حد به آن بدون نظارت انسان ممکن است خطراتی 
همچون تشخیص نادرســت را به دنبال داشته باشــد. بنابراین، تهدید 
احتمالی نه از ذات هوش مصنوعی، بلکــه از مدیریت ناکارآمد و فقدان 

نظارت کافی ناشی می شود.

همانطور که گفته شد، اعتماد به هوش مصنوعی به شدت به نحوه 
ارائه اطلاعات به آن بســتگی دارد. بنابراین هم پزشکان و هم 5

بیماران باید مراقب استفاده از آن باشند. متأسفانه برخی بیماران تا جایی به 
این فناوری تکیه دارند که وقتی جواب پزشــک را در مغایرت با جواب 
هوش مصنوعی می بینند، با پزشک برخورد تندی می کنند. چند روز پیش 
بود که یک خانم ویدئویی را در شبکه ایکس منتشر کرده بود و مغایرت 
جواب پزشک با هوش مصنوعی درباره بیماری مادرش را رسانه ای کرده 
بود. اما کارشناسان هشدار می دهند که در استفاده از هوش مصنوعی برای 
درمان های پزشکی باید مراقب باشیم و بابت جواب های هوش مصنوعی 
که معلوم نیســت با چه اطلاعاتی به دســت آمده، علم پزشکی و دانش 

پزشکان خود را زیر سؤال نبریم. 

آرش نهاوندی، روزنامه نگار

 متخصصان طب سنتی تأکید دارند تا جایی که می توانید، گیاهان 
دارویی را به صورت پودر تهیه نکنیــد و خودتان در خانه آنها را 
پودر کنید. چون هم از اصل بودن آن پودر مطمئن نیستید و هم 
گیاهی که به صورت پودر تهیه می شود، خواصش خیلی زود از بین 
می رود و اصطلاحاً می پرد.  دکتر محمدعلی زارعیان، پزشک و متخصص طب سنتی در یک مصاحبه 
با همشهری  به این موضوع اشاره کرد که خیلی از پودرهای موجود در بازار قابل اعتماد نیستند و بارها 
طی بررسی و آنالیز گیاهان دارویی، مشاهده شده که مثلا به پودر زنجبیل، پودر آجر اضافه کرده بودند 

و در بازار می فروختند.

پروانه بندپیگزارش
روزنامه نگار

بحث های پزشکی و شرعی

دکتر زارعیان به همشــهری می گوید: اگــر ترکیبی مثل 
پودر آجر داخــل زنجبیل را مصرف کنیــد، ضرر بزرگی 
برای ســلامت تان ندارد. فرض کنید اگر در 25کیلوگرم 
زنجبیل، یک کیلوگرم پودر آجر ریخته باشند و شما یک 
گرم هم از آن زنجبیل را بخرید، ممکن است 4صدم گرمش 
آجر باشد که اصلا به چشــم نمی آید. اما اگر آلرژی داشته 
باشید، ممکن اســت بدن تان به همان 4صدم درصد آجر 
هم واکنش آلرژیک نشــان دهد. در ضمن، علاوه بر بحث 
پزشکی، بحث شرعی هم دارد. شــما اگر متشرع باشید، 

خوردن آجر و... حرمت شرعی دارد.

خودتان پودر کنید

ایــن متخصص طــب ســنتی در ادامه تأکیــد می کند: 
اولا تــا امکانش هســت، گیــاه را به صورت پــودر تهیه 
نکنید؛ به خصــوص گیاهــان دارویی معطر. مثــلا زیره و 
رازیانه را راحت می تــوان در خانه پودر کرد و فایده ای هم 
ندارد شــما پودر آن را خریداری کنید، چون هر ترکیب 
معطری وقتی پودر می شود، موادش را به سرعت از دست 
می دهد. اصلا به محض اینکه درِ ظرف باز می شود. هم بوی 

آن و هم خواصش از بین مــی رود. مثلا وقتی منتول پودر 
آویشن بپرد، آن پودر دیگر خاصیت ضد سرفه ندارد. پس 
بنا بر این باشد که گیاهان دارویی معطر را به صورت پودر 

خریداری نکنیم.

پودر شدن جلوی چشم های شما

دکتر زارعیان تأکید می کند: اگر مجبور شــدید پودر یک 
گیاه را بخرید و امکان پودر کــردن آن را در خانه ندارید، 
حتما بخواهید که جلوی چشم تان پودر کنند. عطاری ها 
آســیاب های صنعتی دارند و یک مبلغی می گیرند و پودر 
می کنند. مثلا می توانیم ریشه زنجبیل را خریداری کنیم 

و بدهیم عطاری تا جلوی چشم خودمان آن را پودر کند.

اعتماد بیش از حد ممنوع

این متخصص طب ســنتی با تأکید بــر اینکه به هیچ 
وجه به هیچ عطاری ای بیــش از حد اعتماد 

نکنیــد، می گوید: مــوارد زیادی در 
عطاری ها مشاهده می شود که داروی 
بیماری های مختلف را به شکل پودر 

می فروشــند مثل پودر معــده، پودر 

فناوری 
پزشکی

مــوارد زیادی 
در عطاری هــا 
مشاهده می شود 
کــــه داروی 
ی  ی هــا ر بیما
مختلــف را به 
شکـل پـــودر 
می فروشــند؛ 
مثل پودر معده، 
و   مسکن  پودر 
پودر ترک اعتیاد

دی
رزا

 شی
رام

شه
ح: 

طر
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ایران در رتبه 60 هوش مصنوعی دنیا

سیدستار هاشمی، وزیر ارتباطات: ما در حوزه هوش مصنوعی در حالی رتبه ۶۰ دنیا را داریم که کشورهای 
منطقه ازجمله عربستان و امارات شرایط بهتری از ما دارند. سرمایه گذاری عربستان ۲۰میلیارد و امارات 

1/4 میلیارد دلار است و ما زیر ۵۰ میلیون دلار در این خصوص سرمایه گذاری کرده ایم.

فتوسنتز نمی کنیم
آرش کریم بیگــی، مدیرعامــل شــاتل موبایل: ســکوت تعرفــه ای، بزرگ ترین بحــران صنعــت ارتباطات 
کشور اســت و ادامه این وضعیت، به معنای پایان رقابت و توقف نوآوری اســت. اپراتورها هزینه دارند 

و فتوسنتز نمی کنند.

صفحه آرا: مجید اصغری

هواپیمایی روی ریل
قطارها در سامانه »هایپرتیوب« کره جنوبی می توانند با سرعت 1200کیلومتر بر ساعت حرکت کنند

ساسان شادمان منفردگزارش
روزنامه نگار

فناوری های نوین

فضا

چت جی پی تی رکورد شکست
طبق گزارش ها مــارس )فروردین(  ماه بســیار جالبی در دانلود 
اپلیکیشن ها بود. برخی از کارشناسان برنامه های دانلودشده در 
جهان را رتبه بندی کردند و متوجه رکوردشکنی عجیب و غریب 
اپلیکیشن هوش مصنوعی چت  جی پی تی شــدند. اپلیکیشن 
تیک تاک )TikTok( که برترین برنامه در  ماه گذشته میلادی بود، 
سومین برنامه پر بارگیری در جهان در  ماه مارس بود. اینستاگرام 
که در سال 2024برترین برنامه بود، در  ماه مارس با 46میلیون 
بار دانلود جدید در رتبه دوم قرار گرفــت. طبق برآوردها، چت 
 جی پی تی  در  ماه مارس شــاهد 46میلیون بار دانلود بود. چنین 
رشــدی در دانلودچت  جی پی تی  با توجه به اینکه امسال تعداد 
زیادی رقبای جدید به میدان آمده اند بسیار شگفت انگیز است. 
دانلودها بین فوریه و مارس 28درصد افزایش یافته اســت و در 
مقایسه با 3 ماه اول سال 2025با 3 ماه اول سال 2024در حال 
حاضر 148درصد بیشتر شده است. پس از چت جی پی تی، تیک 
تاک، اینستاگرام، فیسبوک و واتســاپ 5 اپلیکیشن برتر دنیا را 
تشکیل می دهند اما ممکن است این لیست در ماه های آینده باز 

هم دستخوش تغییر شود.

روبات خوشامدگو
روبات انسان نمای چینی قرار است در یک نمایشگاه در 

اوزاکای ژاپن، وظیفه خوشامدگویی به بازدیدکنندگان را برعهده 
داشته باشد. این روبات با نام »واکر سی« )Walker C( که 

توسط شرکت چینی UBTech Robotics ساخته شده است، 
در اکسپو۲۰۲۵ به بازدیدکنندگان خدمات رسانی خواهد کرد. 
درحالی که هنوز اطلاعاتی درباره این روبات چابک برای عموم 
منتشر نشده، ویدئوی پیش نمایشی که توسط خبرگزاری های 

چینی به اشتراک گذاشته شده است، نشان می دهد که 
»واکر سی« می تواند نسل جدیدی از روبات های این شرکت باشد.

عکس نوشت

اینفوگرافیک

معرفی شاسی بلند جدید اشکودا
شاسی بلند برقی اشکودا الروک آر اس )Elroq RS( که هفته 
گذشته رونمایی شد، به زودی به بازار می آید. برخی مشخصات 

این خودروی ساخت جمهوری چک را مشاهده می کنید.

باتری
79

کیلووات

برد 
550
کیلومتر

سرعت
180
Km/h

قدرت
340

اسب بخار

صفر تا 1۰۰
5.4
ثانیه

قدیمی ترین ماهواره به زمین برمی گردد
ماهواره وانگارد 1 که در سال 1958به فضا پرتاب شد، قدیمی ترین 
ماهواره ساخت بشر است که هنوز به دور زمین می چرخد. گروهی 
از دانشمندان و مورخان هوافضا اکنون می خواهند آن را به زمین 
بازگردانند. به گزارش اسپیس، محققان طرحی جسورانه برای 
بازیابی این ماهواره کوچک از مدار بیضی شــکل ارائه کردند که 
به طور بالقوه آن را به نخستین فضاپیمایی تبدیل می کند که پس 
از چندین دهه در فضا بازیابی می شــود. درصورت موفقیت آمیز 
بودن، این مأموریت فرصتی نادر برای بررســی چگونگی تأثیر 
محیط خشــن فضا بر نســل اول فناوری مداری ارائه می دهد. 
وانگارد1 با وزن یک و نیم کیلوگرم نخســتین ماهواره ای است 
که از انرژی خورشیدی استفاده کرد و در استفاده از سلول های 
فتوولتائیک در مدار پیشگام بود. درحالی که فرستنده آن در سال 
1964خاموش شد، این ماهواره از آن زمان تا به حال در فضا باقی 

مانده و در مداری بیضوی به دور زمین می چرخد.

کره جنوبی توسعه یک قطار فوق العاده به نام »هایپرتیوب« 
را آغاز کرده است که انتظار می رود در سال جاری راه اندازی 
شود. این وسیله  نقلیه که در یک لوله  خلأ حرکت می کند، 
قرار است به سرعت خیره کننده  ۱۲۰۰کیلومتر بر ساعت 
برسد؛ این درحالی اســت که هواپیماهای مسافربری 
 معمولا با حداکثر ســرعت حدود 9۰۰کیلومتر بر ساعت

 حرکت می کنند.

K-Hypertube
 پــروژه هایپرتیــوب کره جنوبی که 
»K-Hypertube« نــام گرفتــه، با 
بودجه ای عظیم به ارزشــی در حدود 
6.۷میلیون پوند طی 3سال پشتیبانی 
می شود. درحالی که قطار سریع السیر 
فعلی کره به نام KTX، حداکثر سرعتی 
معادل 300کیلومتر بر ســاعت دارد، 
هایپرتیوب با سرعت جنون آمیز خود 
می تواند زمان سفر بین سئول و بوسان 
)حــدود 320 کیلومتر فاصلــه( را به 
16دقیقه و 15 ثانیه کاهش دهد. این 
زمان تقریباً یک هفتم زمان فعلی سفر 

با قطار KTX است.

دوستدار محیط زیست
درصورت موفقیت، این روش سفر سازگارتر با محیط زیست نسبت به هواپیما خواهد 
بود. توسعه  این نوع حمل ونقل که به آن لقب »هواپیما روی ریل« داده اند، از سال2013 
تحت نام »هایپرلوپ« آغاز شــد؛ مفهومی که توســط ایلان ماسک، مطرح شده بود. 
درحالی که کارشناسان در اروپا برآورد کرده اند »هایپرلوپ« تا سال 2030 عملیاتی شود 
و چین نیز برنامه هایی برای اجرای نسخه  خود تا حدود سال 2035 دارد، »هایپرتیوب« 

کره جنوبی ممکن است همین امسال به بهره برداری برسد.

کمک به توسعه منطقه ای
پروژه »هایپرتیوب« توسط وزارت زمین، زیرساخت و حمل ونقل با همکاری مؤسسه 
تحقیقات راه آهن کره جنوبی هدایت می شــود. یون جین-هوان، رئیس دفتر راه آهن 
وزارت حمل ونقل، درباره این پروژه گفت: »این تحقیق و توسعه، نخستین گام معنادار 
برای تحقق فناوری »هایپرتیوب« یک هواپیما روی ریل است. این پروژه ظرفیت دارد 
که به توسعه  منطقه ای کمک و با مشکل کاهش جمعیت در مناطق محلی مقابله کند.« 
او ادامه داد: »همین 20ســال پیش کره جنوبی واردکننــده فناوری قطارهای 
سریع السیر بود، اما امروز ما کشوری هستیم که این فناوری 
را توسعه می دهد و حتی آن را صادر 

می کند.« رقابت با چین
این پروژه پــس از اعلام برنامه  چین 

برای ایجاد شــبکه قطارهای مغناطیسی 
)مگلو( در ســال گذشته آغاز شــده است. چین 
قصد دارد سیستم فوق پرســرعت مگلو موسوم 
به »هایپرلوپ« را در مســیر 150کیلومتری بین 
شانگهای و هانگژو ایجاد کند که سرعت آن به هزار 
کیلومتر بر ساعت خواهد رسید. در آزمایش های 
انجام شــده در فوریــه2024 »هایپرلوپ« چین 
رکوردهای قبلی را شکست و توانست تمام طول 
یک مسیر آزمایشــی 2کیلومتری را با وضعیت 
پایدار و شــناور طی کند. هرچند سرعت دقیق 
آن همچنان محرمانــه باقی مانــده، اما گزارش 
شده اســت که این قطار توانســته رکورد قبلی 
5۷5کیلومتر بر ساعت را که در سال200۷ توسط 
قطار فرانســوی V150ثبت شــده بود، بشکند. 
پیش بینی می شود که این مسیر تا سال 2035 به 

بهره برداری برسد.

نیازهای 
فناورانه

محققــان در این پروژه 
بر ایــن موارد کلیــدی تمرکز 

خواهند داشت: 
 سیســتم ابررســانای الکترومغناطیســی، 

سامانه های کنترل قطار، ساخت بدنه  قطار و البته مسیر 
حرکت آن.

 ســاخت تونل های مقــاوم در برابر خلأ و حفظ شــرایط کابین 
مســافران به صورت کاملًا هوابندی شــده که از چالش های اساسی 

پیش رو به شمار می رود.
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صفحه آرا: علیرضا بهرامی

درست است پویش با خدا حرف بزن این روزها حسابی در ایستگاه های متروی تهران مورد توجه مردم قرار گرفته و خیلی هایشان هم در این پویش شرکت کرده و 
حرف های دلشان را با خدا به اشتراک گذاشته اند، اما قبل از اجرای این پویش و در  ماه مبارک رمضان اول برداشت هایی ازحرف های خداوند بود که ایستگاه ها را مزین  
کرد؛ آن هم در قالب طرحی تحت عنوان »خدا با تو حرف داره«؛ مثلا در یکی از تابلوهای این طرح که در ایستگاه متروی نبرد نصب شده نوشته بود: »تا من هستم غمت 

نباشه« جمله ای ساده، کوتاه، بی ریا، اما با دنیایی امید و انرژی برای مسافران خسته مترو! 

 خدا باهات 
حرف داره

قاب گزارش

درباره پویش با خدا حرف بزن در متروی تهران و استقبال همشهری ها 
در میــان شــلوغی های زندگی 
روزمره، آن هم در شهر زیرزمینی 
مترو، جایی که آدم ها حتی از فرط 
خســتگی و عجله و بی حوصلگی 
متوجه تنه هایی که می خورند و تنه هایی که به دیگران حین گذر 
می زنند، نمی شــوند، بعضی ازتابلوهای تبلیغاتی مترو این 
روزها حکم قرص آرامش را برای مردم پیدا کرده اند.
آن دسته از تابلوهایی است که مضمونشان حرف 

دل خیلی از مردم با خداست؛ مسافرانی که وقتی چشم شان به این تابلوها می خورد، فارغ 
از عجله ای که همیشه دارند، لحظه ای می ایستند و نوشته روی آن را زمزمه می کنند: 

»خدایا ما قدمان به آرزوهایمان نمی رسد لطفا کوتاه بیا«؛ اینها گزیده هایی از 
نجواها و دعاهای ساده ای است که تحت عنوان پویش با خدا حرف بزن 

در متروی تهران اجرا شده است. این طرح را معاونت امور فرهنگی 
و اجتماعی شرکت بهره برداری متروی تهران اجرا کرده و از 

مردم هم خواســته دعاها و نیایش های ساده خودشان 
را به شماره ای که اعلام کرده است، ارسال کنند.

فاطمه عسگری نیازندگی
  روزنامه نگار

درددل ساده با خدا
هدف اصلی از این پویش که توسط معاونت فرهنگی و اجتماعی مترو اجرا شده است، ترویج فرهنگ نیایش و ارتباط معنوی با زبانی ساده و قابل فهم برای عموم مردم است. درواقع خیلی خلاصه و جمع و جور 

می خواهیم بگوییم مجریان این طرح تلاش کرده اند تا با اجرای آن فضایی برای تأمل و ارتباط معنوی با خداوند در طول سفرهای شهری برای شهروندان تهرانی فراهم کنند که الحق هم در کارشان موفق بوده اند. 
خیلی از مردم معتقدند دعا های ساده و بی ریای نوشته شده روی این تابلوها ما را به خدا نزدیک تر کرده است. جوان تر ها می گویند قبلا فکر می کردیم برای حرف زدن با خدا باید مقدمات زیادی بچینیم، اما حالا چند 

وقتی است که خیلی ساده با خدا حرف می زنیم و سبک می شویم.

مردم شهر وقتی دلشان با این 
نیایش ها آرام گرفت، خودشان 

هم دست به کار شدند و حرف های 
دلشان را طی پیامک های اعلامی به 
پویش با خدا حرف بزن ارسال کردند

هزار دعای ساده مردم 
مردم شهر وقتی دلشان با این نیایش ها 
آرام گرفت، خودشان هم دست به کار شدند 
و حرف های دلشان را طی پیامک های اعلامی به 
پویش با خدا حرف بزن ارسال کردند تا حس و حال 
قربت و نزدیکی با خدایشان را در شهر زیرزمینی مترو با 
مردم شهر به اشتراک بگذارند؛ به طوری که تا به الان بالغ بر هزار 
دعای خودمونی شهروندان تهرانی از مترو به مقصد آسمان ارسال شده؛ 
نیایش های ساده ای که از دل سفرهای روزانه به دل آسمان پر کشیده 
است؛ دعای مادری برای فرزندانش در زندگی، دعای پدری آبرومند 
برای خانواده اش، دعای دانشجویی برای کار و بار آینده اش و 
دعای بی غل و غش کودکی بیمار برای خنده های دوباره. 
فرقی نمی کند خواسته هایشان چیست، مهم فرصت 
حرف زدن ساده با خداست.

توقف برابر حرف دل
»خدایا بیا نصف نصف پیش برویم ما خوشگل دعاکنیم، 

تو خوشگل اجابت کن«، »خدایا دوستان خوبت را سر راه ما قرار 
بده«، »خدایا بال پرواز مرا برای کارهای بزرگ قوی کن«؛ نیایش های 

ساده و بی آلایش برگرفته از کتاب مناجات اثر عباس حسین نژاد؛ نیایش های 
ساده ای که مسافران زیادی را برای لحظاتی در مقابل خود متوقف می کند. با 

حال و احوال مختلف، یکی با خواندنشان لحظه ای بغض می کند، یکی 
تصویرشان را با گوشی ثبت می کند تا در خلوت خود هم زمزمه کند 

و یکی هم همان جا کنار دیوار می نشیند و زل می زند به تابلو 
و نوشته روی آن؛ انگار حرف دلش را حالا تمام شهر 

فریاد می زنند.

حرف زدن با خدا در مترو
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